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Director responsible

محمـــــــدرضــــا ابـــــراهیـــمـــــی

یادداشت مدیرمسئول

صنعت ریلی در حالی پرچمدار حمل و نقل در جهان به شمار می رود که این صنعت در ایران 
بـه دلیـل نبـود زیـر سـاخت ها نتوانسـته سـهم قابـل توجهـی از حمـل و نقـل را به ویـژه در حوزه 
صنعت به خود اختصاص دهد. در واقع مهمترین چالش صنعت ریلی را باید درکمبود بودجه 
و البتـه تصدی گـری دولـت جسـتجو کـرد. اگرچـه در سـال های اخیـر دولت ها توجه ویـژه خود را 
بـرای اسـتفاده از مزیت هـای ترانزیتـی ایـن صنعـت معطـوف کرده انـد و در ایـن راسـتا احـداث 
کریدورهای شمال - جنوب و شرق - غرب در برنامه های توسعه ای قرار گرفته است، اما روند 
تخصیـص اعتبـارات و سیاسـت های انحصارگرایانـه کـه در برخـی از مـوارد بـا قوانیـن و مقـررات 
دست و پا گیر همراه است باعث شده تا دولت نتواند از ظرفیت های بخش خصوصی برای 
پیشبرد اهداف خود بهره ببرد. در این سال ها اولویت مدیران در با توسعه حمل و نقل ریلی 
بوده ولی در اجرا به طوری اقدام کرده اند که حمل و نقل جاده ای توانسته رشد بیشتری داشته 
باشد، چرا که از حمل و نقل جاده ای عوارض کمتری دریافت می شده و یارانه های سوخت این 
روش را به صرف تر کرده است. از سوی دیگر بررسی ها نشان می دهد بخش صنعت به ویژه 
صنایـع معدنـی و فـولادی بیشـترین متقاضیـان حمـل و بـار از طریـق ریـل را تشـکیل می دهند. 
این در شرایطی است که نبود خطوط در تمامی مسیرها در کنار کندی مراحل اداری که بیشتر 
به واسطه کمبود تجهیزات و لوکوموتیو رقم می خورد باعث شده تا صنایع چاره ای جز حرکت 
به سـمت حمل جاده ای نداشـته باشـند. موضوعی که علاوه بر تحمیل هزاران میلیارد تومان 
هزینـه مصـرف سـوخت زمینـه افزایـش تصادفات جـاده ای را فراهم می آورد. این در حالیسـت 
که با وجود مشکلاتی که دولت در تامین بودجه های مورد نیاز توسعه حمل و نقل ریلی دارد 
استفاده از ظرفیت های شرکت ها و صنایع بزرگ فولادی و مشارکت در توسعه ناوگان در قالب 
کنسرسیوم های مشترک قادر خواهد بود بخش زیادی از چالش های پیش روی توسعه صنعت 

ریلی و صنایع را مرتفع خواهد کرد.

ظرفیــت های مغفـول مانــده 
صنایــع بــرای توسعــه ریلــی 
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از کریدور شمال به جنوب در حالی به عنوان پلی برای اتصال ایران به کشورهای اروپایی یاد می شود که 
در خـلال سـال ها نبـود زیـر سـاخت های لازم در کنـار کمبـود اعتبـارات عمـلا ایـران را از مزیت هـای نشـای از 
درآمدهای ترانزیتی محروم کرده است. در واقع ترانزیت ریلی با توجه به موقعیت کشور یکی از برترین 
فرصت هـا اسـت کـه می توانـد در انتقـال بـار و صـادرات در کشـور بـه عنـوان یـک مسـیر و همچنین کریدور 
بین المللی در اتصال قاره ها به یکدیگر ایفای نقش کند. اگرچه هنوز در شاخص توسعه ریلی و سرعت 
بخشـی بـه فرآینـد حمـل و نقـل دچـار مشـکل هسـتیم و از شـاخص های دنیـا بسـیار فاصلـه داریـم. ایـن در 
حالیسـت که موقعیت اسـتراتژیک ایران فرصت مناسـبی اسـت که می تواند زمینه جذب سـرمایه گذاران 
خارجی را فراهم آورد. موضوعی که در خلال سال ها تحریم تنها حضور نیم بند روس ها را در قالب تفاهم 
نامه هـای مختلـف در پـروژه تکمیـل کریـدور شـمال - جنـوب بـه همـراه داشـته و ایـن حضـور باعـث شـده بـا 
عدم تکمیل پروژه خط ریلی  رشت – آستارا عملا ایران از درآمدهای ارزی حاصل از ترانزیت محروم بماند 
و البته این غفلت زمانی حائز اهمیت می شـود که اخیرا در نشسـت سـران گروه 20 رهبران هند، ایالات 
متحده، امارات متحده  عربی، عربستان، فرانسه، آلمان، ایتالیا به طور رسمی یادداشت تفاهمی را امضا 
کردند که با حمایت صریح آمریکا، کریدور اقتصادی را به منظور اتصال هند، غرب آسیا و اروپا در دستور 
کار قـرار دادنـد. کریـدوری کـه علی رغـم مزیت هـای ایـران در دسترسـی بـه دریاهـای آزاد می توانـد بـه راحتی 

ایران را از چرخه ترانزیت ریلی کنار گذارد یا حداقل کم رنگ کند. 
در شـرایط کنونـی متاسـفانه مهمتریـن چالـش صنعـت ریلـی عـدم تامیـن بودجـه لازم از سـوی دولـت و 
تصدی گـری راه آهـن اسـت. ایـن در حالیسـت کـه راه آهـن نیـز از پتانسـیل لازم بـرای پرداخـت مطالبـات 
شـرکت ها برخوردار نبوده و این موضوع باعث کاهش سـرمایه گذاری بخش خصوصی و عقب ماندگی در 
این حوزه شده. از سوی دیگر انحصارگری برخی از سازمان ها که با هدف تولید داخل صورت گرفته مزیدی 
بر علت شـده تا نه تنها بخش خصوصی تمایلی به سـرمایه گذاری در صنعت ریلی نداشـته باشـند. بلکه 
کمبود تجهیزات و لوکوموتیو باعث شـده تا اندک شـرکت های فعال در حوزه ریلی نیز با حداقل ظرفیت 
بـه فعالیـت ادامـه دهنـد. ایـن سیاسـت ها عقب ماندگـی حمـل و نقـل ریلـی را در مقایسـه بـا حمـل و نقـل 
جـاده ای بـه همـراه داشـته کـه سـالانه هـزارن میلیـارد تومـان هزینـه مصـرف سـوخت را بـه دولـت تحمیـل 
می کند. بنابراین وقت آن رسـیده تا دولت و قانون گذاران با اولویت سـنجی روند توسـعه صنعت ریلی را 

فراهم آورند.

Editorial Secretary

شـهریار خدیوفرد- روزنامه نگار

یـــادداشـــت دبــــیـــــر

درآمــدهای ترانزیتــی مغفـــول 
مانــده در توسعــه ریلــــی
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عضـو کمیسـیون عمـران مجلـس شـورای 
اسلامی  بیان کرد: ایران کشوری است که 
می تواند به عنوان کریدور بین المللی برای 
حمل بار و مسافر مطرح شود. در حالی که 
امنیت کامل در کشور حاکم است با شلوغ 
بازی امنیت ایران را بهانه می کنند و ما را 
از سیر حمل و نقل ریلی کنار می گذارند.

علیرضا پاک فطرت، عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار 
»معدن نامه« درخصوص وضعیت حمل و 
نقـل مسـافری ریلـی در کشـور بیـان کـرد: 
متاسفانه در جنوب استان فارس خطوط 
ریلی وجود ندارد و فقط از شمال استان و 
از شیراز به بالا خطوط ریلی متصل است 
و انتظارات برآورده نمی شود و همواره مردم 
از کمبود بلیت به ویژه در مسیر فارس به 

مشهد گلایه دارند. 
وی در ادامه افزود: ضرورت گسترش خطوط 
ریلی اجتناب ناپذیر است در واقع هر ساله 
دولـت میلیاردهـا تومـان بودجه در بخش 
حمـل و نقـل جـاده ای هزینـه می کنـد. این 
در حالیسـت که با گسـترش خطوط ریلی 
در تمام مناطق کشور می توان بخش عمده ای 
از ایـن هزینـه را جبـران کـرد. ایـن موضـوع 
در بخش باری نیز عینا تسری یافته است 
و بسیاری از صنایع برای حمل محصولات 
خود چاره ای جز اسـتفاده از حمل جاده ای 
ندارند که هزینه های تمام شـده تولید را 

حـذف ایــران از حمـل و نقـل ریلـی بـا بهانـه امنیـــت

ضرورت گسترش 
خطــوط ریلــی 
اجتناب ناپذیر است 
در واقع هر ساله دولت 
میلیاردها تومان بودجه 
در بخش حمل و نقل 
جاده ای هزینه می کند.

افزایش داده و زمینه کاهش رقابت پذیری 
را فراهم می آورد

عـدم اسـتفاد از ظرفیـت کریـدور شـمال و 
جنوب

پاک فطرت با بیان این که در باربری ریلی 
نیز وضعیت خوبی نداریم، افزود: کریدور 
شمال جنوب پتانسیل بالایی دارد اما آنطور 
که باید از این ظرفیت استفاده نشده است.

در کریدور شـمال و جنوب ظرفیت بالایی 
برای درامدهای ترانزیتی وجود دارد و حمل 
و نقـل ر یلـی بیشـترین نقـش را در ایـن 

کریدور می تواند بر عهده داشته باشد. اما 
در شرایط کنونی اقتصاد تسریع در راه  اندازی 
آن به سـرمایه گذاری بالایی نیاز اسـت که 
متاسـفانه شـرایط حاکم بر اقتصاد دست 
دولـت را بسـته اسـت. بنابرایـن تردیـدی 
وجود ندارد که باید به سمت جذب سرمایه گذار 

خارجی حرکت کرد.
وی بـا بیـان ایـن که تحریم ها در وضعیت 
فعلی تاثیرگذار است، گفت: ایران کشوری 
است که می تواند به عنوان کریدور بین المللی 
بـرای حمـل بـار و مسـافر مطـرح شـود. در 
حالی که امنیت کامل در کشور حاکم است 
با شلوغ بازی امنیت ایران را بهانه می کنند 
و ما را از سیر حمل و نقل ریلی کنار می گذارند. 
برای عبور از این شرایط و جذب سرمایه گذاری 
باید ظرفیت هایمان را معرفی و تبلیغ کنیم 
تا مشخص شود که ایران یکی از امن ترین 

کشورها از نظر حمل و نقل است.
ایـن نماینـده مجلـس تاکیـد کـرد: بـه نظـر 
کـه  اسـت  گونـه ای  بـه  شـرایط  می رسـد 
سرمایه گذاری در این حوزه اولویت دولت 
نیسـت و بحضـور خـش خصوصـی نیـز بـه 
واسطه چالش ها و مشکلاتی در این بخش 
وجود دارد کمرنگ شده است از سوی دیگر 
عدم تعامل با کشورهای دیگر سبب شده 
تا کشورهای دیگر ما را دور بزنند و مسیر 
خـود را بـه گونـه ای قـرار دهنـد کـه از ایـران 

عبور نکنند. 

علیرضا پاک فطرت؛
عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی
مطرح کرد:
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عضـو کمیسـیون عمـران مجلـس شـورای 
اسـلامی بیان کـرد: امیدواریـم مدیـران راه 
آهـن بـه خودشـان بیاینـد، سـریعا تامیـن 
مالـی کننـد و منتظـر جیـب دولت نمانند. 
تامین مالی و جذب سرمایه گذار به روش های 
مختلف ممکن است و سبب رشد و نونوار 
کردن زیرساخت های ریلی، ایجاد حاشیه 
امنیت و تغییر در این حوزه خواهد شد.

کمـال علیپـور خنکـداری، عضو کمیسـیون 
عمران مجلس شورای اسلامی در گفتگو با 
خبرنـگار »معدن نامـه« بیـان کـرد: حمـل و 
نقـل ریلـی یکـی از پیشـران های اقتصـادی 
دنیـا در دو بخـش کالا و مسـافر اسـت. 
وضعیـت زیرسـاخت های ریلـی در کشـور 
خـوب نیسـت و بایـد هـم مجلـس و هـم 
دولت تلاش کنند تا وضعیت زیرساخت 
ریلی تغییرات جدی داشته باشد. سرعت 
لکوموتیوهـا بـه خصـوص بـرای حمـل کالا 
بسـیار پاییـن اسـت و صاحبـان کالا راغـب 
نیسـتند که بار خود را با قطار حمل کنند 
به دلیل این که در فضای رقابتی باید مواد 
اولیه سریعا به تولید کننده و کالا به دست 

مصرف کننده برسد. 
علیپـور افـزود: بـه هر حال وضعیت خوب 
نیست، نسبت به کشورهای دیگر عقب 
هستیم و راه آهن خیلی اثرگذار نیست. 
اگر بخواهیم رقابت کنیم و رشد اقتصادی 
خوبـی داشـته باشـیم حمـل و نقـل ریلـی 
می  تواند در رشد 8 درصدی که هدف گذاری 
شده است تاثیرگذار باشد. متاسفانه در 
حال حاضر بیشتر کالا از طریق حمل و نقل 
جاده ای انجام می شود که آن هم نمی تواند 

کمال علیپور خنکداری؛ 
عضو کمیسیون 
عمران مجلس تاکید کرد:

ضــــرورت تسریـع تامیـن مالی از سـوی راه آهن

حمل و نقل ریلی یکی از 
پیشران های اقتصادی 
دنیا در دو بخش کالا و 
مسافر است. وضعیت 
زیرساخت های ریلی در 
کشور خوب نیست و باید هم 
مجلس و هم دولت تلاش 
کننــد تا وضعـیت 
زیرساخت ریلی تغییرات 
جدی داشته باشد.

چندان در رشد اقتصادی موثر باشد.
وی بـا بیـان ایـن کـه در حـوزه حمـل و نقـل 
ریلی در دولت سیزدهم اتفاقات خوبی در 
امیدواریـم  حـال رخ دادن اسـت، گفـت: 
مدیران راه آهن به خودشان بیایند، سریعا 
تامیـن مالـی کننـد و منتظـر جیـب دولـت 
نمانند. تامین مالی و جذب سـرمایه گذار 
به روش های مختلف ممکن است و سبب 
رشـد و نونوار کردن زیرسـاخت های ریلی، 
ایجاد حاشیه امنیت و تغییر در این حوزه 

خواهد شد. 
عضـو کمیسـیون عمـران مجلـس معتقـد 
است: نیازمند سرمایه گذار داخلی و خارجی 
هستیم تا بسیاری از مسیرهای ریلی که 
یک طرفه اسـت را دوطرفه کنیم، با برقی 
کـردن سـرعت قطارهـا را افزایـش دهیـم و 
دسترسی ها را راحت کنیم. ناوگان ضعیف 

و سـرعت قطـار پاییـن اسـت، اگـر فاصلـه 
تهران تا مشـهد 12 سـاعت طول می کشـد 
می توان این را با تجهیز ناوگان به 5 ساعت 
رسـاند و حتـی از حمـل و نقـل ریلـی بـرای 
انتقال مسـافر و ترانزیت به خطوط مرزی 

نیز استفاده کرد.
علیپـور بـا اشـاره بـه ایـن که ناوگان کشـور 
فرسـوده اسـت و حتی اگر زیرساخت ها را 
درسـت کنیـم کابیـن و لکوموتیوهـای مـا 
مشکل دارند گفت: در این زمینه می توان 
کارخانه های داخلی را با ارائه تسـهیلات و 
تامیـن مالـی فعـال کرد و یا قرارداد تنظیم 
کـرد و از واردات از کشـورهای دیگـر بهـره 

گرفت.
وی تصریح کرد: راه آهن امسال برای انتقال 
مسـافران بـه خطـوط مـرزی در اربعیـن و 
همچنیـن بـه مشـهد مقـدس در 28 صفـر 
تاثیـر زیـادی داشـت و بـه جابجایـی زائـران 
کمک کرد. اگر زیرسـاخت ها درسـت شود 
و بتوانیم ناوگان را گسـترده کنیم، مردم 
حتمـا اسـتقبال خواهند کـرد چون حمل و 
نقل ریلی مطمئن ترین روش برای جابجایی 
مسـافر و کالا اسـت و قطـار بـار و مسـافر 
بیشـتری را نیـز می توانـد جابجـا کند کاری 

که با اتوبوس و هواپیما ممکن نیست.
ایـن نماینـده مجلـس گفـت: وزارت راه و 
شهرسازی باید با جدیت خطوط کریدوری 
را فعال کند تا حمل کالا از جنوب به شمال 
ممکن شـود. بهبود وضعیت حمل و نقل 
ریلی هم رشـد اقتصادی را به دنبال دارد 
و هم خاطر فعالان اقتصادی را برای واردات 

و صادرات آسوده می کند.

راه آهـن راه آهـن 
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عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسـلامی بیان کـرد: یکـی از مـواردی کـه بـه 
بخش تولید کمک می کند کاهش هزینه ها 
و افزایش سرعت تامین و حمل مواد اولیه 
و محصـولات نهایـی اسـت و ریـل در ایـن 
زمینه می تواند بسیار کمک کننده و کارگشا 
باشـد، به طـوری کـه هزینه هـای تولیـد را 
کاهـش دهـد و زنجیـره تامیـن و توزیـع را 

تقویت کند. 
غلامرضا مرحبا، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی درگفتگو با خبرنگار 
»معدن نامـه« بیـان کـرد: در حـوزه حمـل و 
نقـل ریلـی ظرفیـت خوبـی داریـم، امـا ایـن 
ظرفیت ناقص مانده است، راه آهن بندرعباس 

به تهران، چابهار به تهران، رشت آستارا را 
باید تکمیل کنیم، این ها زنجیره را در مبادی 
تکمیـل می کنـد و بـه ریـل ما ایـن امکان را 
می دهد که بتواند از ظرفیت هایش استفاده 

کند. 
بـا وجـود شـرایط اقلیمـی و  افـزود:  مرحبـا 
جغرافیایی مناسب، در زمینه ترانزیت هم 
نتوانسـته ایم  و  نکرده ایـم  عمـل  خـوب 
ظرفیت هـای ترانزیتـی خودمان را افزایش 

دهیم و از آن استفاده کنیم. 
وی در ادامه افزود: آنچه مسلم است احداث 
کریـدور شـمال و جنـوب و شـرق و غـرب 
می تواند مزیت های ترانزیتی بالایی را برای 
کشـور بـه ارمغـان اورد. ایـن در حالیسـت 

تقویـت تولیــد با توسعــه حمــل و نقـــل ریلــــی 

با وجود شرایط اقلیمی 
 و جغرافیایی مناسب 
در زمینـه ترانزیت 
خوب عمل نکرده ایم و 
نتوانسته ایم ظرفیت های 
ترانزیتی کشور را 
افـزایــش دهیــم 
و از آن استفاده کنیم.

غلامرضا مرحبا؛
عضو کمیسیون اقتصادی در 
گفتگو با معدن نامه مطرح کرد:

که عدم سرمایه گذاری مناسب و تاخیر در 
اجرای این کریدورها باعث شده تا اقتصاد 
کشور از درامدهای حاصل از آن بی نصیب 

بماند.
وی ادامـه داد: بعضـی از زیرسـاخت های 
کشور قدیمی  هستند، باید مواردی را مانند 
برقی کردن خطوط را اجرا کنیم تا بتوانیم 

از ظرفیت های موجود استفاده کنیم. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح 
کـرد: یکـی از مـواردی کـه بـه بخـش تولیـد 
کمـک می کنـد کاهش هزینه ها و افزایش 
سرعت تامین و حمل مواد اولیه و محصولات 
نهایی است. در واقع حمل و نقل بیش از 
30 درصـد از هزینه هـای تولیـد را بـه خـود 
اختصـاص می دهـد ایـن در حالیسـت کـه 
بخش عمده ای از حمل کالا از طریق جاده 
صورت می گیرد که در صورت تغییر رویکرد 
به سمت ریلی می تواند زمینه ساز بخش 

زیاید از هزینه های تولید باشد.
و ریل در این زمینه می تواند بسیار کمک 
کننده و کارگشا باشد، به طوری که هزینه های 
تولیـد را کاهـش دهـد و زنجیـره تامیـن و 

توزیع را تقویت کند. 
نماینده آستارا در مجلس درخصوص نیاز 
کشور به واردات ناوگان نیز گفت: تا آنجایی 
کـه ظرفیـت تولیـد داخلی وجـود دارد باید 
از آن استفاده شود، اما زمانی که این نیاز 
در داخل قابل تامین نیست، سیستم نباید 
معطل بماند و باید از واردات استفاده شود. 
وی تاکیـد کـردک بایـد اجـازه داد نیازهـای 
ناوگان ریلی از طریق واردات تامین شـود 
و صرفا برای حمایت از تولید داخلی سیستم 

حمل و نقل مغفول نماند. 140
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تمرکزگرایـی راه آهـن مانـع از بهره منـدی 
ظرفیت های بخش خصوصی شـده است

عضـو کمیسـیون عمـران مجلـس شـورای 
اسـلامی با اشـار بـه رویکـرد تمرکزگرایی راه 
آهن گفت: بسیاری از سرمایه گذاران داخل 
کشور که در زمینه تولید واگن و لکوموتیو 
فعال هستند مراجعات مکرر به کمیسیون 
عمران دارند و از وضعیت فعلی شـکایت 

دارند.
عـادل نجـف زاده، عضـو کمیسـیون عمـران 
مجلس شورای اسلامی به خبرنگار »معدن نامه« 
گفت: لجستیک ریلی با توجه به موقعیت 
کشـور مـا یکـی از برتریـن فرصت ها اسـت 
کـه می توانـد در انتقـال بـار و صـادرات در 
کشـور بـه عنـوان یـک مسـیر و همچنیـن 
کریـدور بین المللـی در اتصـال قاره هـا بـه 
یکدیگر ایفای نقش کند. ما هنوز در شاخص 
توسـعه ریلی و سـرعت بخشـی به فرآیند 
حمـل و نقـل دچـار مشـکل هسـتیم و از 

شاخص های دنیا بسیار فاصله داریم.
موقعیـت کریدورهـای ایران توجیه کننده 

سرمایه گذاری است
نجف زاده تصریح کرد: موقعیت اختصاصی 
مـا در حـد فاصـل نقطه اتصال کریدورهای 
بین المللی می تواند توجیه کننده سرمایه گذاری 
عمده الزام آور در حوزه ریل باشـد و امروز 
باید بخش عظیمی از حمل و نقل از محل 
کریدورهای ریلی انجام می دادیم که تا به 
این لحظه توجهی به آن نشده و اقدامات 
راهبردی برای ارتقای زیرساخت ها و حذف 

ایستگاه های زاید انجام نگرفته است. 
وی افزود: با توجه به این که هم در جنوب 
و هم در شمال کشور به دریاهای آزاد راه 
داریم می توانیم به عنوان یک کریدور برای 
حمل و نقل ارزان قیمت ریلی در دنیا مطرح 
شویم. متاسفانه از شاخص های جهانی و 
حتـی رقابت هـای منطقـه ای بـا کشـورهای 
همجـوار عقـب هسـتیم و بایـد هدررفـت 

عادل نجف زاده؛ عضو کمیسیون عمران مجلس در گفتگو با معدن نامه:

با توجه به این که هم 
در جنـوب و هـم در 
شمال کشور به دریاهای 
آزاد راه داریم می توانیم 
به عنوان یک کریدور 
برای حمل و نقل ارزان 
قیمت ریلی در دنیا 
مطــرح باشــیم.

توسعه نیافتگی مزمن چندین ده سال را 
جبران کنیم. 

وی تاکید کرد: متاسفانه مهمترین چالش 
صنعـت ریلـی عـدم تامیـن بودجـه لازم از 
سـوی دولـت و تصدیگـری راه اهـن اسـت. 
این در حالیست که راه آهن نیز از پتانسیل 
شـرکت ها  مطالبـات  پرداخـت  بـرای  لازم 
برخوردار نبوده و این موضوع باعث کاهش 
سرمایه گذاری بخش خصوصی و عقب ماندگی 

در این حوزه شده است.
این نماینده مجلس ادامه داد: بسیاری از 
سـرمایه گذاران داخـل کشـور کـه در زمینـه 
واگـن و لکوموتیـو فعـال هسـتند  تولیـد 
مراجعات مکرر به کمیسیون عمران دارند 
و از وضعیـت فعلـی شـکایت دارنـد. نـگاه 
تمرکزگرایی راه آهن کشـور باعث شـده تا 
کمتر از ظرفیت های بخش خصوصی بهره مند 

شویم. 
نجف زاده گفت: در یک سال گذشته اتفاقاتی 
در حوزه افزایش حمل و نقل ریلی در کشور 
در حال رخ دادن است که کافی نیست و 
و حتـی  ریلـی جهانـی  از شـاخص های  مـا 

منطقه ای بسیار عقب هستیم.
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رییـس کمیسـیون حمـل و نقل، ترانزیت 
و لجستیک اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: 
دولت باید به این نتیجه برسد که شرکت های 
خصولتی را کنار بگذارد تا بخش خصوصی 
وارد میدان شود. اگر نتوانیم از ظرفیت های 
بخـش خصوصـی اسـتفاده کنیـم و بـرای 
تحول متکی به شرکت های خصولتی باشیم 
در یک دور بیهوده و عبث گرفتار می شویم

رضـا رسـتمی، رییـس کمیسـیون حمـل و 
نقل، ترانزیت و لجسـتیک اتاق بازرگانی 
ایران در گفتگو با خبرنگار »معدن نامه« 
درخصـوص وضعیـت حمـل و نقـل ریلـی 
کشور بیان کرد: شبکه ریلی کامل نیست، 
بـرای حمـل کالا از بنـادر تـا یـک جایـی ریـل 
اسـت و بـرای رسـیدن بـه مقصـد بایـد در 
مسیر تخلیه و با کامیون بارگیری شود که 
همین مشکل ایجاد می کند، چرا که تخلیه 
و بارگیری مجدد کالا به ویژه غلات باعث 

کسری بار می شود.
رسـتمی افزود: بـا وجـود ایـن کـه در داخـل 
بنـدر امیرآبـاد، کنـار اسـکله ها و حتـی در 
شهرک صنعتی اش هم مسیر ریلی وجود 
دارد، صرفا یک درصد کالا از طریق ریل در 
این بندر حمل می شود، چون دسترسی ها 
برای انتقال زمانبر است، حمل با کامیون 
سریع و طی یک روز انجام می شود، اما به 
دلیل کوهستانی بودن و تعداد کم واگن ها 
حمـل ریلـی کنـد اسـت و از آن اسـتقبال 

نمی شود. 
وی ادامـه داد: مسـئله بعـدی فرسـودگی 
است، در بحث ریلی آن نوسازی که باید 
انجام می شد صورت نگرفته و واگن هایی 

دولـت بایــد دولـت بایــد شرکـت های خصولتـیشرکـت های خصولتـی را کنـار بگـــذارد را کنـار بگـــذارد

رضا رستمی؛عضـــو اتــاق بازرگانــی ایــران:

دولت باید به این 
نتیجه برسد که 

شرکت های خصولتی 
را کنار بگذارد تا بخش 
خصوصی وارد میدان 

شود. اگر نتوانیم از 
ظرفیت های بخش 

خصوصی استفاده 
کنیم و برای تحول 

متکی به شرکت های 
خصولتی باشیم. 

در یک دور بیهوده و 
عبث گرفتار می شویم.

را داریم که متاسفانه به روز نیستند و عامل 
تاخیر در جابجایی کالا هستند. 

رییس کمیسیون حمل و نقل، ترانزیت و 
لجستیک اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: 
دولت باید به این نتیجه برسد که شرکت های 
خصولتی را کنار بگذارد تا بخش خصوصی 
وارد میدان شود. اگر نتوانیم از ظرفیت های 
بخش خصوصی استفاده کنیم و برای تحول 
متکی به شرکت های خصولتی باشیم در 
یک دور بیهوده و عبث گرفتار می شویم. 
دولـت بایـد دسـت کمـک بـه سـوی بخش 
خصوصی دراز کند و مشوق هایی را تعیین 
کند تا بخش خصوصی وارد شود و تحول 
ایجاد کند، رسـیدن به تحول فقط توسـط 
بخش خصوصی ممکن است، اگر این اتفاق 
رخ ندهد سالیان سال به وضعیت مطلوب 

نخواهیم رسید. 
رستمی بیان کرد: اگر دولت به سمت بخش 
خصوصی حرکت کند قطع به یقین تجمیع 
میان تولیدکننده ها و صادرکننده هایی که 
منافع مشترک دارند ایجاد می شود و آنها 
می توانند چرخه حمل و نقل ریلی را گسترش 

دهند.
عضو اتاق بازرگانی ایران درباره تاثیر توسعه 
حمل و نقل ریلی بر وضعیت تولید و صادرات 
کشور نیز گفت: قطعا اگر چرخه ریلی تقویت 
شود سرعت بخش تولید و صادرات خواهد 
بود و در این حوزه تاثیر چشمگیر خواهد 
داشت، ۹3 درصد حمل و نقل ما جاده ای 
است، این در حالی است که عمر ناوگان 
جاده ای هم بالاست و در نوسازی آنها نیز 

موفق عمل نکرده ایم.
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صسهم ناوگان ریلی مسافری از کل سفرهای 
کشور کمتر از 10 درصد است. در واقع در 
حالی ناوگان ریلی سهم ناچیزی از سفرهای 
کل کشور را به خود اختصاص می دهد که 
نتیجـه ایـن عـدم رشـد متقارن بـه صورت 
افزایش تصادفات جاده ای و مصرف تساعدی 
سوخت نمود یافته است که سالانه هزینه 
بالایی را به دولت و اقتصاد کشور تحمیل 
می کنـد. ایـن در حالیسـت کـه بـا افزایـش 
سهم ناوگان مسافری ریلی به 25 درصد 
می توان از بخش زیادی از این اتلاف منابع 
جلوگیری کرد. موضوعی که به اعتقاد فعالان 
حوزه عدم امکان سرمایه گذاری و مطالبات 
انباشت شرکت های فعال از سوی دولت 
و تصدیگـری راه آهـن مهمترین دلیل این 

عقب افتادگی به شمار می رود.
ابراهیـم نـادری مدیرعامـل بن ریل در این 
رابطـه می گویـد: در یـک سـال اخیرسـهم 
مسافران ریلی از کل سفرهای زمینی خصوصا 
کاهش داشته است در واقع بخش ریلی 
مسافری از کل سفرهایی که در کشور انجام 
می شـود سـهم زیـر 10 درصـدی را پوشـش 
می دهد. سطح پوشش مطلوب این است 
که ناوگان ریلی مسافری سهم بیش از 25 
درصدی از کل سفرها را جذب کند. رسیدن 
به چنین سهمی  از بازار سفر توسط ناوگان 
ریلی مسافری، حجم سرمایه گذاری سنگینی 
را می طلبـد کـه شـرکت های ریلـی به دلیل 
حاشیه سود پایین و اقتصاد ضعیف حمل 
چنیـن  انجـام  از  مسـافری  ریلـی  نقـل  و 
سرمایه گذاری های سنگینی ناتوان هستند. 

ذکـر ایـن نکتـه ضروری اسـت کـه تقاضای 
سـفر ریلی از سـوی مسـافران بالا اسـت و 
در واقـع در حـال حاضـر نـاوگان مسـافری 
ریلی کشور در یک نگاه کلی اشباع شده 

است. 
وی در ادامه افزود: وقتی تقاضا برای بلیت 
قطار بیش از عرضه باشد قطعا به صورت 
بلقوه اسـتعداد و ظرفیت پاسـخگویی به 
این تقاضا هم وجود خواهد داشت و این 
وضعیت برای شرکت ها فرصت ساز است 
اما در نظر داشـته باشـید اسـتفاده از این 
فرصت به سرمایه گذاری هنگفت نیاز دارد.

اما بخش ریلی بستری امنی برای سرمایه گذاری 
ندارند. بنابراین به نظر می رسد دولت باید 
به صورت مستقیم در این حوزه سرمایه گذاری 
کنـد یـه بـه شـکل رایـگان سـرمایه بـه این 

بخش تزریق کند 
نـادری تاکیـد کـرد: انتظـار مـی رود دولـت 
از  حمایـت  بـرای  تسـهیلاتی  و  یارانه هـا 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در این حوزه 
قائـل شـود و بسـتر سـرمایه گذاری را هـم 
امـن کنـد. مـاده 12قانـون بودجـه یکـی از 
امیدهای مجموعه ریلی در این زمینه بوده 
و هست اما هنوز از این محل اتفاق مثبتی 

در حوزه ریلی نیفتاده است. 
ایـن فعـال حـوزه ریلـی در خصـوص نقـش 
راه آهن در تقویت بخش خصوصی گفت: 
مساله اصلی در بخش ریلی، شرکت راه آهن 
و  سیاسـت گذاری ها  نـوع  بلکـه  نیسـت 
تنظیم گری و قوانین این بخش است. اگر 
خواستار رشد بخش ریلی هستیم موضوع 

تنظیم گــری سرمایه هـــا را فــراری داده اســــت 

تنظیم گری باید از شکل کنونی خارج شود. 
همـه دسـت انـدرکاران بخـش ریلی متفق 
القول هستند که شرایط فعلی تنظیم گری، 
کـه شـرکت راه آهـن آن را بـه عهـده دارد، 
سرمایه گذاران را از حمل و نقل ریلی دور 
می کند. البته به اعتقاد من شرکت راه آهن 
در مسـیر توسـعه نـاوگان در بخـش واگـن 
توسـعه  و  سـرمایه گذاری  بـرای  مسـافری 
ناوگان، چالش و مانعی ایجاد نکرده است 
و بخش نامـه و دسـتورالعمل بازدارنـده ای 
ندارد اما نوع سیاست گذاری ها در تعیین 
نـرخ بلیـت بـه هیـچ وجـه بـا واقعیت هـای 

این بخش هماهنگ نیست.
وی گفت: در بخش سیر و حرکت، سیاست 
گذاری و تامین مالی و سرمایه گذاری عمدتا 
با شرکت راه آهن است و شرکت های بخش 
خصوصی هم به دلیل سرمایه گذاری سنگینی 
که مورد نیاز است ورود نکرده اند. در این 
بخـش خـود شـرکت راه آهـن هـم نیـاز بـه 
کمک و حمایت دارد تا سرمایه گذاری لازم 
انجـام شـود. در بخـش لکوموتیـو تـا حدی 
بخـش خصوصـی ورود کـرده اسـت امـا بـه 
دلیل تنظیم گری ناکارآمد، بخش خصوصی 
و مالکان لکوموتیو به شـدت تحت فشـار 
قـرار گرفتـه اند و شـرکت های ریلی بخش 
مسافری نیز تحت تاثیر این مضیقه قرار 
دارند. برخی قطارها به دلیل کمبود لکوموتیو 
از مسیرها حذف شده اند. تعداد لکوموتیوهای 
گرم کاهش یافته و بخش خصوصی مایل 
بـه سـرمایه گذاری و افزایـش لکوموتیوهـا 

نیست. 

بررسی دلایل سهم زیر 10 درصدی ناوگان ریلی مسافری از سفرهای کل:

ابراهیم نادری 
مدیرعامل بن ریل
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 عضو کمیسیون خدمات فنی مهندسی و 
کـرد:  بیـان  ایـران  بازرگانـی  اتـاق  احـداث 
قیمت گـذاری دسـتوری بلای جـان اقتصاد 
کشور است و سبب شده تا با افت کیفیت 
خدمات و کالا مواجه شویم. اگر این روند 
ادامه پیدا کند به فرسودگی و افت شدید 
و ازبین رفتن زیرساخت ها در حوزه حمل 
و نقل ریل منجر خواهد شد که ایجاد مجدد 
بسـیار  سـرمایه گذاری های  نیازمنـد  آن 
گران قیمتـی اسـت کـه در وضعیـت فعلـی 
درآمدهـای دولـت تامیـن آن کار دشـواری 

است.
حسـین وثوقـی ایرانـی، عضـو کمیسـیون 
خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق بازرگانی 
ایـران در گفتگـو بـا خبرنـگار »معدن نامـه« 
بیان کرد: مشاهدات میدانی نشان می دهد 
ایـران یکـی از کشـورهای عقـب مانـده در 
حوزه حمل و نقل ریلی است. علی رغم این 
که ما حضور به موقعی در این حوزه داشته ایم، 
در سـال های اخیر سـرعت توسعه حمل و 

نقل ریلی پایین آمده است.
وثوقی ایرانی افزود: امروزه در دنیا بعد از 
حمـل و نقـل دریایـی، حمـل و نقـل ریلی از 
نظـر قیمـت و همین طـور ایمنـی در درجـه 
بـالای اهمیـت قـرار دارد. اصـولا راه آهـن را 

بـرای توسـعه تجـارت، جابجایـی و حمـل و 
نقل کالاهای بازرگانی می سازند، بنابراین 
عقب ماندگی کشـور در این بخش باعث 
افزایش قیمت تمام شـده کالا می شـود و 
تبعاتی را در سایر حوزه های اقتصادی برجای 

می گذارد.
وی ادامه داد: یکی از جدی ترین موضوعاتی 
که در سیاست گذاری در حوزه حمل و نقل 
ریلـی بایـد بـه آن پرداخـت قیمت گـذاری 
دستوری است، همانطور که در سایر حوزه های 
اقتصـادی دچـار عقـب ماندگـی شـده ایم و 
من دلیل اصلی اش را قیمت گذاری دستوری 
می دانـم در حـوزه حمـل و نقـل ریلـی هـم 
متاسفانه این اتفاق افتاده است. این که 
یـک قیمـت دسـتوری بـرای کالا و خدمـات 
تعیین کنید انگیزه بخش خصوصی را برای 
حضـور در ایـن بـازار بـه شـدت مخـدوش 

می کند.
عضـو اتـاق بازرگانـی ایـران تصریـح کرد: در 
بـازار رقابتـی افـراد بـه دنبـال سـود کـردن 
هسـتند، هـر فضایـی را ببیننـد کـه کمبود 
وجـود دارد و آن کمبـود بـه شـکل افزایـش 
قیمـت خـودش را نشـان می دهـد بخـش 
خصوصی و سرمایه گذاران با هدف سودکردن 
وارد می شونـــد و نیـــت مصــــــرف کننـــــده و 

حسین وثوقی ایرانی 
عضو اتاق بازرگانی ایران: 

قیمت گذاری قیمت گذاری 
دستوری دستوری 
بلای جان بلای جان 

اقتصاد اقتصاد 
کشور استکشور است
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سیاست گذار هم تامین می شود. 
وثوقـی ایرانـی تاکیـد کـرد: بـا قیمت گذاری 
دستوری که در حوزه حمل و نقل رخ داده 
شاهد گرفتاری هایی حتی در حوزه اتوبوس 
بین شهری هستیم و در حال آسیب دیدن 
از نـاوگان فرسـوده بیـن شـهری هسـتیم. 
همچنین می توان به چالش هایی که اخیرا 
در حـوزه حمـل و نقـل هوایـی ایجـاد شـده 
اشـاره کـرد، دوسـتانی کـه بـه دنبـال خرید 
هواپیما بودند ولی با تشدید قیمت دستوری 
توجیـه لازم را از دسـت دادنـد و وارد ایـن 
حوزه نشدند. با اصرار دولت ها بر تثبیت 
قیمت ها و از آن طرف با وجود تورم کمرشکن 
کـه در کشـور حاکـم اسـت دیگـر توجیهـی 
برای انجام خیلی از کارها باقی نمی ماند. 
وی اظهار کرد: در دهه 80 بخش خصوصی 
وارد حوزه حمل و نقل ریلی شد، اما متاسفانه 
قیمت گـذاری دسـتوری باعـث شـد بخـش 
خصوصی از بازار خارج شـود و امروزه هم 
می بینیـم کـه ایـن بخـش تمایـل و رغبتـی 
برای حضور در این بازار ندارند و ما از این 

موضوع ضربه می خوریم.
این فعال اقتصادی بیان کرد: کشوری مانند 
آلمان پیشرفته ترین و گسترده ترین شبکه 
ریلی را در دنیا دارد و برخی کشورهای در 
حال توسعه مانند ترکیه در سال های اخیر 
اقدامـات بسـیار خوبـی را در حـوزه حمـل و 

نقـل ریلـی انجام داده اند، همچنین چین 
خیلی رشد خوبی داشته است. 

وثوقـی ایرانـی گفت: متاسـفانه مـا در این 
بخـش عقـب مانده ایم یـک نمونه هم راه 
آهن اردبیل است که بیش از 30 سال از 
آغاز عملیات آن می گذرد، اما هنوز سوت 
قطـار را نشـنیده ایم. بـه جـز اردبیـل که به 
خطوط ریلی متصل نیست، حدود 10 استان 

دیگر هم وضعیت را دارند. 
وی با اشاره به تصدی گری راه آهن در حوزه 
حمل و نقل ریلی گفت: دولت ها باید در 
حفـظ و حراسـت از زیرسـاخت ها فعالیـت 
کنند و بهره برداری از زیرسـاخت ها مانند 
تجهیزات، اتصالات مخابراتی و شبکه های 
توزیـع بـرق را بـه بخـش خصوصـی واگـذار 

کنند. 
عضـو اتـاق بازرگانـی ایـران در پایـان گفت: 
قیمت گـذاری دسـتوری بلای جـان اقتصاد 
کشور است و سبب شده تا با افت کیفیت 
خدمات و کالا مواجه شویم. اگر این روند 
ادامه پیدا کند به فرسودگی و افت شدید 
و ازبین رفتن زیرساخت ها در حوزه حمل 
و نقل ریل منجر خواهد شد که ایجاد مجدد 
بسـیار  سـرمایه گذاری های  نیازمنـد  آن 
گران قیمتـی اسـت کـه در وضعیـت فعلـی 
درآمدهـای دولـت تامیـن آن کار دشـواری 

است.

یکی از جـدی تــرین 
موضوعاتـی که در 

سیاست گذاری در حوزه 
حمل و نقل ریلی باید به 
آن پرداخت قیمت گذاری 

دستــوری اســـت، 
همانطور که در سایر 

حوزه های اقتصادی در 
حوزه حمل و نقل ریلی 
هم متاسفانه این اتفاق 

افتـــاده اســت.
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نایب رییس کمیسیون خدمات فنی مهندسی 
و احـداث اتـاق بازرگانـی ایـران بیـان کـرد: 
پروژه های حمل و نقل ریلی برخلاف پروژه های 
حمل و نقل خودرویی، هزینه های زیرساختی 
قابـل توجهـی دارنـد و در چنـد سـال اخیـر 
منابـع مالـی کافـی در پروژه  هـای عمرانـی 
نداشـته ایم و سـهم ایـن بخـش هـر سـال 
کاهش پیدا کرده و تامین مالی خوبی انجام 

نشده است.
سـهیل آل رسول، نایب رییس کمیسیون 
خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق بازرگانی 
ایـران در گفتگـو بـا خبرنـگار »معدن نامـه« 
بیان کرد: آنچه که برای سهم حمل و جابجایی 
بار و مسـافر در برنامه ششـم پیش بینی 
شـده بـود کمتـر از نصـف محقـق شـده و 
می توان گفت که ما در برنامه ششم عقبگرد 
داشته ایم. کریدورهای خیلی مهم ترانزیتی 
که می توانست برای حمل بار خصوصا در 
شـمال بـه جنـوب و جنـوب بـه شـمالغرب 
نقش مهمی ایفا کند را عملا تکمیل نکرده ایم 

و با رونمایی که از خط حمل بار هندوستان 
بـه اروپـا اخیـرا در اجـلاس بریکـس انجـام 
شد و بخش مهمی از آن خطوط ریلی جنوب 
خلیج فارس است وارد یک مرحله خطرناک 
می شویم که به عبارتی انزوای ما از حمل 

و نقل بار به خصوص ریلی است.
آل رسول افزود: علی رغم این که دولت قبلی 
و فعلی توسعه حوزه های زیرساختی ریلی 
را جزء اولویت هایشان مطرح کرده اند، به 
دو دلیل عمده ما در این بخش به نتیجه 
نرسیده ایم. اول این که پروژه های حمل و 
نقل ریلی برخلاف پروژه های حمل و نقل 
قابـل  زیرسـاختی  هزینه هـای  خودرویـی، 
توجهـی دارنـد و در چنـد سـال اخیـر منابع 
مالی کافی در پروژه  های عمرانی نداشته ایم 
و سـهم ایـن بخـش هـر سـال کاهش پیدا 
کـرده و تامیـن مالـی خوبـی انجـام نشـده 

است.
وی ادامه داد: دلیل بعدی هم این است 
که تحت الشعاع فقدان یک طرح جامع در 

سهیل آل رسول، نایب رییس 
کمیسیون خدمات فنی مهندسی و 
احداث اتاق بازرگانی با اشاره به سهم 
بار و مسافر در برنامه ششم:

نیمی  از برنامه های حمل و 
نقل محقق شده است

آنچه که برای سهم 
حمل و جابجایی بار 
و مسافر در برنامه 

ششم پیش بینی 
شده بود کمتر از 

نصف محقق شده 
و می توان گفت که 

ما در برنامه ششم 
عقبگرد داشته ایم.
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کشور برخی از نماینده های مجلس و دیگر 
ذی نفعان با تاثیرگذاری، خطوط ریلی را در 
دسـتورکار قـرار داده انـد که جزء ضروریات 
اولیه نبوده و بعد از بهره برداری هیچ مزیت 
مالـی و یـا توجیـه اقتصـادی دربرنداشـته 
اسـت. تعدد پروژه های ریلی باعث شـده 
کریدورهای کلیدی که می  بایسـت خاتمه 
پیدا می کرد از جمله کریدور شـرق کشـور 
یعنی چابهار زاهدان، زاهدان بیرجند، اتصال 
کریدور شرق به شمال و همین طور تکمیل 
راه آهـن قزویـن رشـت، رشـت بـه انزلـی و 
رشت به آستارا به نتیجه نرسد و مانع از 
ایـن شـود کـه از ظرفیت هـای حمـل و نقـل 

ریلی بهره برداری کنیم.
عضـو اتـاق بازرگانـی ایـران تصریـح کرد: در 
را  برقـی  مسـافری  خـط  هیـچ  سـالها  ایـن 
نتوانسـته ایم بـه مجموعـه شـبکه راه آهن 
اضافه کنیم، اگر خط سریع السیر برقی در 
مسیر تهران اصفهان داشته باشیم سهم 
قابل توجهی از توسعه را به خودش اختصاص 
می دهد، فاصله زمانی سفر کاهش چشمگری 
پیـدا می کنـد ضمـن این کـه امنیت بالایی 

نیز دارد. 
آل رسول بیان کرد: خطوط شبکه اصلی را 
خـود دولت هـا بایـد احـداث کننـد، بعـد از 
این شرکت ها می توانند با احداث خطوط 
تجاری خود را به شبکه اصلی متصل کنند. 
در این زمینه می توان از سرمایه شرکت های 
بـزرگ ذی نفـع بهـره بـرد و ایـن اقـدام برای 
آنهـا توجیه پذیـر اسـت. متاسـفانه سـهم 
بودجه عمرانی سال های اخیر کاهش پیدا 
کرده است و تعداد پروژه های نیمه تمام 

در حوزه ریلی هم قابل توجه است. 
این فعال اقتصادی در پایان گفت: هدف گذاری ها 
در حوزه حمل و نقل ریلی از جنس احکام 
است و بسیاری از ویژگی هایی که در برنامه 
پنجم و ششم پیش بینی شده بود محقق 
نشده است. در برنامه هفتم هم به حوزه 
ریلی در یک فصل جداگانه مانند مسکن 

پرداخته نشده است.

در این سال ها هیچ خط مسافری برقی به 
مجموعه شبکه راه آهن اضافه نشده است، 
اگر خط سریع السیر برقی در مسیر تهران 
اصفهان داشته باشیم سهم قابل توجهی از 

توسعه را به خودش اختصاص می دهد، 
فاصله زمانی سفر کاهش چشمگری پیدا 

می کند ضمن این که امنیت بالایی نیز دارد.
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یک کارشناس حوزه حمل و نقل ریلی بیان 
کـرد: در حـال حاضـر نیمـی از ورودی مـواد 
اولیه صنایع فولادی از طریق جاده است، 
داستان در بحث بهره وری قفل شده است، 
اگر بهره وری را افزایش بدهیم ظرفیت این 
وجود دارد که دو برابر بار فعلی جابجا شود.

علی اصغر شفیع نادری، کارشناس حوزه 
حمـل و نقـل ریلـی درباره وضعیت حمل و 
نقل ریلی کشور به خبرنگار »معدن نامه« 
گفت: با بررسی شاخص ها در دوازده سال 
گذشته در بعضی موارد نکات منفی دیده 
می شود. در حوزه حمل و نقل ریلی ما عملا 
شاهد ادامه کاهش سهم در سال های اخیر 
هسـتیم. سـهم حمـل بـار داخلـی در سـال 
۹7 به 13.5 درصد هم رسیده بود اما بعد 
از آن روند کاهشی شروع شد و به زیر 10 
درصـد رسـید. بـا بـرآوردی کـه در 6 ماهـه 
ابتدایی امسـال انجام شـده این سـهم به 
۹.4 درصد رسیده که از سال 1400 و 1401 

هم کمتر است. 
شـفیع نـادری افـزود: در حالـی سـهم ایـن 
حوزه روند کاهشی داشته که هدف گذاری 
قانون توسعه حمل و نقل عمومی   30 درصد 
بـوده و در برنامه هـای پنجـم و ششـم هم 
این قانون تمدید شد و حتی الان در برنامه 
توسـعه هفتـم خواسـتار بحـث سـهم 30 
درصدی شده ایم. بنابراین بخش ریلی باید 
پاسخگو باشد که چرا سهم ما در این بخش 

در حال کاهش است.
وی در ادامـه بـه افـت بهـره وری واگن باری 
پرداخـت و گفـت: بهـره وری واگـن بـاری در 
سـال های ۹0 تـا ۹۹ افزایشـی بـوده، امـا از 
سال 1400 این روند معکوس شده و بهره وری 
واگـن بـاری کاهـش پیـدا کرده اسـت. این 
بحث فانتزی نیست و به بحث جذابیت 
سـرمایه گذاری در بخـش بـاری برمی گردد. 
اگر واگن باری خوب کار کند خود اقتصاد 
داسـتان می تواند کاری کند که واگن های 
باری بیشتری سفارش بدهیم و یا با همین 
واگن باری های موجود حداقل دو برابر بار 
حمل کنیم که این باعث افزایش جذابیت 

سرمایه گذاری می شود. 
این کارشناس حوزه حمل و نقل ریلی بیان 
کرد: انتظار از مسـئولین بخش ریلی این 
است که حداقل پارامترهایی که دستشان 
اسـت را نگذارنـد کاهـش پیـدا کند. علاوه 
بر بحث بهره وری واگن های باری از مسائل 
دیگر این حوزه موضوع بهره وری لکوموتیوها 
اسـت کـه شـاهد رونـد افزایشـی نبودیـم. 
بهره وری لکوموتیو قابلیت این را دارد که 
50 درصد افزایش پیدا کند به شرطی که 
افکار و فرآیندهای راه آهن عوض شود. از 
مدیریـت ارشـد ایـن انتظـار وجـود دارد که 
بتواند از آنچه دارد به نحو بهتری استفاده 
کند. افزایش 50 درصدی بهره وری لکوموتیو 
بـه معنـای خلـق فـوری و کوتـاه مـدت 150 

دسـتگاه لکوموتیو به ارزش 250 میلیون 
دلار است. 

شفیع نادری درخصوص میزان بودجه های 
عمرانی راه آهن گفت: متوسط 3 درصد از 

شفیع نادری؛ کارشناس حوزه حمل و نقل ریلی:

حمـل و نقــل ریلــی حمـل و نقــل ریلــی 
در بهــره وری قفــل شـده اســـتدر بهــره وری قفــل شـده اســـت

کاهش سهم حــوزه 
ریلی در نهایـت به 

منافـــع ملی ضـربه 
می زند، در این موضوع 
علاوه بر بحث شرکتی 
و بنگاهی، بحث منافع 

ملی هم مطرح است 
چون حمل و نقل ریلی 

یک حمل و نقل سبز 
همگام با توسعه 
پایــدار اســت.
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بودجه های عمرانی به شرکت راه آهن داده 
می شـد کـه الان بـه زیـر 1.5 درصد رسـیده 
و نصف شده است. باید تمرکز کنیم که 
چرا سهم بودجه عمرانی بخش ریلی کاهش 
ایـن وضعیـت  پیـدا کـرده اسـت، نتیجـه 
انباشـتگی تعمیـر و نگهـداری خـط و یـا در 
بخش لکوموتیو انباشت بدهکاری ها هم 
به تعمیرکنندگان و هم به کسانی است 
کـه خدمـات کششـی لکوموتیـو را انجـام 

می  دهند، است. 
وی عنـوان کـرد: کاهـش سـهم حـوزه ریلی 
در نهایت به منافع ملی ضربه می زند، در 
این موضوع علاوه بر بحث شرکتی و بنگاهی، 
بحـث منافـع ملـی هـم مطـرح اسـت چـون 
حمـل و نقـل ریلـی یـک حمـل و نقـل سـبز 
همگام با توسعه پایدار است. اگر برنامه ریزی 
و هدف گـذاری می کردیـم ایـن حـوزه در دو 
بخـش بـاری و مسـافری می توانسـت 30 
همت به منافع ملی ما کمک کند به این 
شکل که باعث کاهش هزینه های اجتماعی 
حمل و نقل مانند کاهش هزینه های مصرفی 
انرژی، کاهش کشته شدگان و زخمی شدگان 

شود. 
ایـن کارشـناس حـوزه حمـل و نقل ریلی با 
بیـان ایـن کـه ظرفیـت وجـود دارد تا سـهم 
این حوزه سه برابر شود، گفت: اگر بخواهیم 
بـا روش هـای گذشـته عمـل کنیم تغییری 
حاصل نخواهد شد. باید افکار و فرآیندها 
عوض شد. باید هیات مدیره و معاونین 

راه آهن به این مطلب برسند که بخشی 
از مسائل درونی است و بخواهند و تغییر 

فرمان بدهند. 
شـفیع نادری درباره فعالیت شـرکت های 
بخش خصوصی نیز گفت: در بخش مسافری، 
خرید واگن مسافری نو با این تعرفه هایی 
کـه بـرای نـرخ بلیـت وجـود دارد همخوانـی 
ندارد. این بخش همین الان هم در حال 
ضرر هم از بابت لکوموتیوها و هم از نظر 
خط اسـت که حق دسترسـی تقریبا صفر 
اسـت. بـرای واگن هـای مسـافری نـو بایـد 
از شـمول  تصمیـم جدیـد گرفتـه شـود و 
قیمت گذاری خارج و مطابق با بازار عرضه 
و تقاضا تعیین شود. برای واگن های مسافری 
معمولی فعلی هم واقعیت این است که 
هزینه ها حداقل دو برابر قیمت بلیت هایی 
اسـت کـه بـه فـروش مـی رود و ایـن باعـث 
شده تا در ده سال گذشته منحنی واگن های 
مسـافری افزایشی نباشـد. بنابراین دلیل 
اصلـی وضعیـت فعلی در بخش مسـافری 
تعرفه حمل مسافر است که مانع از جذابیت 

برای سرمایه گذاران شده است.
وی ادامـه داد: در بخـش بـاری شـرکت ها 
شـاید از نظر مالی ضرر نکنند، اما قیمت 
تمام شده برای واگن های باری و لکوموتیو 
بالاست و اتفاقی که باید بیفتد این است 
کـه جذابیـت سـرمایه گذاری افزایـش پیدا 
کند و این در گرو تصمیم راه آهن و اجرای 
قطارهای باری برنامه ای مبدا مقصدی واقعی 

اسـت کـه بیـش از 20 سـال اسـت کـه راه 
آهن از اجرای آن صحبت می کند.

ایـن کارشـناس حمـل و نقـل ریلـی گفـت: 
خواسـته بـازار ایـن اسـت که بـار از مبدا تا 
مقصد به صورت مناسب حرکت کند که 
به آن سرعت بازرگانی چرخه گردش واگن 
باری می گوییم، این سرعت می تواند بالای 
10 کیلومتر در ساعت باشد و حتی به 15 
کیلومتر هم برسد. سرعت بازرگانی کشورهایی 
مانند روسیه و چین 10 است در حالی برای 
مـا زیـر 4 اسـت و همیـن باعـث شـده کـه 
بخـش ریلـی بـاری کـه وجـود دارد را نتواند 
جـذب کنـد. بنابرایـن در بخـش بـاری باید 
روی بهره وری مخصوصا بهره وری واگن های 
باری تمرکز کنیم که با اجرای قطارهای باری 
برنامه ای شدنی و در اختیار راه آهن است 
و باید اراده و اعتقاد برای اجرا داشته باشد.

شفیع نادری گفت: بسیاری از شرکت های 
باری خصولتی و وابسـته به صنایع بزرگ 
هستند، شرکت های خیلی کمی خصوصی 
واقعـی هسـتند و ایـن باعـث می شـود آن 
رویکرد برای تغییر وجود نداشته باشد. 

ایـن کارشـناس حمـل و نقـل ریلـی با بیان 
این که در حال حاضر نیمی از ورودی مواد 
اولیه صنایع فولادی از طریق جاده است، 
گفت: داستان در بحث بهره وری قفل شده 
است، اگر بهره وری را افزایش بدهیم ظرفیت 
این وجود دارد که دو برابر بار فعلی جابجا 

شود.
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مدیرعامـل شـرکت الونـد نیـرو بیـان کـرد: 
مدیرانی که برای راه آهن منصوب شده اند، 
همسو با اقدامات و تصمیمات کلان ریلی 
نبودند و شاید بتوان به جدیت گفت که 
از تمـام مدیـران عاملـی کـه بـرای صنعـت 
ریلی گمارده شـده اند فقط 10 درصدشـان 
بـه خصوصـی سـازی ایـن صنعت اعتقاد و 
اراده داشتند و در جهت آن گام برداشته اند.

خشایار حسینی، مدیرعامل شرکت الوند 
نیرو به خبرنگار »معدن نامه« گفت: وضعیت 
حمـل و نقـل ریلـی بعـد از تصویـب قانـون 
حق دسترسی رشد آنچنانی نداشته است، 
ایـن رویکـرد برای دسترسـی بـه 30 درصد 
حمـل بـار و 10 درصـد مسـافر هدف گـذاری 
شده بود که محقق نشد. شاید میزان بار 

خشایار حسینی؛ مدیرعامل شرکت الوند نیرو:

و تعـداد مسـافر افزایـش پیدا کرده باشـد 
ولی درصد ما از کل بار و یا مسافر موجود 
افزایش پیدا نکرده است و در مقایسه با 

حمل و نقل جاده ای عقب مانده ایم. 
حسـینی ادامـه داد: در سـال های گذشـته 
سهم حمل و نقل ریلی ۹ تا 10 درصد بوده 
و البتـه در مقاطعـی ایـن عـدد بـه 11 تـا 12 
درصـد هـم رسـیده و بـاز افـت داشـته ایم. 
رونـد تخصیـص بودجه هـای عمرانـی را کـه 
ملاحظـه می کنیـم می بینیم ارقام مصوب 
و نقدینگی که برای این حوزه درنظرگرفته 
می شده کاهش پیدا کرده و از آنجایی که 
صنعت ریلی یک صنعت پرهزینه ای است 

رشد و توسعه نکرده است. 
وی افزود: مدیرانی که برای راه آهن منصوب 
شـده اند، همسـو با اقدامات و تصمیمات 

مدیــران راه آهــنمدیــران راه آهــن
اعتقــادی به خصوصــی ســازی ندارنـــداعتقــادی به خصوصــی ســازی ندارنـــد

وضعیت حمل و نقل 
ریلی بعد از تصویب 
قانون حق دسترسی 

رشد آنچنانی نداشته 
است، این رویکرد 
برای دسترسی به

۳۰ درصد حمل بار 
و ۱۰ درصد مسافر 

هدف گذاری شده بود 
که محقق نشد.
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کلان ریلی نبودند و شاید بتوان به جدیت 
گفـت کـه از تمـام مدیـران عاملـی کـه برای 
 10 فقـط  شـده اند  گمـارده  ریلـی  صنعـت 
درصدشان به خصوصی سازی این صنعت 
اعتقاد و اراده داشتند و در جهت آن گام 

برداشته اند.
مدیرعامل شرکت الوند نیرو تصریح کرد: 
بـا توجـه بـه ایـن کـه توسـعه ایـن صنعـت 
وابسـته بـه اعتبـارات و نقدینگـی اسـت و 
دولت توانایی تامین آن را ندارد، استفاده 
از توان بخش خصوصی در این زمینه مهم 
و موثر است. با توجه به این که دولتمردان 
و مدیـران ایـن حـوزه اعتقـادی بـه بخـش 
خصوصـی نداشـتند از اهـرم ایـن بخـش 
استفاده نکرده اند و دولت هم پول هزینه 
نکرده است، وضعیت فعلی قابل پیش بینی 
بوده است. وقتی دولت وارد رقابت با بخش 
خصوصی می شود و آن را به محاق می فرستد 

چطور می توان انتظار پیشرفت داشت؟
حسینی بیان کرد: به دلیل این که دولت 
نمی تواند برای این حوزه تامین اعتبار کند 
و بخـش خصوصـی هـم اجـازه ورود نـدارد، 
قطعـا ایـن چالـش ادامـه دار خواهـد بـود. 
شـرایط راه آهـن در حـال حاضـر شـتر گاو 
پلنگ است، نمی تواند بهره وری ایجاد کند 
و از آن طرف شعارهای توسعه ای می دهد 
که از قافله عقب نماند. باید این وضعیت 
تعییـن تکلیـف شـود یـا دولتـی بمانـد و یا 
قسـمت هایی کـه تعییـن شـده خصوصـی 
شود. تا زمانی که این دوگانگی وجود دارد 
همواره بخش خصوصی مغفول سیاست های 
حاکمیتی است و تمایلی به توسعه در این 
صنعت نخواهد داشت. عددها عددهای 
کوچکی نیست باید چندهزار میلیارد سرمایه 
هزینه کنید تا بتوانید چند دستگاه لکوموتیو 
وارد کنیـد. در چنیـن وضعیتـی که نیاز به 
سرمایه گذاری هنگفت است، اگر با شروط 
دیگر هم مواجه شوید دیگر جذابیتی باقی 
نمی مانـد هیچ  کـس ورود نمی کنـد و ایـن 

صنعت رشد نمی کند. 

وی اظهار کرد: در برنامه های قبلی توسعه 
به طـور جـدی بـه حـوزه حمـل و نقـل ریلـی 
پرداخته شـده و در برنامه هفتم توسـعه 
هـم اشـاراتی شـده اسـت. امـا چـه اتفاقـی 
افتاده اسـت، آیا کسـی هسـت که سـوال 
کند بعد از تصویب خصوصی سازی راه آهن 
کمیتـه  عالـی  شـورای  آیین نامه هـای  و 
خصوصی سازی در این باره، تکالیفی که برای 
راه آهن مشـخص شـده بود چه شـد و آیا 

در این وادی گام برداشت؟ 
ایـن فعـال حـوزه حمـل و نقـل درخصـوص 
انحصارگری در این حوزه نیر گفت: در این 
حـوزه شـرکت هایی وجـود دارنـد که موازی 
با هم کار می کنند چه در تعمیرات و تولید 
و چـه در بخـش بازرگانـی، امـا انحصارگـری 
آنچنانی وجود ندارد. این صنعت نسبت 
بـه بهـای تمـام شـده اش صنعـت جذابـی 
نیست، عددهای آنچنانی نسبت به صنایع 
دیگر جابجا نمی شـوند و حاشـیه سـودش 
نسـبت بـه برخـی صنایـع کـه سـود خالص 
چندین هزار میلیاردی دارند، کم است و 
این سود در بخش مسافری شاید 10 درصد 
باشد و در باری هم به 20 درصد نمی رسد. 
حسـینی درخصوص تاثیر توسـعه حمل و 
نقل ریلی در رشد میزان تولید و صادرات 
کشـور نیز گفت: تاثیرش در این موضوع 
کمرنگ است، نوع حمل و نقل نمی تواند 
در صادرات تاثیر چشمگیر و قابل توجهی 
را بـازی کنـد. بـرای رسـیدن بـه ایـن هـدف 
زنجیره لجستیک باید کامل باشد، در دنیا 
دهکده های لجستیک و بار تشکیل شده 
که در صادرات محصول کشور مبدا و سایر 
کشورها تاثیرگذار است. در ایران در بهترین 
حالت در مواجه با مشکلاتی نظیر دیوان سالاری 
و سازمان های بالادستی، حمل و جابجایی 
پـول آنقـدر دسـت و پـا می زنیـد کـه تاثیـر 
نقش حمل و نقل ریلی شـاید یک درصد 
هم نتواند این موضوع را پوشش دهد. 

وی بیـان کـرد: یـک برنامـه جامـع و اصولی 
باید برای حمل و نقل وجود داشته باشد 

تـا آن مدیـری کـه گمارده می شـود طبق آن 
عمل کند. با صرف تزریق پول اتفاق معجزه 
آسایی رخ نمی دهد. متاسفانه مسیرهایی 
که برای راه آهن سودآور است را دو خطه 
نکرده اند و یا با نفوذ نماینده ها و رانت شان 
جایی خط کشیده اند که اصلا توجیه ندارد، 
بنابراین صرفا پول چاره ساز نیست، باید 
کتابچه راهی وجود داشته باشد، اولویت ها 
مشخص باشد تا توسعه ریل، لجستیک 
و صـادرات رخ دهـد. ضمـن ایـن کـه روابـط 
اقتصـادی و سیاسـی بیـرون از کشـور نیـز 

باید تغییر کند.
حسینی در پایان گفت: حال بخش خصوصی 
اصـلا خـوب نیسـت و بدتـر از آن اهمیـت 
ندادن به این موضوع است. علی رغم تمام 
نامه نگاری ها، بدنه دولت اصلا به معضلات 
اصلـی توجـه نمی کنـد. مـا وقتـی حـرف از 
توسعه می زنیم در وهله اول باید هر چه 
که داریم را مغتنم بشماریم، اما این اتفاق 
نمی افتـد و نمی دانـم چـه اتفاقـی بایـد رخ 

دهد تا به داد بخش خصوصی برسند. 

با توجه به این که 
توسعه صنعت 

ریلی وابسته به 
اعتبـــارات و 

نقدینگی است و 
دولت توانایی 

تامین آن را ندارد، 
استفاده از توان 

بخش خصوصی 
در این زمینه مهم و 

موثــر اسـت.
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در حالیکه در ماده 52 برنامه ششم توسعه 
معافیت هـای مالیاتـی بـرای بخش حمل و 
نقل در نظر گرفته شده اما نبود صراحت 
لازم برای اجرای این قانون باعث شـده تا 
بـا  بخـش  ایـن  بخـش خصوصـی  فعـالان 
چالش های عدیده ای مواجه شوند. موضوعی 
که به اعتقاد کارشناسان، شرکت های ریلی 
بـدون آن کـه تقصیـری متوجه آنها باشـد، 
در خطـر پرداخـت تـاوان سـنگین مالیاتـی 

قرار گرفته اند.
مرتضی رجبی عضو هیات مدیره شـرکت 
نـاوگان ریـل الونـد نیـرو و رئیـس کارگـروه 
اقتصاد حمل و نقل انجمن صنفی شرکت های 
ریلی می گوید: بخشنامه سازمان امور مالیاتی 
مبنی بر غیر قابل اسـترداد بودن مبالغی 
که سرمایه گذاران و ارائه کنندگان خدمات 
حمـل و نقـل ریلـی بـار بابت مالیات خرید 
کالا و خدمـات پرداخـت کرده انـد بـه نوعی 
رای هیـات عمومـی   دیـوان عدالت اداری را 
مبنی بر لغو بخشنامه قبلی امور مالیاتی، 
مورد تایید قرار داده است. این بخشنامه 
شرکت های ریلی را بدون این که تقصیری 
در این زمینه متوجه آنها باشد با گره کور 
مالیاتی مواجه می کند و آنها را به چالش 

سنگینی می اندازد.
وی در ادامـه افـزود: ریشـه ایـن مشـکل از 
آنجا نشات می گیرد که متاسفانه در زمان 
انشـاء و تدویـن قانـون برنامـه ششـم، در 
مـاده 52 ایـن قانـون معافیت هایـی بـرای 
بخش حمل و نقل در نظر گرفته شده بود 
اما صراحتی بر اجرای قانون مالیات ارزش 
افزوده صفر و همچنین معافیت مالیاتی 
بـرای شـرکت های ریلـی در متـن ایـن ماده 

وجود نداشت.
رجبی گفت: این موضوع شرکت های ریلی 
را از چنـد منظـر تحـت تاثیـر قـرار داده و بـا 
خسارت مواجه می کند و همه این مشکلات 
هم به این بازمی گردد که تعریف معافیت 
و محیط آن ابهام آمیز است. اولین مشکل 
این که، بسیاری از بارها و مسافرهایی که 
از سال 13۹6 تاکنون طبق بخشنامه قبلی 
مالیات بر ارزش افزوده از آنها اخذ نشده، 
به یک باره شرکت راه آهن برای شرکت های 
ریلی اعلام بدهی کرده است. این بدهی 
در حالـی از سـوی راه آهـن بـه شـرکت ها 
تحمیـل شـده کـه بـرای شـرکت ها، گرفتـن 
ایـن مبالـغ از دریافـت کنندگان خدمات و 

مشتریانشان امکان پذیر نیست. 

مرتضی رجبی؛ رئیس کارگروه اقتصاد حمل  و  نقل انجمن صنفی 

شرکت های ریلی عنوان کرد:

ریلـی ها زیر چرخ مالیات

بخشنامه سازمان 
امور مالیاتی مبنی بر 

غیر قابل استـرداد 
بـودن مبالغـی که 

سرمایه گذاران و ارائه 
کنندگان خدمات حمل و 

نقل ریلی بار بابت 
مالیات خرید کالا و 

خدمات پرداخت 
کرده اند به نوعی رای 

هیات عمومی   دیوان 
عدالت اداری را مبنی 

بر لغو بخشنامه قبلی 
امور مالیاتی، مورد 

تایید قرار داده است. 
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وی ادامـه داد: از سـوی دیگـر بیشـتر بـار 
هزینه های قیمت تمام شـده خدمات در 
صنعت ریلی، به عهده شرکت های مالک 
واگن قرار می گیرد. توجه داشته باشید که 
این شرکت ها 20 تا 30 درصد قیمت حمل 
بـار را دریافـت می کردنـد و ایـن ۹ درصـد 
مالیات وقتی به آنها تحمیل شود در واقع 
بالغ بر 30 درصد در هزینه ها و قیمت تمام شده 
آنها اثر می گذارد. بنابراین اگر این بخشنامه 
اجرایی شود تمام شرکت های ریلی فعال 
در حمـل بـار از سـال 13۹6 تـا امـروز همـه 

زیان ده خواهند شد. 
وی در پاسخ به اینکه شرکت راه آهن چند 
سـال اخیر با تفسـیر خاص خود از عنوان 
خدمات، از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
قراردادهای اجاره لوکوموتیو بخش خصوصی 
خودداری کرده است.این اقدام چه مشکلاتی 
برای شرکت های ریلی به همراه دارد گفت: 
ایـن تفسـیر کامـلا اشـتباه اسـت. حتـی بـا 
فـرض ایـن کـه شـرکت های ریلـی مشـمول 
معافیت از مالیات و مالیات ارزش افزوده 
صفر نباشند باز هم تفسیری که راه آهن 
از این ابلاغیه داشته اشتباه است. انجمن 
امیدورا است، راهکاری وجود داشته باشد 
و در حال پیگیری این موضوع از چند جنبه 
است. به عبارت دیگر وقتی بخشی از یک 

قانـون بـه هـر دلیـل زیر سـوال رفته نباید 
کل قانون را غیرقابل اجرا تلقی کرد و روح 
قانون که حمایت از بخش خصوصی است 

را در نظر نگرفت. 
وی تاکیـد کـرد: جنبـه دیگری این موضوع 
خدمات حمل است. چرا که خدمات حمل 
به صورت یکپارچه تعریف می شود در بحث 
مالیات تمام حلقه های زنجیر خدمات حمل 
و نقل ریلی اعم از زیربنا و واگن و دیزل، 
بایـد رویکـرد مشـابه داشـته باشـند و اگـر 
معافیتی تعریف می شود برای تمام اجزای 
این زنجیره تعریف شود و اگر هم معافیتی 
نیست هیچکدام استنثنا نباشند، که صد 

البته معافیت باید باشد.
به گفته رجبی قانون تصریح دارد علاوه بر 
معافیت هـای قبلـی، ارزش افـزوده نیـز بـا 
نرخ صفر محاسبه شود. بنابراین همه این 
موارد که در قانون مالیات های سال 1400 
مشمول معافیت بوده اند برجای خود بوده 
و صفر شدن مالیات بر ارزش افزوده چیزی 
فراتـر بـوده کـه قانـون بـه آن تصریـح کرده 
است. نهایتا این که استفساریه مجلس 
می تواند به ما در احقاق حق شـرکت های 
ریلی در این چالش کمک کند. این را هم 
باید گفت اگر اقدامات ما برای رفع مشکل 
مالیاتی از شرکت های ریلی به نتیجه نرسد 

جنبه دیگری این 
موضوع خدمات حمل 
است. چرا که خدمات 

حمل به صورت 
یکپارچه تعریف 
می شود در بحث 

مالیات تمام حلقه های 
زنجیره خدمات حمل و 
نقل ریلی اعم از زیربنا 

و واگن و دیزل، باید 
رویکرد مشابه داشته 
باشند و اگر معافیتی 

تعریف می شود، برای 
کل زنجیره باشد.

با توجه به پایین بودن نرخ سود و بازدهی 
نزولی سرمایه گذاری در بخش ریلی و عدم 
تحقق ماده 12، زیان، رکود و ایستایی بسیار 
سنگینی را در بخش ریلی شاهد خواهیم 

بود.
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تردیـدی وجـود نـدارد که حرکت به سـمت 
حمـل و نقـل ریلـی یکـی از راههـای کاهش 
هزینه های تولید به شمار می رود موضوعی 
کـه عـلاوه بـر سـرمایه گذاری دولـت در این 
حوزه و خروج از تصدیگر ی راه آهن سهم 
بخش خصوصی در تامین قطعات اجتناب 
ناپذیر خواهد بود. در این رابطه تولید سوزن 
به عنوان یکی از الزامات تحقق این موضوع 
به شمار می رود که هم اکنون در کشور در 
حـال تولیـد اسـت اگرچـه به گفتـه فعالان 
ایـن حـوزه هدایـت اعتبـارات لازم و قانون 
رفـع موانـع تولیـد چندان بـرای این بخش 
در اولویت متولیان دولتی نبوده و در صورت 
حمایت بیشـتر می تواند علاوه بر کاهش 
وابسـتگی و جلوگیـری از خـروج ارز زمینـه 

صادرات را نیز فراهم آورد 
محمد متقی مدیرعامل شـرکت گسترش 
صنایع ریلی ایران )ایرید( به عنوان نخستین 
و تنها تولید کننده سـوزن ریل در کشـور 
در ایـن رابطـه اظهـار داشـت: تهدیـد اصلی 
ما در این شـرکت، مشـکلات تولید اسـت 
کـه همـه شـرکت ها کما بیش بـا آن درگیر 
هستند. مشکلاتی مثل تغییر قیمت ها و 
نـرخ ارز و تحریم هـا و قطعـات وارداتـی و 
مشکل تامین اعتبار و... اما مهمترین چالش 
این است که مشتری اصلی ما سازمان های 

دولتی یا نهاد های عمومی   غیر دولتی مثل 
متروها هستند. دو شرکت راه آهن و زیر 
ساخت جزو شرکت های اصلی درخواست 
کننـده سـوزن هسـتند. متـرو هـم کـه زیر 
مجموعه شهرداری است و نیمه دولتی به 
حساب می آیند و قرارداد بستن و دریافت 
پول از شرکت های دولتی مستلزم تامین 
اعتبـار اسـت. بودجـه ایـی کـه بـه مـا تعلق 
می گیـرد بودجـه طرح هـای عمرانـی اسـت. 
طرح های عمرانی معمولا به سختی تامین 
اعتبار می شـوند مخصوصا اوایل سـال که 
داده  تخصیـص  عمرانـی  ی  بودجـه  هیـچ 
نمی شود. بر این اساس معمولا ما مشکل 
نقدینگـی داریـم و فرآینـد کار و تولیـد بـا 

مشکل مواجه می شود. 
وی در ادامه افزود: آنچه مسلم است تولید 
هزینه هـای ثابتـی دارد کـه بایـد پرداخـت 
کنیم. علاوه بر آن هزینه اصلی ما تامین 
مـواد اولیـه تولیـد اسـت و باید مواد اولیه 
زیادی وارد کنیم و همچنین قطعات فولاد 
و ریـل بخریـم. بخـش اعظـم ایـن خریدها 
هم به صورت نقدی است. پروسه پرداخت 
مطالبات ما از شرکت های خریدار محصولاتمان 
بعضا انقدر طولانی می شود که ارزش نقدی 
کالا بـه نصـف قیمـت حـال حاضر می رسـد 
اما هنوز پرداخت بدهی انجام نشده است. 

اعتبـــار 
کلید حل افزایش سرعت نقل و انتقالات ریلی

تهدید اصلی در این 
حـوزه، مشکـلات 

تولید است که همـه 
شرکت ها کما بیش با 

آن درگیر هستند.

محمد متقی مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ریلی ایران )ایرید(:
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یعنـی مـا سـوزن هایی فروختـه ایـم کـه بـا 
نصف قیمت فعلی فروخته شده و هنوز 

پرداخت وجه آن انجام نشده است. 
متقی با عنوان اینکه در صورت تخصیص 
اعتبار و افزایش تولید امکان صادرات وجود 
دارد گفـت: ظرفیت هایـی بـرای تخصیـص 
اعتبار به تولیدات ریلی وجود دارد که به 
درستی از آنها استفاده نمی شود. به عنوان 
مثـال مـاده 86 قانـون رفـع موانـع تولیـد و 
کسب وکار این ظرفیت را دارد که منابعی 
را بـه ایـن سـمت هدایـت کنـد. مذاکراتـی 
هـم بـا راه آهـن در ایـن زمینـه داشـته ایـم 
ولی این مذاکرات خیلی سخت و کند پیش 
می رود. استفاده از این ظرفیت ها پیچیدگی های 
خاص خود را هم دارد و ابتدا باید سرمایه گذاری 
و خریـد محصـول پیـدا شـود و منابع مالی 
لازم را تامین کند و بعد در بودجه کشور 
این منابع پیش بینی شـود و به سـرمایه 
گذار بازگردد. این امر می طلبد که سرمایه 
گذاران رغبت پیدا کنند و به صنعت ریلی 
ورود کنند چون ما به عنوان تولیدکننده 
نمی توانیـم  و  نداریـم  آنچنانـی  سـرمایه 
سرمایه گذاری کنیم. از سوی دیگر شرکت های 
دیگر که طرف حساب آنها در واقع دولت 
اسـت، بخـش اعظـم منابـع مالـی شـان به 
صورت مطالبات در اختیار دولت است. و 
با این حجم طلب، دیگر سـرمایه ای برای 
ما نمی ماند که بخواهیم به بحث سرمایه گذاری 

ورود کنیم. 
وی عدم ثبات قیمت ها را از دیگر چالش های 
پیش روی تولید دانست و گفت: به دلیل 
عدم ثبات قیمت خرید مواد اولیه با چالش 
مواجه است در واقع ثبات نرخ مواد اولیه 
که وجود نداشته باشد کل زنجیره تولید 
را دچار مشکل می کند، چون واقعا نمی دانیم 
مـواد اولیـه ای کـه مصـرف می کنیـم با چه 
قیمتی باید جایگزین کنیم و این امر تعیین 
حاشیه سود را هم به دست انداز می اندازد. 
ایـن فعـال حوزه ریلی در خصوص قوانین 
و مقـرارت حمایتی گفت:قوانین می تواند 
حامی تولیـد کننـده باشـد بـه شـرط آن کـه 
مجریان گره هایی را که در قانون هستند 
از  بـرای حمایـت  اراده ای  و  برطـرف کننـد 
تولیدکننـدگان داشـته باشـند. بـه عنـوان 
مثال شرکت حدود 350 میلیارد تومان از 
دولـت طلـب دارد. از طرفـی مـا بـه دولـت 

طلبی که داریم تهاتر کند ولی نه قانون به 
روشنی این ظرفیت را دارد و نه دولت این 
اراده و هماهنگی را در زیرمجموعه های خود 
ایجـاد می کنـد کـه از ایـن طریـق بـه تولیـد 

کمک کند. 
وی ادامه داد: البته برخی اقدامات مثبتی 
نیز از سوی وزارت صمت نیز صورت گرفته 
که می توان به جلوگیری از واردات محصولات 
مشابه اشاره کرد اگرچه که برخی شرکت ها 
سوزن را تحت عناوین جعلی مثل ضایعات 
وارد می کنند و بعد آن را وارد بازار کرده و 

می فروشند. 
متقی گفت: در خطوط ریلی خود حدود 8 
هزار سوزن وجود دارد. سوزن به هر حال 
عمر مفیدی دارد که 25 تا 30 سال است. 
سوزن قطعه ای است که در سرعت سیر 
تاثیر فراوانی دارد و برای بهینه سازی خطوط 
لازم است سوزن ها نوسازی شوند. سوزن هایی 
در شـبکه ریلـی داریـم کـه بـا سـرعت های 
پایین تر هماهنگ هستند. بنابراین بسیاری 
از تقلیل سرعت هایی که در شبکه داریم 
بخاطر همین مشکل است. اگر بودجه باشد 
طبعـا بخـش قابـل توجهـی از سـوزن های 

قدیمی باید تعویض شوند.

ظرفیت هایی برای 
تخصیص اعتبار 
به تولیدات ریلی 
وجود دارد که به 

درستی از آنها 
استفاده نمی شود، 

ماده 86 قانون 
رفع موانع تولید 
و کسب وکار این 

ظرفیت را دارد که 
منابعی را به این 
سمت هدایت کند.

مبلغی که درصد ناچیزی از طلبمان محسوب 
می شود را بابت مالیات به دولت بدهکاریم. 
دولـت بـه راحتـی می توانـد بدهـی مـا را بـا 
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خصوصی سـازی بخش حمل و نقل ریلی 
در ایران از سـال 1384 آغاز شـد و تاکنون 
بخش هایـی از نـاوگان بـاری و مسـافری به 
بخش خصوصی واگذار شده است. با این 
حال، این طرح با چالش ها و موانع متعددی 
مواجه بوده است که منجر به عدم موفقیت 
آن در تحقق اهداف مورد انتظار شده است.

 یکـی از مهمتریـن چالش هـای خصوصـی 
سـازی بخـش حمـل و نقـل ریلـی در ایران، 
عدم وجود زیرساخت های مناسب است. 
شبکه ریلی ایران با مشکلات متعددی از 
جملـه فرسـودگی نـاوگان، عـدم ایمنـی، و 
ایـن  اسـت.  مواجـه  ظرفیـت  محدودیـت 
مشـکلات موجـب شـده اسـت کـه بخـش 
خصوصی انگیزه کافی برای سرمایه گذاری 
در این بخش را نداشـته باشـد. همچنین 
انحصار راه آهن در خدمات سیر و حرکت 
موجـب شـده اسـت کـه بخـش خصوصـی 
نتوانـد بـه طور کامل از مزایای بهره برداری 
از شبکه ریلی بهره مند شود. از سوی دیگر 
فرآینـد واگـذاری نـاوگان و خدمـات حمل و 
نقـل ریلـی بـه بخـش خصوصـی در ایـران 

سـوی  از  متعـددی  انتقـادات  بـا  همـواره 
کارشناسان و فعالان این حوزه مواجه بوده 
است. این انتقادات عمدتاً به عدم شفافیت 
در فرآینـد واگـذاری، عـدم رعایـت اصـول 
رقابتی، و عدم وجود سازوکارهای نظارتی 
موثر اشاره دارند. ضمن انکه دولت تاکنون 
حمایت هـای لازم از بخـش خصوصـی در 
بخش حمل و نقل ریلی را ارائه نکرده است. 
بنابرایـن خصوصـی سـازی بخـش حمـل و 
نقل ریلی در ایران می تواند به بهبود بهره وری، 
کاهش هزینه ها، و افزایش سهم حمل و 
نقل ریلی در حمل و نقل کشور منجر شود. 
با این حال، برای تحقق این اهداف، ضروری 
اسـت کـه مشـکلات و چالش هـای موجود 
در این بخش شناسایی و برطرف شوند.

باید توجه داشـت که یکی از بخش هایی 
که می تواند به توسعه حمل و نقل ریلی 
کمک کند شرکت های پروژه محور است. 
در واقـع ایـن شـرکت ها بـا تمرکـز بر اجرای 
پروژه های مشخص، می توانند نقش مهمی در 
توسعه زیرساخت های شبکه ریلی، نوسازی 
ناوگان، و بهبود خدمات حمل و نقل ریلی 

ایفا کنند.
 چـرا که شـرکت های پـروژه محـور با تمرکز 
بـر اجـرای یـک پـروژه مشـخص، می تواننـد 
پـروژه را بـا سـرعت بیشـتری نسـبت بـه 
روش های سنتی اجرا کنند. همچنین این 
شـرکت ها بـا اسـتفاده از دانـش و تجربـه 
خود، می توانند هزینه های اجرای پروژه ها 
را کاهش دهند و با تمرکز بر کیفیت پروژه ها، 
می تواننـد از بـروز مشـکلات و هزینه هـای 
اضافی در آینده جلوگیری کنند.اگرچه که 
شرکت پروژه محور نیز در این راه با چالش هایی 
همچـون شـفاف نبـود فراینـد واگذاری هـا، 
عدم وجود سازوکارهای نظارتی موثر و عدم 
حمایت دولت مواجه اند که در صورت رفع 
این موانع می توان شاهد سرعت بخشیدن 
بـه اجـرای پروژه هـا، که با تکیه بر تجربه و 
دانش میسر می شود، ایجاد اشتغال توسعه 
زیرساخت های شبکه ریلی شامل نوسازی 
نـاوگان، بهبـود ایمنـی، و افزایـش ظرفیـت 
شـبکه ریلـی اشـاره کـرد ضمـن انکـه ایـن 
پروژه ها می تواند به ایجاد ارتباط بین مناطق 
مختلـف کشـور و افزایـش ظرفیت حمل و 
نقل ریلی احداث ایستگاه های جدید و  بهبود 

خدمات حمل و نقل ریلی منجر شود.

کمبود بودجه
کمبود بودجه یکی از مهمترین چالش های 
توسـعه حمل و نقل ریلی در ایران اسـت. 
موضوعـی کـه بـا اولویـت بنـدی پروژه هـا، 

مسیــری بــه ســمت توسعـــه

راه آهــــن
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استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و البته 
برخی از اقدامات خاص همچون نوسـازی 
نـاوگان موجـود کـه  با توجه به فرسـودگی 
نـاوگان ریلـی، می تـوان بخشـی از نیازهای 
حمـل و نقـل ریلـی را تامیـن کـرد. ایـن امـر 
می تواند با استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی و یا استفاده از روش های نوین 
تامین مالی انجام شود همچنین ا افزایش 
ظرفیت شبکه ریلی، می توان حجم ترافیک 
حمـل و نقـل ریلـی را افزایـش داد. این امر 
می تواند با ایجاد خطوط ریلی جدید، توسعه 
خطوط ریلی موجود، و بهبود ایمنی خطوط 
ریلی انجام شـود. از سـوی دیگر  با بهبود 
خدمات حمل و نقل ریلی، می توان جذابیت 
ایـن نـوع حمـل و نقـل را بـرای مسـافران و 
تجار افزایش داد. این امر می تواند با کاهش 
هزینه های حمل و نقل ریلی، افزایش سرعت 

حرکـت قطارهـا، و بهبـود کیفیت خدمات 
ارائه شده انجام شود.

نقش معادن وفولاد سازان بزرگ در توسعه 
حمل و نقل ریلی

معـادن بـزرگ می تواننـد نقـش مهمـی در 
توسـعه حمـل و نقـل ریلـی ایفـا کننـد. در 
واقع این معادن با سرمایه گذاری در توسعه 
زیرسـاخت های حمـل و نقـل ریلـی، مانند 
ساخت خطوط ریلی جدید، توسعه خطوط 
ریلی موجود، و بهبود ایمنی خطوط ریلی، 
بـه توسـعه ایـن بخش کمک کننـد. ایجاد 
تقاضا از دیگر راه هایی است معادن می توانند 
کمـک کننـد چـرا که معادن بزرگ با تولید 
مقادیر زیادی از مواد خام نیاز به حمل و 
نقل ریلی را افزایش می دهند. البته توسعه 
فناوری های جدید یکی از راهکارهایی است 
که  معادن بزرگ می توانند با سرمایه گذاری 
در آن به بهبود این بخش کمک کنند. این 
فناوری ها می توانند شامل قطارهای خودران، 
قطارهای برقی و قطارهای ترکیبی باشند. 
در این راستا معدن مس چادرملو، معدن 
سـنگ آهـن گل گهـر و معـدن نفـت و گاز 
پارس جنوبی، شرکت فولاد مبارکه اصفهان، 
گـروه ملـی فـولاد ایران، فولاد خوزسـتان و 
شرکت فولاد خراسان نمونه های بارزی از 
حضور معادن و صنایع در توسعه حمل و 

نقل ریلی محسوب می شود.
توسعه با استفاده از تامین کنندگان داخلی 
توسعه ناوگان حمل و نقل ریلی می تواند 
با استفاده از ظرفیت تامین کنندگان داخلی 
میسر شود. موضوعی که ضرورت دارد تا 
دولت با ارائه تسهیلات مالی، معافیت های 
مالیاتی، و حمایت های قانونی، از تولیدکنندگان 
داخلـی حمـل و نقـل ریلـی حمایـت کنـد. 
همچنین دولت می تواند با ایجاد بازار برای 
محصـولات داخلـی حمـل و نقـل ریلـی، از 
تولیدکننـدگان داخلـی حمایـت کنـد. ایـن 
حمایت می تواند شامل خرید محصولات 
داخلی توسـط دولت، و ایجاد مشـوق های 
مالـی بـرای اسـتفاده از محصـولات داخلـی 
توسط بخش خصوصی باشد. از سوی دیگر 
نولیدکننـدگان داخلـی حمـل و نقـل ریلـی 
بایـد بـا ارتقـای کیفیـت محصـولات خـود، 
رقابت پذیری خود را در بازار افزایش دهند. 
ایـن امـر می توانـد از طریق سـرمایه گذاری 

در تحقیق و توسعه، و استفاده از فناوری های 
پیشرفته انجام شود. در این راستا برخی 
از اقدامـات خـاص شـامل توسـعه خطـوط 
تولید جدید، نوسازی ناوگان موجود، توسعه 
فناوری های جدید حائز اهمیت خواهد بود. 
ضمن آنکه برای توسعه ناوگان حمل و نقل 
ریلی از طریق تامین کنندگان داخلی حمایت 
دولـت از طریـق، اعطـای تسـهیلات مالی و 
اعتباری، تنظیم تعرفه های گمرکی، حمایت های 
مالیاتـی ضـروری اسـت که ایـن حمایت ها 
بایـد همـگام با ایجاد زیرسـاخت های لازم 
از طریق ایجاد صنایع و کارخانه های تولید 
نـاوگان ریلـی، توسـعه مراکـز تحقیقاتـی و 
آموزشی، حمایت از صادرات و همکاری با 
بخش خصوصی صورت گیرد. از سوی دیگر 
تولید واگن های مسافری و باری با ظرفیت های 
مختلـف، تولیـد لوکوموتیوهـای بـا تـوان و 
سرعت مناسب و تولید تجهیزات و قطعات 
یدکی مورد نیاز حائز اهمیت است با اتخاذ 
اقدامـات ذکـر شـده، می تـوان زمینه هـای 
توسعه ناوگان حمل و نقل ریلی با تامین 
کنندگان داخلی را فراهم در ایران، شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران می تواند با 
نقـش  داخلـی،  تامین کننـدگان  همـکاری 
مهمی در توسعه ناوگان حمل و نقل ریلی 
ایفـا کنـد. ایـن همـکاری می تواند منجر به 
کاهـش هزینه هـای خرید ناوگان با تولید 
ناوگان حمل و نقل ریلی در داخل کشور، 
افزایش سرعت و کیفیت تولید ناوگان و 
ایجـاد اشـتغال و رونـق اقتصـادی را فراهم 

کرد.
بایدتوجه داشت که  تولیدکنندگان داخلی 
خـود،  محصـولات  صـادرات  بـا  می تواننـد 
بازارهـای جدیـدی را بـرای محصـولات خـود 
ایجـاد کننـد. این امـر می تواند به افزایش 
درآمـد تولیدکننـدگان داخلـی کمـک کنـد. 
حمایت از تولیدکنندگان واگن و لوکوموتیو 
مالـی،  تسـهیلات  ارائـه  طریـق  داخلـی: از 
معافیت های مالیاتی، و حمایت های قانونی، 
ایجاد بازار برای محصولات داخلی حمل و 
نقل ریلی و ارتقای همکاری بین تولیدکنندگان 
و شـرکت راه آهـن نیـز در ایـن راسـتا حائـز 

اهمیت خواهد بود.

راهکار کاهش تصدیگری دولت 
برای کاهش تصدیگری دولت ضرورت دارد 

مسیــری بــه ســمت توسعـــه

معادن بزرگ می توانند 
نقش مهمی  در توسعه 

حمل و نقل ریلی ایفا 
کنند. در واقع این معادن 

ـبا سرمایـه گذاری در 
توسعه زیرساخت های 
حمل و نقل ریلی، مانند 

ساخت خطوط ریلی 
جدید، توسعه خطوط 
ریلی موجود، و بهبود 

ایمنی خطوط ریلی، 
بـه توسعـه ایـن 

بخش کمک می کنند.
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دولـت بـا خصوصی سـازی زیرسـاخت های 
حمـل و نقـل ریلـی، ماننـد خطـوط ریلـی، 
ایستگاه ها، و ناوگان، نقش خود را در این 
بخش کاهش دهد. همچنین دولت می تواند 
با کاهش مقررات دولتی، زمینه های ورود 
بخـش خصوصـی بـه حمـل و نقـل ریلـی را 
فراهم کند. ضمن آنکه دولت باید با حمایت 
از بخـش خصوصـی در حمـل و نقـل ریلـی، 
زمینه های رشد این بخش را فراهم کند. 
در این راستا فروش خطوط ریلی و ایستگاه های 
دولتـی بـه بخـش خصوصـی، اجـاره خطوط 
ریلی و ایستگاه های دولتی به بخش خصوصی 
و حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در ساخت خطوط ریلی جدید حائز اهمیت 
است. البته کاهش نقش دولت در حمل 
و نقل ریلی باید با دقت و در نظر گرفتن 
تمام جوانب انجام شود. دولت همچنان 
بایـد نقـش نظارتـی خـود را در ایـن بخـش 
ایفا کند تا از بروز مشکلات احتمالی جلوگیری 
شود. همچنین گذار از سیستم سهمیه بندی 
به سیستم رقابتی در حمل و نقل ریلی و 
ارائه تسهیلات مالی و معافیت های مالیاتی 
به بخش خصوصی نیز از دیگر موارد مهم 

خواهد بود.

توسـعه حمـل و نقـل ریلـی توسـط بخـش 
خصوصی

بخـش خصوصـی می تواند نقش مهمی در 
توسعه حمل و نقل ریلی ایفا کند. شرکت های 
خصوصی می توانند سرمایه گذاری، تخصص 
و نوآوری را به این بخش بیاورند. در این 
راستا سرمایه گذاری در زیرساخت ها، اجررای 
عملیات خدمات مسافری و باربری، توسعه 
فناوری های جدید به همراه اصلاح قوانین 
و مقررات، ا یجاد انگیزه های مالی و ارتقای 
آگاهی از مزایای حمل و نقل ریلیمی تواند 
درذ تحقـق توسـعه حمـل و نقـل ریلـی از 
سوی بخش خصوصی موثر باشد. از سوی 
دیگر توسعه حمل و نقل ریلی توسط بخش 
خصوصـی مسـتلزم ایجـاد یـک چارچـوب 
قانونی و مقرراتی مناسب است که زمینه های 
مشـارکت بخـش خصوصـی را فراهم کند. 
در ایـن رابطـه تعریـف واضـح نقش هـا و 
مسئولیت های دولت و بخش خصوصی، 
ایجاد شـفافیت و رقابت در بازار، حمایت 

دولـت از بخـش خصوصـی از طریـق ارائـه 
تسـهیلات مالی، معافیت هـای مالیاتی، و 
خدمات مشـاوره ای حائز اهمیت بوده که 
بـا خصوصی سـازی  ضـرورت دارد همـگام 
زیرسـاخت های حمـل و نقـل ریلی، اعطای 
مجوز به بخش خصوصی برای بهره برداری 
از خدمـات حمـل و نقـل ریلـی و حمایـت از 
بخـش خصوصـی بـرای سـرمایه گذاری در 
فناوری های جدید حمل و نقل ریلی صورت 

گیرد.

انقلاب لجستیکی در ایران 
انقـلاب لجسـتیکی در ایـران بـا توجـه بـه 
پتانسیل های موجود در این کشور و نیازهای 
روزافزون جامعه، امری ضروری است. برای 
تحقـق ایـن هـدف، ضـرورت دارد توسـعه 
زیرسـاخت های لجستیکی شامل توسعه 
خطوط ریلی، جاده ای، هوایی، و دریایی، و 
همچنین توسعه مراکز لجستیکی و انبارداری، 
افزایش بهره وری در بخش لجسـتیک که 
می تواند از طریق اسـتفاده از فناوری های 
جدیـد، ماننـد هـوش مصنوعـی، اینترنـت 
اشـیا، و زنجیـره تأمیـن هوشـمند، انجـام 
شـود، اغییـر فرهنـگ و نگرش هـا در ایـن 
بخـش لجسـتیک صـورت گیـرد همچنیـن 
برخی از اقداماتی که لازمه این مهم است 
توسعه شبکه ریلی، افزایش ظرفیت خطوط 

جاده ای توسعه حمل و نقل هوایی و توسعه 
حمل و نقل دریایی است تحقق این موضوع 
زمینـه افزایـش بهـره وری در بخش تولید، 
افزایـش رقابت پذیـری در اقتصـاد بهبـود 

کیفیت زندگی مردم را فراهم می آورد.
نقش راه آهن جمهوری اسلامی در توسعه 
راه آهن به عنوان متولی اصلی حمل و نقل 
ریلی در کشور، نقش مهمی در توسعه این 
بخش ایفا می کند. این شرکت با سرمایه گذاری 
در زیرسـاخت ها، توسـعه نـاوگان و ارائـه 
خدمات نوین، تلاش می کند تا حمل و نقل 
ریلـی را بـه عنـوان یـک گزینـه رقابتی برای 
حمل و نقل جاده ای، هوایی و دریایی معرفی 
کند. لازمه این موضوع توسعه شبکه ریلی 
اسـت که   این شـرکت در سـال های اخیر 
اقـدام بـه احـداث خطـوط ریلـی جدیـد در 
مناطـق مختلـف کشـور کـرده اسـت کـه از 
جمله آن ها می توان به خطوط ریلی قزوین-
رشت، مشهد-چابهار، تهران-تبریز و تهران-

همدان اشاره کرد. همچنین بهسازی ناوگان 
و توسعه خدمات ریلی از جمله اقداماتی 
است راه آهن می تواند در این راستا انجام 
دهد البته این اقدامات باعث شده تا حمل 
و نقـل ریلـی در کشـور در سـال های اخیـر 
رشد قابل توجهی داشته باشد. به عنوان 
مثـال، سـهم حمـل و نقـل ریلـی در حمل و 
نقل بار کشور از 12.5 درصد در سال 13۹5 
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بـه 17 درصـد در سـال 1401 افزایـش یافته 
اسـت. همچنیـن، تعـداد مسـافران ریلـی 
کشور نیز از 12 میلیون نفر در سال 13۹5 
به 25 میلیون نفر در سـال 1401 افزایش 
یافته است.با توجه به مزیت های حمل و 
نقـل ریلـی ماننـد صرفـه جویـی در مصرف 
انرژی، کاهش آلودگی هوا و کاهش هزینه های 
حمل و نقل، انتظار می رود که این بخش 
در سـال های آینده نیز رشـد قابل توجهی 

داشته باشد. 

سهم حمل و نقل ریلی در اقتصاد 
در سال 1402، سهم حمل و نقل ریلی در 
حمل و نقل بار ایران 12.5 درصد و در حمل 
و نقل مسافر 10 درصد بوده است. در این 
راستا شرکت راه آهن اهداف بلندپروازانه ای 
بـرای توسـعه حمـل و نقـل ریلـی داشـته و 
قصد دارد سهم حمل و نقل ریلی در حمل 
و نقل بار را به 25 درصد و در حمل و نقل 
مسافر به 20 درصد برساند همچنین افزایش 
طول شبکه ریلی ایران به 20 هزار کیلومتر 
و نوسازی کامل ناوگان ریلی را در برنامه های 
خـود دنبـال می کنـد. ارتباطـات ریلـی بیـن 
مناطـق مختلـف ایـران تأثیـرات مهمـی در 
توسـعه صنایـع و اشـتغال دارد. در واقـع 
ارتباطـات ریلـی بزرگراه های باری هسـتند 
که به توسعه صنایع و تجارت کمک می کنند. 
بـا اتصـال مناطـق مختلـف ایـران از طریـق 
راه آهن، امکان حمل و نقل بارهای سنگین 
و حجیم به صورت سریع و اقتصادی فراهم 
می شود. این امر باعث تسهیل در توسعه 
و رشد صنایع مختلف می شود، زیرا امکان 
دسترسی به مواد اولیه، قطعات و تجهیزات 
صنعتی در سراسـر کشـور بهبود می یابد. 
از سـوی دیگـر حمـل و نقـل ریلـی معمـولاً 
هزینه های کمتری نسبت به حمل و نقل 
جاده ای دارد. استفاده از راه آهن برای حمل 
و نقل بارها می تواند هزینه های ناشی از 
سوخت، نگهداری و تعمیرات خودروها را 
کاهش داده و برای صنایع و تولیدکنندگان 
بهره وری بیشـتری ایجاد کند. ضمن انکه 
ارتبـاط ریلـی بیـن مناطـق مختلـف ایـران 
می توانـد توسـعه صنایـع و اقتصـاد را در 
مناطـق غیرمرکـزی ترویـج دهـد. بـا ایجـاد 
امکانات حمل و نقل ریلی به مناطق کمتر 
توسعه یافته، این مناطق برای سرمایه گذاری 

جذابتر می شوند و این منجر به رونق صنعتی 
و اشتغالزایی در این مناطق می شود.

البته نمی توان از ایجاد اشتغال با توسعه 
حمل و نقل ریلی به سادگی عبور کرد چرا 
کـه سـاخت، نگهـداری و عملیـات راه آهن، 
فراهم آوردن خدمات پشتیبانی و تأمین 
نیـروی کار در ایـن حـوزه اشـتغال را ایجـاد 
و  صنایـع  توسـعه  همچنیـن،  می کنـد. 
تولیدکنندگانی که به صورت مستقیم یا 
غیرمستقیم به حمل و نقل ریلی وابسته 
هستند، نیاز به نیروی کار بیشتری دارند 
که ایجاد اشتغالات جدید را به همراه خواهد 

داشت.
در ایران، مسیرهای ریلی بین المللی همچون 
کریـدور شـمال و جنـوب و شـرق و غـرب 
وجـود دارنـد کریـدور شـمال - جنـوب که از 
شمال ایران به سمت جنوب امتداد دارد 
و ارتباطات ریلی بین شهرهای مهمی  مانند 
تهران، قزوین، همدان، اصفهان، شیراز و 
بندرعباس را برقرار می کند. این مسیر از 
اهمیت استراتژیک بالایی برخوردار است 
و در حمل و نقل بار و مسافر نقش مهمی دارد، 
کریـدور شـرق-غرب کـه از شـرق ایـران بـه 
سمت غرب امتداد دارد و ارتباطات ریلی 
بین شهرهای مانند مشهد، سبزوار، تبریز، 
تهران، قزوین و بندر انزلی را برقرار می کند. 
این مسیر نیز در حمل و نقل بار و مسافر 
نقش مهمی دارد و ارتباط ریلی بین مناطق 
شرقی و غربی ایران را فراهم می کند. شبکه 
حمـل و نقـل ریلـی ایـران در حـال توسـعه 
است و طرح های بزرگی برای ارتقاء و گسترش 
آن در دسـت اجـرا قـرار دارد. ایـن طرح هـا 
شـامل افزایـش طـول خطـوط ریلـی، بهبود 
زیرسـاخت ها و فناوری هـای حمـل و نقـل 
ریلی، و توسعه راه آهن های سریع السیر 
می شود.مسـیرهای   )High-Speed Rail(
ریلی کریدور بین المللی شـمال و جنوب 
و شرق و غرب ایران باعث ارتباطات اقتصادی، 
تجـاری و گردشـگری بیـن مناطـق مختلـف 
ایران می شوند و در توسعه صنایع و اشتغال 

در این مناطق نقش مهمی  دارند.
بهره گیری از کریدورهای بین المللی ایران 
در حال حاضر با چالش های مختلفی مواجه 
انـد مهمتریـن ایـن مشـکلات تحریم هـای 
بین المللی است در حقیقت ایران به علت 
تحریم های اقتصادی و مالی بین المللی که 

بر آن تحمیل شده است، با محدودیت هایی 
در دسترسـی بـه بازارهـای جهانـی و روابـط 
مالـی بین المللـی روبـرو شـده اسـت. ایـن 
محدودیت هـا می تواننـد بـر توانایـی ایـران 
برای بهره برداری از کامل پتانسیل کریدورهای 
بین المللی تأثیر بگذارند. همچنین مشکلات 
سیاسی و سیاست های منطقه ای و بین المللی 
نیز ممکن است باعث محدودیت هایی در 
اسـتفاده از کریدورهـای بین المللـی ایـران 
شوند. برخی از کریدورهای بین المللی ایران 
نیازمند زیرساخت های قوی و مدرن هستند. 
مشـکلات مربوط به زیرسـاخت های حمل 
و نقـل، ایمنـی، تجهیـزات و فناوری ممکن 
است باعث کاهش کارایی و استفاده بهینه 
از این کریدورها شوند. بهبود و بهینه سازی 
زیرسـاخت های مرتبط با این کریدورها از 
جملـه راهکارهایـی اسـت کـه می توانـد بـه 

استفاده بهتر از آنها کمک کند.
مراکـز گمرکـی و رونـد ترابـری ممکن اسـت 
به مشکلاتی برخورد کنند که باعث تأخیر 
در عبور کالاها و حمل و نقل از این کریدورها 
شود. مسائل مانند محدودیت ها در تعداد 
و نوع وسایل حمل و نقل، مشکلات گمرکی 

در سال ۱4۰2، سهم 
حمل و نقل ریلی در حمل 

و نقـل بـار ایــران
۱2.5 درصد و در حمل و 

نقل مسافر ۱۰ درصد 
بوده است. در این راستا 

شرکت راه آهن اهداف 
بلندپروازانه ای برای 

توسعه حمل و نقل ریلی 
داشته و قصد دارد سهم 

حمل و نقل ریلی در حمل 
و نقل بار را به 25 درصد 

و در حمل و نقل مسافر 
به 2۰ درصد برساند.
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و مربـوط بـه صـدور مجوزهـا و مسـتندات 
لازم، ناکافی بودن طرح ها و استراتژی های 
توسعه ای در واقع برای بهره برداری کامل 
از کریدورهای بین المللی، نیاز به طرح ریزی 
و استراتژی های توسعه مناسب است. در 
برخی موارد، طرح ها و استراتژی های کافی 
و جامـع بـرای بهینه سـازی و توسـعه ایـن 
کریدورها وجود ندارد، مسائل امنیتی نیز 
در استفاده از کریدورهای بین المللی تأثیرگذار 
هستند. امنیت در مسیرهای حمل و نقل، 
حفاظت از کالاها و وسایل نقلیه در برابر 
تهدیدهـا و ریسـک ها، وجـود تهدیدهـای 
سایبری و تروریستی این مشکلات و عوامل 
متعدد می توانند باعث کاهش اسـتفاده 
از کریدورهای بین المللی ایران شوند. برای 
بهبود زیرساخت ها و تسهیلات گمرکی در 
کریدورهای بین المللی ایران،اجرای طرح ها 
طـرح  اسـتراتژیک همچـون  برنامه هـای  و 
توسعه زیرساخت های حمل و نقل شامل 
بهبود بنادر، فرودگاه ها، جاده ها، راه آهن ها 
و پایانه های حمل و نقل بهبود، تسهیلات 
گمرکی از طریقبهینه سازی فرآیندهای گمرکی، 
کاهش مراحل مورد نیاز برای صدور مجوزها 
و  شـفافیت  افزایـش  و  مسـتندات،  و 
گمرکـی،  فعالیت هـای  در  انعطاف پذیـری 
اسـتفاده از فنـاوری اطلاعـات الزامی اسـت 
که به همراه توسعه ارتباطات و شبکه های 
حمـل و نقـل، همکاری هـای بیـن المللـی و 
ارائه تسهیلات مالی و بانکی حائز اهمیت 

خواهد بود.
 فنـاوری اطلاعـات )IT( نیـز نقـش بسـیار 
مهمی در بهبود زیرسـاخت ها و تسـهیلات 
گمرکی در کریدورهای بین المللی ایران ایفا 
می کنـد، در واقـع اسـتفاده از سـامانه های 
الکترونیکی برای انجام فرآیندهای گمرکی 
می تواند بهبود قابل توجهی در زمینه زمان 
و هزینه ها، دقت و شـفافیت ایجاد کند، 
استفاده از فناوری اطلاعات برای الکترونیکی سازی 
مستندات و مدارک مرتبط با عبور کالاها 
و وسایل نقلیه، می تواند بهبود قابل توجهی 
در سرعت و کارآیی صدور مستندات ایجاد 
کند. همچنین با استفاده از فناوری اطلاعات، 
رصـد و پیگیـری کالاهـا و وسـایل نقلیه در 
طـول مسـیر حمـل و نقـل در کریدورهـای 
بین المللی ایران بهبود می یابد ضمن آنکه 
ضبـط الکترونیکـی اطلاعـات، اتوماسـیون 

فرآیندههـای گمرکـی، و ارائـه اطلاعـات در 
دسترس به صورت آنلاین، امکان مشاهده 
و بررسی فعالیت ها و رفتارهای نامتعارف 
در فرآیندهای گمرکی را فراهم می کند. این 
امر باعث کاهش فساد و افزایش اعتماد 
عمومـی   در مراحـل عبـور کالاها می شـود. و 
در نهایت فناوری اطلاعات می تواند ارتباطات 
بین مراکز گمرکی، اپراتورهای حمل و نقل، 
شـرکای تجـاری و سـایر نهادهـا را تسـهیل 

کند. 
بهبود زیرساخت ها و تسهیلات گمرکی در 
ایران می تواند فواید بسیاری برای صنایع 
و تجار داشته باشد در واقع بهبود زیرساخت ها 
و تسهیلات گمرکی می تواند منجر به کاهش 
هزینه های تجارتی شود. زمان و هزینه های 
ناشی از تأخیرها در گمرک، تأخیر در صدور 
مجوزها و مستندات، و هزینه های ناشی 
از تأخیـر در حمـل و نقـل کالاهـا را کاهـش 
داده و عملکرد کسب وکارها را بهبود می بخشد. 
زمان عبور کالاها از مراحل گمرکی کاهش 

می یابد. 
منجر به افزایش شفافیت در فرآیندهای 
گمرکی و تجارتی می شود. بهبود هماهنگی 
و کاهش زمان انتظار شده و باعث ارتقای 
امنیت می شود و در نهایت زمینه افزایش 
رقابت پذیری را فراهم می اورد.از سوی دیگر 
حمـل و نقـل ریلـی یکـی از راه هـای اصلی و 
کلیـدی بـرای انتقـال مـواد و کالاهـا بـه و از 
صنایـع و معـادن اسـت. ارتبـاط صنایـع و 
معـادن بـا حمـل و نقـل ریلـی می توانـد بـه 

صورت مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شود 
و تأثیر بسیاری بر روی عملکرد و توسعه 
این صنایع و معادن داشته باشد. چرا که 
سیستم حمل و نقل ریلی قادر است کالاها 
را به صورت ایمن و سریع به مقصد نهایی 
برسـاند، کـه ایـن امر می توانـد در افزایش 
رقابت پذیـری و عملکـرد صنایـع و معـادن 
تأثیرگـذار باشـد و می توانـد کمـک کنـد تـا 
مـواد اولیـه مـورد نیـاز صنایـع و معـادن به 
مقصد برسند.حمل و نقل ریلی می تواند 
بـرای انتقـال محصـولات نهایـی صنایـع و 
معادن به بازارهای داخلی و خارجی استفاده 
شـود. ایـن روش حمـل و نقـل می تواند به 
دلیل سرعت، ظرفیت بالا و کم هزینه بودن، 
برای توزیع و صادرات محصولات بهره برداری 
شود و توسعه صنایع و معادن را تسهیل 

کند.

دسترسی به بازارهای جدید 
حمـل و نقـل ریلـی می تواند دسترسـی به 
خطـوط  ایجـاد  طریـق  از  جدیـد  بازارهـای 
ریلـی جدیـد بـه مناطقـی کـه قبـلاً بـه طـور 
کامـل بـه شـبکه حمـل و نقـل ریلـی وصـل 
همچنیـن  می کنـد.  فراهـم  را  نبودنـد 
شـبکه های  بـه  را  شـرکت ها  می توانـد 
بین المللـی راه انـدازی کنـد و به آنها اجازه 
دسترسـی  جهانـی  بازارهـای  بـه  تـا  دهـد 
پیـدا کننـد. افزایـش ظرفیـت حمل و نقل 
و اتصال به بنادر و مراکز صنعتی از دیگر 
مزایایـی اسـت کـه می توانـد حمـل و نقـل 
ریلـی فراهـم کند.ایـن فقـط چند نمونه از 
پروژه هـای سـاخت خطـوط جدید راه آهن 

در جمهوری اسلامی  ایران بودند. 
 البته خطوط راه آهن موجود در کشور در 
حال بهبود و ارتقا هستند برای تحقق این 
هدف راه آهن و دولت در حال الکتریفیکه 
کردن خطوط راه آهن است. همچنین برای 
کاهش زمان سـفر و بهبود خدمات حمل 
و نقل ریلی، سازمان راه آهن ایران در حال 
افزایش سرعت قطارها است. این امر شامل 
بهبود زیرساخت ها، استفاده از تکنولوژی های 
پیشـرفته ماننـد سیسـتم های مدیریـت 
حرکت قطارها و سیستم های کنترل ترافیک 
ریلی می شود. توسعه خطوط بین شهری 
تکثیـر  دوتایـی،  خطـوط  احـداث  شـامل 
بهبـود  و  سـیگنالینگ  سیسـتم های 

بهبود زیرساخت ها و 
تسهیلات گمرکی در 
ایران می تواند فواید 

بسیاری برای صنایع و 
تجار داشته باشد در 

واقع بهبود زیرساخت ها 
و تسهیلات گمرکی 

می تواند منجر به کاهش 
هزینه های تجارتی شود.
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زیرساخت های به همراه مدیریت هوشمند 
حرکت قطارها از دیگر اقدامات این شرکت 

به شمار می رود
حـال  در  ایـران  آهـن  راه  دیگـر  سـوی  از 
افزایش فرکانس حرکت قطارها در برخی 
مسـیرها اسـت. در شـهرهای بزرگ ایران، 
سـازمان راه آهـن در حـال افزایـش تعـداد 
قطارهای شـهری اسـت و از طرفی توسـعه 
خطـوط دوتایـی را در برنامـه خـود قرار داده 
اسـت البتـه تعمیـر و نگهـداری قطارهـای 
موجـود بـه منظـور حفـظ و بهبـود عملکـرد 
قطارهـای را نیـز دنبـال می کند. باید توجه 
داشـت که شـرکت راه آهن ایران توسـعه 
مسـیرها  از  برخـی  در  را  دوتایـی  خطـوط 
منجملهخط آهن تهران- مشهد، خط آهن 
تهران- اصفهان، خط آهن تهران- شمال و 
خـط آهـن تهـران- زاهـدان را انجـام داده و 

برخی از خطوط در حال اجرا است.

انحرافی از سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
در سـند چشـم انـداز 1404 بـرای توسـعه 
حمل و نقل ریلی در کل کشور ایران طراحی 
شده است. این سند به عنوان یک راهنمای 
و  راهبردهـا  بلندمـدت،  اهـداف  جامـع، 
برنامه هایـی را بـرای توسـعه حمـل و نقـل 
ریلـی در دهه هـای آینـده تعییـن می کنـد. 
این اهداف و برنامه ها شامل توسعه خطوط 
ریلی، افزایش ظرفیت حمل و نقل، بهبود 
کیفیت خدمات، مدرن سـازی تجهیزات و 
کاهـش  و  بهـره وری  افزایـش  فناوری هـا، 
هزینه ها و بهبود ایمنی حمل و نقل ریلی 
است. برای تحقق اهداف سند چشم انداز 
1404 توسعه و گسترش شبکه ریلی را در 
سراسر کشور به عنوان اولویت اصلی مطرح 
شده است. همچنین در سند چشم انداز 
1404 توسعه خطوط قطارهای سریع السیر 
را برای ایجاد سفرهای سریع تر و کارآمدتر 
بین شهرهای اصلی مورد توجه قرار گرفته 
است مدرن سازی و ارتقاء به همراه یکپارچگی 

مدالیتی
و توسـعه حمـل و نقـل بـار در حمایـت از 
توسـعه اقتصـادی مـورد توجـه جـدی قـرار 
ارتقـای تجربـه  انکـه  گرفتـه اسـت ضمـن 
مسـافران در حمل و نقل ریلیو پایداری و 
ملاحظـات زیسـت محیطی از اولویت هـای 

سند چشم انداز است 

مشکلات مرتبط با کریدورهای بین المللی 
راه آهن 

کریدورهای بین المللی ایران برای پیوستن 
به سایر کریدورهای جهان با برخی مشکلات 
مواجـه انـد مشـکلاتی کـه در تفاوت هـای 
تکنیکی، تفاوت های سیستم الکتریفیکاسیون 
و مسائل مالی و مالیاتی نهفته است. البته 
نمی توان از مسائل قانونی و اداری و مسائل 
سیاسی و دیپلماتیک نیز به سادگی عبور 
کرد. اگرچه که تفاوت های زبانی و فرهنگی، 
مشکلات ترافیک، عدم تطابق زمان بندی، 
مشکلات امنیتی و مسائل محیط زیستی 

نیز در این زمینه حائز اهمیت اند.
این هـا چنـد نمونـه از مشـکلات ممکـن در 
کریدورهـای بین المللی راه آهن هسـتند. 
مشکلات مرتبط با هر کریدور بستگی به 
عوامل متعددی از جمله زمینه جغرافیایی، 
سیاسی، اقتصادی و فنی دارد. همچنین، 
اتخـاذ  توسـعه همکاری هـای بین المللـی، 
استانداردهای مشترک و حل تفاوت های 
فنی، مالی و قانونمالیاتی می تواند به ایجاد 
یک زیرساخت راه آهن بین المللی هماهنگ 
و موفق کمک کند. برای حل این مشکلات، 
ممکن است نیاز باشد تا کشورها و سازمان های 
مربوطه در سطح بین المللی همکاری کنند 
تا استانداردهای مشترک و قوانین و مقررات 
مربـوط بـه راه آهـن را تعییـن و اجـرا کنند. 
همچنین، ایجاد سازوکارهای مناسب برای 
حل اختلافات و مسائل قانونی و اداری نیز 
می تواند به تسهیل همکاری بین کشورها 
در کریدورهای راه آهن کمک کند. به طور 
کلی، توسعه کریدورهای راه آهن بین المللی 
می توانـد بـه تسـهیل تجـارت و حمل ونقل 
بین کشورها کمک کند و منجر به توسعه 
اقتصـادی و اجتماعـی در مناطـق مختلـف 
شـود. ایـن نیازمنـد همـکاری و توافق بین 
کشـورها، سـازمان ها و نهادهـای مختلـف 
است تا مشکلات و موانع مرتبط با کریدورهای 
بین المللی راه آهن را شناسایی و حل کنند.

کمک به توسعه پایدار 
در بسیاری از کشورها، راه آهن ها به عنوان 
یـک جـزء حیاتـی از سیسـتم حمـل و نقـل 
ملـی شـناخته شـده اند و نقـش مهمـی در 
توسعه پایدار ایفا می کنند. چرا که زمینه 
 کاهـش آلودگـی هـوا از طریـق اسـتفاده از 
انرژی الکتریکی و منابع تجدیدپذیر، کاهش 

ترافیک جاده ای و توسعه اقتصادی از طریق 
تسـریع در حمل و نقل کالاها و مسـافران 
را فراهم می کند که باعث افزایش تجارت 
و رشد اقتصادی می شود. از سوی دیگرراه آهن ها 
می توانند به تعادل توسعه منطقه ای کمک 
کنند. با ارتباطات راه آهنی موثر بین مناطق 
مختلف کشور، مناطق کمتر توسعه یافته 
می توانند به فرصت های اقتصادی دست 
پیـدا کننـد و درصـدد توسـعه و رشـد قـرار 
گیرند، که این امر باعث کاهش تفاوت های 
منطقه ای و ایجاد توازن در توسعه کشور 
می شـود.. همچنیـن راه آهن هـا بـه عنـوان 
یکی از وسایل حمل و نقل عمومی   مؤثر و 

پایدار عمل می کنند. 
اثرات راه آهن ها در کشورهای در حال توسعه 
 راه آهن هـا در کشـورهای در حـال توسـعه 
نیز تأثیر مثبت قابل توجهی دارند. در واقع، 
ایـن  در  راه آهن هـا  مـوارد،  از  در بسـیاری 
کشـورها نقـش مهمـی در توسـعه پایـدار و 
اقتصادی بازی می کنند. در واقع راه آهن ها 
بـه توسـعه ارتباطـات و اتصال پذیـری در 
مناطق دورافتاده و کمتر توسعه یافته کمک 
می کنند. از سوی دیگر راه آهن ها می تواند 
به توسعه صنعت و کشاورزی در کشورهای 
در حال توسعه کمک کنند. آنها فرصت های 
حمـل و نقـل بارهـا و مـواد اولیـه را فراهـم 
می کنند و به توسعه صنایع تبدیلی و صنایع 
بنیادی کمک می کنند. همچنین، راه آهن ها 
می توانند به توسعه کشاورزی و صادرات 
محصولات کشاورزی از طریق حمل و نقل 
کالاهـا بـه بازارهـای داخلـی و خارجی کمک 

کنند.
اشتغال و توسعه اجتماعی از طریق ایجاد 
شغل های مستقیم و غیرمستقیم از دیگر 
مزایای راه آهن در کشورهای در حال توسعه 
اسـت از سـوی دیگـر راه آهن هـا بـه عنـوان 
یک وسیله حمل و نقل پایدار در کشورهای 
در حال توسعه عمل می کنند. آنها به کاهش 
اسـتفاده از وسـایل حمـل و نقـل جـاده ای 
سنگین و آلودگی هوا کمک می کنند. این 
نـوع حمـل و نقـل پایـدار به بهبود کیفیت 
هـوا، کاهـش آلودگـی و تأثیـرات منفـی بـر 
محیط زیست کمک می کند.در نهایت نیز 
راه اهن با توسعه گردشگری می تواند نقش 
مهمی در رشد و ارتقای اقتثصادی کشورهای 

در حال توسعه ایفا کند.

گــزارش اختصـاصـــی
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محمدجواد هدایت زاده ؛ قائـم مقـام مدیرعامـل شرکـت 
احیا ریـل ایرانیـان عنـوان کـرد:

حـذف شــدن از ژئوپلتیـــک منطقــــه

در وضعیت فعلی 
مشکل اصلی نداشتن 

یک نظام منسجم از 
درخواست های کالای 
بار و به نوعی نبود 

یک سیاست گذاری 
منسجم است، 

این مسئله اصلی 
خودش را در جنبه های 

مختلف نشان می دهد.

قائـم مقـام مدیرعامـل شـرکت احیـا ریـل 
ایرانیـان بیـان کـرد: عـدم ارتبـاط منسـجم 
بین وزارت راه و وزارت خارجه سبب شده 
تـا فرصت هـای بسـیاری بـه ویـژه در حـوزه 
کشـورهای آسـیای میانه و غرب آسـیا را از 
دسـت بدهیـم. وزارت خارجـه بایـد فضای 
ارتباط اقتصادی را برای فعالان حوزه حمل 
و نقل ایجاد کند. دلیل این که فضا ایجاد 
نشده این است که وزارت راه درخواست 
و حمایتی از این موضوع انجام نمی دهد.

محمدجواد هدایت زاده، قائم مقام مدیرعامل 
شرکت احیا ریل ایرانیان در ارزیابی وضعیت 
حمل و نقل ریلی کشور به خبرنگار »معدن 
نامـه« گفـت: وضعیـت حمـل و نقـل ریلـی 
کشور از دو جهت، بهره وری حمل و نقل و 

نگاه آینده پژوهانه قابل تحلیل است.
هدایـت زاده بیـان کـرد: در وضعیت فعلی 
مشکل اصلی نداشتن یک نظام منسجم 
از درخواست های کالای بار و به نوعی نبود 

یک سیاسـت گذاری منسـجم اسـت، این 
مسئله اصلی خودش را در جنبه های مختلف 
نشـان می دهـد کـه بخـش اصلی بـه رابطه 
بین صاحبان کالا و شرکت های ارائه دهنده 
خدمـات برمی گـردد، از طـرف دیگـر رابطـه 
میان شرکت های حمل و نقلی با حاکمیت 
و بخش های اجرایی کشـور به ویژه وزارت 
راه و شهرسـازی، سـازمان راهـداری و راه 
آهن کاملا دچار تنش است و از این جهت 
با وجود ناوگان نسبتا قابل توجه در حوزه 
حمل و نقل ریلی بهره وری ناوگان نسبت 
به سـال های قبل در حال کاهش اسـت و 
این چالش اساسی است که وجود دارد. 
وی درباره چالش موجود دیگر در این حوزه 
گفت: یک نوع لجبازی در تعیین تکلیف 
نیـروی کشـش ریلـی وجـود دارد کـه ایـن 
موضوع را به مسئله جدی تبدیل کرده و 
ما را در بلاتکلیفی قرار داده است. تعداد 
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واگن هـای آمـاده بـه کار هـر سـال در حـال 
رشـد اسـت ولـی در نهایـت تاسـف تعـداد 
لکوموتیوهـای آمـاده بـه کار داخـل شـبکه 
ریـل کشـور بـرای هـر دوره در حـال کاهش 
اسـت و یـک فضایـی را ایجـاد کـرده کـه هر 
چقـدر شـرکت های ارائـه دهنـده خدمـات 
بخواهند فضای حمل و نقل را برای صاحبان 
کالا تسـهیل و جذاب کنند در واقعیت با 
یـک دیـوار بـزرگ کـه نبود نیروش کشـش 

است مواجه می شوند.
قائـم مقـام مدیرعامـل شـرکت احیـا ریـل 
ایرانیـان در ادامـه وضعیـت حمـل و نقـل 
ریلی کشور را از نگاه آینده نگرانه بررسی 
کـرد و گفـت: از ایـن منظـر نیـز متاسـفانه 
سیاست گذاران و حکمرانان ما برنامه مدون 
و اجرایی برای توسـعه فضای حمل و نقل 
ریلی ندارند. ایران در کریدور شما جنوب 
و شرق به غرب است، این فرصت استثنایی 
است که می توانستیم استفاده کنیم اما 
غفلـت کرده ایـم و فقـط در حـال گذرانـدن 
روزمرگی هستیم، در عوض رقبای منطقه ای 
ما با ارائه جانشـین ها و تسـهیلات نقش 
ترانزیتی در خاورمیانه، غرب آسیا و آسیای 
مرکزی را از ما می گیرند و ما از ژئوپلتیک 
منطقـه حـذف می شـویم، ایـن خیلـی تلـخ 
اسـت و زیان هـای مالـی سـنگینی را بـرای 

کشور به دنبال دارد.
هدایت زاده افزود: در کنار این موضوعات 
اصلـی کـه ذکـر شـد، مسـائل کوچـک امـا 
پراهمیتی مانند عدم حمایت از سرمایه گذاری 
در حمل و نقل ریلی کشور نیز وجود دارد. 
همچنین فعالان این بخش با عدم اجرای 
بسته های حمایتی مواجه اند. قانونگذاران 
کشور در اصل 44 قانون اساسی و اسناد 
بالادسـتی تسـهیلات و شـرایط مناسبی را 
بـرای حمایـت از توسـعه و اقتصـاد حمـل و 
نقـل فراهـم کرده انـد امـا برنامه و ضمانت 
اجرایـی بـرای آن نداریـم. نمونـه عیـان این 
موضـوع عـدم پرداخت یارانـه صرفه جویی 
مصـرف سـوخت ذیـل مـاده 12 قانـون رفع 
موانـع تولیـد اسـت کـه الان نزدیـک بـه 6 
سال است که این قانون با وجود تبلیغات 
فراوانی که داشـته به هیچ عنوان اجرایی 
بـه  توجـه  بـا  ریلـی  و شـرکت های  نشـده 
سرمایه گذاری های هنگفتی که در این حوزه 
انجام داده اند دچار کمبود نقدینگی و کاهش 

سـودآوری شـده اند و در نتیجـه جذابیـت 
سـرمایه گذاری بـرای حمـل و نقـل کاهـش 

پیدا کرده است. 

دولت تن به اجرای کامل قوانین خصوصی سازی 
نمی دهد

وی ادامـه داد: دولـت تـن بـه اجـرای کامـل 
قوانین خصوصی سازی نمی دهد به دلیل 
این که در هر دوره مدیرانی در مصدر امور 
هسـتند که فکر می کنند با این کار حوزه 
قدرت و تاثیرگذاری خودشان کم می شود. 
طبـق قانـون در هـر دوره سـازمان راهداری 
یا راه آهن باید کارها را به بخش خصوصی 
واسپاری کنند و خود از حوزه عملیاتی خارج 
شوند، اما برعکس این جریان رخ داده و 
شاهد این هستیم که دغدغه مدیران رشد 

بیشتر سازمان خودشان است.
قائـم مقـام مدیرعامـل شـرکت احیـا ریـل 
ایرانیـان اظهـار کـرد: راه آهـن بایـد در افـق 
1404 نیـروی انسـانی خـودش را بـه زیـر 5 
هزار نفر برساند ولی با شرکت های اقماری 
کـه بـه خـودش اضافه کـرده در حال حاضر 
نزدیک به 37 هزار نفر مستقیم و غیرمستقیم 
زیرمجموعـه سـازمان راه آهـن هسـتند. با 
تورم نیروی انسانی در این سازمان رو به رو 
هسـتیم کـه از یـک طـرف نیـاز بـه تعریـف 

کار دارند و از طرف دیگر تامین نقدینگی 
بـرای پرداخـت حقـوق و مزایـا بایـد انجـام 

شود. 
هدایـت زاده عنـوان کـرد: وقتـی همـه ایـن 
موارد را کنار هم می گذاریم به این نتیجه 
می رسـیم کـه عمـلا راهـی بـرای مدیـران بـه 
جزء تصدی گری باقی نمانده، اگر بخواهند 
کاری انجام دهند که تصدی گری نداشته 
باشد تصور می کنند حوزه قدرت شان پایین 
آمده و از طرفی نمی توانند پاسخگوی نیروی 

انسانی متورم باشند. 
وی بیان کرد: راه حل بازگشت سازمان های 
حـوزه  در  تمرکـز  و  قانـون  مـر  بـه  دولتـی 
سیاست گذاری و تعیین قوانین است. ما 
تجربه این اتفاق را به صورت نیمه موفق 
در وزارت ارتباطات در بحث خصوصی سازی 
اپراتورها شاهد بودیم. اگر یک وزارتخانه 
و نهادهـای دولتـی در جایـگاه خـودش کـه 
همـان سیاسـت گذاری و تعییـن قوانیـن 
فضـای کسـب و کار اسـت قـرار گیـرد و از 
رقابت با بخش خصوصی خارج شود هم 
کارآمـد  بخـش خصوصـی  هـم  و  خـودش 
می شود. با تکمیل خصوصی سازی و تسهیل 
شرایط سرمایه گذاری مثلا با اجرای قانون 
ماده 12 ما شاهد جهش بزرگی در فضای 

حمل و نقلی خواهیم بود.
قائـم مقـام مدیرعامـل شـرکت احیـا ریـل 
ایرانیان چالش موجود دیگر در این حوزه 
را عـدم ارتبـاط منسـجم بیـن وزارت راه و 
وزارت خارجـه دانسـت و توضیـح داد: ایـن 
وضعیت سبب شده تا فرصت های بسیاری 
به ویژه در حوزه کشـورهای آسـیای میانه 
و غـرب آسـیا را از دسـت بدهیـم. وزارت 
خارجه باید فضای ارتباط اقتصادی را برای 
فعالان حوزه حمل و نقل ایجاد کند. دلیل 
ایـن کـه فضـا ایجـاد نشـده ایـن اسـت کـه 
وزارت راه درخواست و حمایتی از این موضوع 

انجام نمی دهد. 
هدایت زاده در پایان گفت: مطابق بررسی هایی 
کـه اقتصاددانـان حـوزه حمل و نقل انجام 
داده اند سالیانه 12 میلیارد دلار عدم النفع 
ارتباط ما با حوزه آسیانه میانه است. اگر 
ایـن مـوارد رفع شـود مـن امیدوارم جهش 
بزرگی اتفاق می افتد و حوزه اقتصاد حمل 
و نقـل بـه عنـوان بخشـی از پیشـران های 

توسعه کشور شناخته می شود.

راه آهن باید در افق 
۱4۰4 نیروی انسانی 

خودش را به زیر 5 
هزار نفر برساند ولی 
با شرکت های اقماری 
که به خودش اضافه 
کرده در حال حاضر 

نزدیک به ۳۷ هزار نفر 
مستقیم و غیرمستقیم 

در این سازمان مشغول 
بـه کـار هستنـد.
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و  عضـو هیـات علمی موسسـه مطالعـات 
پژوهش هـای بازرگانـی وزارت صمت بیان 
کرد: راه آهن علاوه بر این که لکوموتیو را 
در چنته خودش نگه داشته است، حتی 
بخشی از وظایف حاکمیتی اش را هم درست 
انجـام نمی دهـد، ماننـد زمانـی کـه بحـث 
صیانـت از ناوگانـی اسـت کـه روی خطـوط 
سیر می کنند و یا وقتی مباحت مربوط به 
سـوانح و یـا رگولاتـوری پیـش می آیـد. هـر 
جایی که این شائبه به وجود آید که فلان 
موضوع باید از طریق شرکت راه آهن پاسخ 
داده شـود، بایـد بدانیـم کـه این اطمینان 
وجود ندارد که آنها پاسخگویی کاملی داشته 

باشند.
شفیعی، عضو هیات علمی  موسسه مطالعات 
و پژوهش هـای بازرگانـی وزارت صمـت در 
گفتگو با خبرنگار »معدن نامه« بیان کرد: 
بحث زیرسـاخت ها و ورود به حوزه حمل 
و نقـل ریلـی در دسـتورکار جـدی دولـت و 

برنامـه عمرانـی قـرار گرفته و در این زمینه 
بسیار هم احکام و مقرراتی را از دروه قبل 
از انقـلاب و بعـد از انقـلاب داشـتیم، امـا 
همچنان می بینیم بخش بزرگی از بار ریل 

پسند ما از طریق جاده حمل می شود. 
شـفیعی افـزود: بـا وجـود ایـن کـه قانـون 
دسترسـی آزاد بـه شـبکه ریلـی در برنامـه 
سـوم توسـعه کشـور ابلاغ شـد و بنا را بر 
ایـن قـرار داد کـه آرام آرام از نقـش بخـش 
خصوصـی بیشـتر اسـتفاده کنیـم، شـاهد 
این هستیم که نه تنها واگذاری ها به صورت 
دقیق و صحیح اتفاق نیفتاده که افزایش 
اثرگذاری بخش ریلی در جابجایی بار حداقل 
با هر نوع مالکیت و مدیریتی نیز رخ نداد.

وی ادامه داد: دلیل جدی این مسئله این 
است که جریان واگذاری و بهره ور ساختن 
حوزه حمل و نقل ریلی در تمام این سالها 
یک جریان ناقص بوده، ابلاغ سیاست های 
کلـی اصـل 44 و آیین نامـه اجرایـی آن در 

راه آهــن برخــلاف 
قانـــون لکوموتیـو 
را اجـاره مـــی دهد

شفیعی؛ عضو هیات علمی موسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی:

قانــون دسترســی 
آزاد به شبکه ریلی در 

برنامه سوم توسعه 
کشور ابلاغ شد و بنا 
را بر این قرار داد که 

آرام آرام از نقـش 
بخـش خصوصـی 

بیشتر استفاده شود.
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برنامه چهارم نتوانست این خلاء را پر کند. 
تا زمانی که شرکت راه آهن نقش مسلط 
خود را هم به عنوان بازیگر هم مالک زیربنا 
و هم در عین حال متولی حاکمیتی همزمان 
داشته باشد و راه آهن به عنوان یک شرکت 
و مجموعه به دنبال سود خود باشد وضعیت 
فعلی تغییر نخواهدکرد. شاهد این هستیم 
که راه آهن با وجود الزام قانونی لکوموتیو 
را در اختیار متقاضیان نمی دهد و فقط آن 
را اجـاره می دهـد و همیـن باعـث می شـود 
که ما اصلا نتوانیم به الگوی بسیار معقول 
در جهان که الگوی قطار کامل است برسیم.

عضـو هیـات علمـی  موسسـه مطالعـات و 
پژوهش های بازرگانی وزارت صمت تصریح 
کرد: با وجود ابلاغ سیاست های اصل 44 
و قانون اجرایی آن که شورای رقابت را اول 
مخیـر و بعـد در اصلاحیـه مکلـف کرده که 
برای تاسیس نهاد رگولاتوری در هر جایی 
که مصداق بازار انحصاری است ورود کند، 
همچنان امور حمل و نقل ریلی در مجموعه 
و مدیریـت خـود شـرکت راه آهـن انجـام 
می شود و صاحبان اپراتورها خیلی نمی توانند 
ادعایی داشته باشند و فضا برای عملکرد 
سلیقه ای مهیا شده است، این وضعیت 
ویژگـی  بـود  خواهـد  بهـره وری  مخـل  کـه 
اقتصادهایـی اسـت کـه بـا درهـم تنیدگـی 
نهادی و در عین حال عدم شفافیت مواجه 

هستند.

شـفیعی گفـت: راه آهـن عـلاوه بـر ایـن که 
لکوموتیـو را در چنتـه خودش نگه داشـته 
اسـت، بخشـی از وظایـف حاکمیتـی اش را 
هـم حتـی درسـت انجـام نمی دهـد، مانند 
زمانـی کـه بحـث صیانت از ناوگانی اسـت 
کـه روی خطـوط سـیر می کننـد و یـا وقتـی 
مباحـت مربـوط بـه سـوانح و یـا رگولاتـوری 
پیش می آید. هر جایی که این شـائبه به 
وجـود آیـد کـه فـلان موضـوع بایـد از طریق 
شرکت راه آهن پاسخ داده شود باید بدانیم 
که این اطمینان وجود ندارد که آنها پاسخگویی 

کاملی داشته باشند. 
عضـو هیـات علمـی  موسسـه مطالعـات و 
در  صمـت  وزارت  بازرگانـی  پژوهش هـای 
پایـان گفـت: علی رغـم اهتمـام بالایـی کـه 
اسناد ما در تجهیز زیرساخت و ساماندهی 
نهاد مدیریتی داشته اند ضعف حوزه حمل 
و نقـل ریلـی از سـهم گیری در بـازار بارهـای 
ریل پسـند مشـهود اسـت و دلیل اش هم 
ایـن اسـت کـه مـا یـک متولـی دقیـق بـرای 
بخش اقتصادی و در عین حال فنی در این 
زمینه نداریم، همه امور از طریف خود راه 
دیـده  معـدود  و  می شـود  پیگیـری  آهـن 
می شـود کـه در کشـورهای دیگـر هـم بـه 
همیـن ترتیـب باشـد. در کشـورهای دیگـر 
بحث تخصصی سـازی و یا اسـتقلال مطرح 
اسـت کـه در کشـور مـا هیـچ کـدام مطـرح 

نیست.

راه آهــن برخــلاف 
قانـــون لکوموتیـو 
را اجـاره مـــی دهد

 شاهد این هستیم که 
راه آهن با وجود الزام 

قانونی لکوموتیو را 
در اختیار متقاضیان 
قرار نمی دهد و فقط 

آن را اجاره می دهد و 
همین باعث می شود 
که ما اصلا نتوانیم 
به الگوی بسیــار 
معقول در جهــان 

کــه الگــوی قطار 
کامل است برسیم.
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یک کارشناس حوزه حمل و نقل ریلی با تاکید بر 
ایـن کـه چالـش جـدی این بخش کمبـود لکوموتیو 
است، گفت: نمی توانیم به هوای حمایت از تولید 
داخل ریسک کنیم. باید در کوتاه ترین زمان ممکن 
نیروی کششی که لازم داریم را تامین کنیم و بعد 

از آن می توان محدودیت واردات را اعمال کرد.
محمدجواد شاهجویی، کارشناس حوزه حمل و نقل 
درخصوص وضعیت فعلی حمل و نقل ریلی کشور 
به خبرنگار »معدن نامه« گفت: به دلایل متعددی 
در افت هستیم، شاید بتوان گفت مهم ترین عامل 
بحث فرسودگی ناوگان و عدم بهسازی و نوسازی 
زیرسـاخت ها اسـت که دلیل این هم فراری دادن 
بخش خصوصی است، شرایط به نحوی ایجاد شده 
است که بخش خصوصی تمایلی ندارد سرمایه اش 
را بـه ایـن بخـش وارد کنـد و در نتیجـه شـاهد ایـن 
هستیم که زیرساخت ها و ناوگان که دارایی اصلی 
شـبکه حمـل و نقـل ریلـی اسـت عمـلا بـه سـمت 
فرسودگی بیشتر حرکت کرده و نوسازی رخ نمی دهد.

شاهجویی با تاکید بر این که شرایط در حال حاضر 
اصـلا مطلـوب نیسـت، افـزود: ما یک سـری اهداف 
بـرای حمـل و نقـل ریلـی کشـور داشـته ایم از جملـه 
این که باید مطابق با برنامه چهارم، پنجم و ششم 
توسعه سهم حمل و نقل ریلی به 30 درصد می رسید، 
این حتی در برنامه هفتم توسعه که هنوز تصویب 

نشده هم قید شده است. 

محمدجواد شاهجویی
کارشنــاس حــوزه حمـل و نقــل 
ریلــی در گفتگــو با معــدن نامــه:

راه آهـــنراه آهـــن
بخش خصـــوصـی بخش خصـــوصـی 
را فـراری می دهـدرا فـراری می دهـد
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وی ادامه داد: یک دوره ای در این حوزه در 
حـال رشـد بودیـم و ایـن عـدد به 12 درصد 
هم افزایش پیدا کرد، اما مجدد این عدد 
در برخـی مقاطـع در سراشـیبی تـا 8 و ۹ 
درصد پایین آمد که این اتفاق نامطلوبی 
است. حمل و نقل جاده ای در مقابل ریلی 
اوج گرفته و عملا بیش از ۹0 درصد حمل 
و نقل زمینی کشور در اختیار حمل و نقل 

جاده ای است. 
ایـن کارشـناس حـوزه حمـل و نقـل دربـاره 
ارزیابـی عملکـرد مسـئولان در حـوزه ریلـی 
گفـت: اولویـت مدیـران در ایـن سـال ها بـا 
حمل و نقل ریلی بوده ولی در اجرا به طوری 
اقـدام کرده انـد کـه حمـل و نقـل جـاده ای 

است و آنقدر راه آهن بد سیاست گذاری 
کرده که بخش خصوصی از سرمایه گذاری 
فراری شده است. راه آهن هم سیاست گذاری 
می کنـد هـم تصدی گـری و هـم بـه عنـوان 
داور بین این بخش ها عمل می کند که این 
وضعیت باعث فراری شدن بخش خصوصی 

می شود. 
وی مطرح کرد: در حمل و نقل جاده ای یک 
سیاست گذاری با ثبات وجود دارد و همین 
سبب جذب بخش خصوصی می شود، اما 
در حـوزه ریلـی همچیـن خبـری نیسـت و 
مقررات و سیاست گذاری ها متناوب تغییر 
می کند که همواره هم به نفع بازیگر بزرگتر 
یعنی شـرکت راه آهن اسـت که این غلط 

توانسته رشد بیشتری پیدا کند، به این 
شکل که ما از حمل و نقل جاده ای عوارض 
کمتری دریافت می کنیم در صورتی که در 
حمل و نقل ریلی عوارض دسترسی به خط 

عدد بالاتری است. 
شـاهجویی تصریـح کـرد: بخش خصوصی 
در حوزه حمل و نقل جاده ای خیلی توانسته 
فعال شود، کامیون هایی که در جاده ها کار 
می کنند کامیون های خودمالک هسـتند. 
اما برای ورود سرمایه در حمل و نقل ریلی 
توسـط بخـش خصوصـی اتفاقـی رخ نداده 

اسـت. ایـن کارشـناس حـوزه حمـل و نقـل 
اظهار کرد: در چنین وضعیتی بخش خصوصی 
در حال رقابت با راه آهن است و قطعا در 
ایـن رقابـت کـه در مقابـل حاکمیـت اسـت 
بازنـده اسـت و تمایلـی بـه سـرمایه گذاری 
ندارد. به نظر من سرمایه گذاری هایی هم 
که تا به الان بخش خصوصی انجام داده 

از روی اجبار بوده است.
شـاهجویی دربـاره وضعیـت تولیـد داخلی 
ناوگان و میزان نیاز کشـور به واردات نیز 
گفـت: در حـوزه واگن هـای بـاری تقریبـا به 

اندازه نیاز کشور می توانیم تولید کنیم و 
شرکت های داخلی این ظرفیت را دارند که 
افزایش تولید بدهند و در این زمینه چالش 
خیلی جدی وجود ندارد. حدود هزار تا هزار 
و دویست واگن در سال به شبکه اضافه 
می شود، همین الان تعداد واگنی که اضافه 
می شـود به دلیل این که لکوموتیو وجود 

ندارد بیکار می ماند. 
وی بیان کرد: مهم ترین و جدی ترین چالش 
مـا در حـوزه حمـل و نقـل ریلـی و بحـث 
بهره برداری از شبکه کمبود لکوموتیو کشنده 
است. تقاضای بالایی برای نیروی کشش 
وجود دارد که شرکت های داخلی نمی توانند 
بـا سـرعت آن را تامیـن کننـد. بایـد از آنهـا 

خرید شود، اما مازاد نیازی که وجود دارد 
را می توانیم از طریق واردات در کوتاه مدت 
برطرف کنیم تا شبکه به یک پایداری خاصی 
برسد و بعد از آن می توان مجدد محدودیت 

واردات گذاشت.
این کارشناس حوزه حمل و نقل در پایان 
تاکیـد کـرد: در حـوزه لکوموتیـو در شـرایط 
بحرانـی هسـتیم و نمی توانیـم بـه هـوای 
حمایت از تولید داخل ریسک کنیم. باید 
در کوتاه ترین زمان ممکن نیروی کششی 

که لازم داریم را تامین کنیم.

در حمل و نقل جاده ای 
یک سیاست گذاری 

با ثبات وجود دارد و 
همین سبــب جـذب 

بخش خصوصـی 
می شود، اما در حـوزه 

ریلــی مقــررات و 
سیاست گذاری ها به طور 

متناوب تغییر می کند.
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شـرکت فولاد خوزسـتان نه تنها توانسـته 
در سه ماهه نخست امسال رکورد شکنی 
توانسته رکورد شکنی های متعددی را در 
کارنامـه کاری خـود ثبـت کند بلکه بالغ بر 
40 هـزار میلیـارد تومـان سـرمایه گذاری در 
پروژه هـای فعـال انجـام داده کـه رکـوردی 
استثنایی در صنعت فولاد محسوب می شود. 

کارنامـه درخشـان در تأمیـن نیـاز بـازار بـه 
شمش فولادی

شرکت فولاد خوزستان در بهار سال 1402، 
عملکرد بسیار درخشانی در تأمین نیازهای 
بازار داخلی به شمش فولادی داشته است. 
به صورتی که حجم فروش شمش فولادی 
این شرکت به شفاف  ترین شکل ممکن 
در رینـگ داخلـی بـورس کالا، بـرای تأمیـن 
نیازهـای نـوردکاران داخلـی، در سـه ماهه 
نخسـت سـال جـاری 440 هـزار و 820 تـن 
بـوده اسـت همچنیـن فولاد خوزسـتان در 
سه  ماهه نخست سال گذشته، 256 هزار 
و 380 تـن شـمش فـولادی در بـورس کالا 
بـه فـروش رسـانده بـود و در بهـار امسـال، 
حجـم تأمیـن نیـاز بـازار داخلـی بـه شـمش 

فولادی توسط این شرکت، 72 درصد بیش 
از فصل مشابه سال قبل است و همچنین 
درآمد فروش فولاد خوزستان از محل عرضه 
شمش فولادی در بورس کالا در سه ماهه 
نخسـت سـال جاری ۹2۹۹ میلیارد تومان 
بوده است و در بهار سال جاری، جمع ارزش 
معاملات شمش فولادی در رینگ داخلی 
بورس کالا به 38 هزار و 24 میلیارد تومان 
رسید که فولاد خوزستان با اختلاف بسیار 
زیـاد نسـبت بـه رقبـا، 24.5 درصـد از کل 

ارزش معاملات شمش در بورس کالا را به 
خود اختصاص داد

افزایش چشمگیر سرمایه گذاری ها 
ارزش سـرمایه گذاری در پروژه هـای فعـال 
شـرکت فـولاد خوزسـتان 40 هـزار میلیـارد 
تومـان اسـت کـه از نـگاه توسـعه ای ایـن 
میـزان سـرمایه گذاری در پروژه هـای فعـال 
فـولاد  در صنعـت  اسـتثنایی  رکـورد  یـک 
محسوب می شود و بنا بر آمار رسمی، حجم 
سرمایه گذاری صورت گرفته در سال 1400، 
حـدود 183 میلیـارد تومان بوده اسـت که 
ایـن رقـم در سـال 1401 بـه بیـش از 2107 

میلیارد تومان رسید
و در واقع می توان گفت حجم سرمایه گذاری های 
صورت گرفته ظرف یکسال در این شرکت 
1151 درصد افزایش داشت که بسیار قابل 
تامل و تحسین است و حالا ارزش سرمایه گذاری 
پروژه هـای فعـال ایـن شـرکت بـه عـدد 40 
کـه  اسـت  رسـیده  تومـان  میلیـارد  هـزار 
چشم اندازی روشن و بسیار امیدوارکننده 
را ترسـیم می کنـد بـر ایـن اسـاس بـه نظـر 
می رسد فولاد خوزستان با توجه به مزیت های 

از سوی فولاد خوزستان رقم خورد:

رکــوردی استثنایــی در صنعــت فـــولاد

ارزش سرمایه گذاری در 
پروژه های فعال شرکت 

فولاد خوزستان 4۰ هزار 
میلیارد تومان است که 

از نگاه توسعه ای این 
میزان سرمایه گذاری 

در پروژه های فعال 
یک رکورد استثنایی 
در صنعــت فـولاد 

محسوب می شود.
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نسبی این صنعت در کشورمان از یکسو 
و با آسیب شنایی روند توسعه این بخش 
مهم اقتصاد، به افزایش بهره وری در بخش های 
مختلفـی از زنجیـره تولیـد فـولاد بـا ارتقای 
تکنولوژی واحدهای فولادی روی آورده است

تلاش برای توسعه صنعتی – زیست محیطی
فولاد خوزستان در تلاش است تا با شکل 
دهی به نوعی همزیسـتی مسـالمت آمیز 
میـان صنعـت و محیـط زیسـت، همـراه بـا 
تحولات روز تکنولوژیکی از آسیب به محیط 
حـال  عیـن  در  و  کنـد  جلوگیـری  زیسـت 
فعالیت هـای توسـعه ای خـود را نیـز ادامـه 
بدهـد بـر ایـن اسـاس دسـتیابی به بهبود 
مستمر در عملکرد زیست محیطی و کاهش 
انتشـار آلاینده هـا از جملـه اهـداف فـولاد 
خوزستان اعلام شده است و بنا به گفته 
مدیران این مجموعه، برای تحقق این مهم 
علاوه بر تدوین و اجرای طرح های زیست  محیطی 
کـه تمرکـز آنهـا بـر کنترل و کاهش انتشـار 
غبـار بـه عنـوان مهم تریـن جنبـه زیسـت 
محیطی ناشی از فعالیت  های شرکت است، 
در دو سـال گذشـته چندین طرح زیسـت 
محیطی اجرا شده است و به نظر می رسد 
فعالیت های فولاد خوزستان تلاشی برای 
همزیستی میان صنعت و محیط زیست 
اسـت و مسـئولان شرکت تلاش می کنند 
افزایـش  ارتقـای فنـاوری تولیـدی و  بـا  تـا 
فعالیت های محیط زیستی، از آسیب رسانی 
بـه محیـط زیسـت جلوگیـری کننـد و ایـن 
رویکـرد در دو سـه سـال گذشـته تقویـت 

شده است

بهره برداری از پروژه بازچرخانی پساب صنعتی 
به گفته امین ابراهیمی  مدیرعامل شرکت 
فولاد خوزستان در آیین رونمایی از پروژه 
بازچرخانی پساب صنعتی، بر اساس آمارهای 
انجمـن جهانـی فـولاد، تولید سـالانه فولاد 
ایران قبل از انقلاب 8/1 میلیون تن بود، 
امـا ایـن رقـم در سـال 2021 بالـغ بـر ۹/27 
میلیون تن و در حال حاضر ظرفیت تولید 
فولاد میانی کشور بالغ بر 40 میلیون تن 
در سـال اسـت. ایـران رتبـه دهـم جهـان را 
بـا  داراسـت و مجموعـه فـولاد خوزسـتان 
گسـتردگی از شـرق به غرب کشـور با یک 
جامعه آماری حدود 16 هزار نفری به عنوان 

اولیـن تولیدکننـده فـولاد میانـی به روش 
قوس الکتریکی در کشور فعالیت داشته 
و بزرگتریـن صادرکننـده ایـران می  باشـد و 
عدم رعایت حریم شرکت در توسعه شهری، 
شرایط نامساعد محیطی، همزمانی اجرای 
عملیـات  بـا  محیطـی  زیسـت  پروژه هـای 
بهره بـرداری و افزایـش ظرفیـت واحدهـای 
تولیـدی، بـه روز نبـودن تکنولـوژی و عـدم 
توجه به الزامات زیست محیطی در طراحی 
اولیه، مشکلات دسترسی به فناوری های 
جدید از جمله چالش های زیست محیطی 
فولاد خوزسـتان هسـتند و در سـال 1400 
با تایید هیات مدیره مبلغی بالغ بر 1400 
میلیارد تومان به پروژه های زیست محیطی 

اختصاص داده شد.

عملکـرد موفـق در ۳ ماهـه نخسـت سـال 
جاری

در 3 ماهه نخست سال »مهار تورم، رشد 
تولیـد«، فـولاد خوزسـتان موفـق بـه تولید 
حدود 620 هزار تن شمش فولادی )بیلت 
و بلوم( شده که حاکی از رشد 24 درصدی 
تولید این محصول نسبت به مدت مشابه 
سـال گذشـته اسـت و این شـرکت با نماد 
بورسی »فخوز« عملکرد بسیار موفقی در 
حوزه رشد تولید و فروش داشته است و 
درآمد فروش محصولات این شرکت در 3 
ماهه نخست سال جاری به 21 هزار و 570 
میلیارد تومان رسیده که رشد 6۹ درصدی 
را نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان 
می دهد همچنین شاخص تامین نیاز بازار 
داخلی توسط فولاد خوزستان، یعنی تزریق 
فـولاد میانـی بـه بـازار داخلـی، در 3 ماهـه 
نخسـت امسـال حدود 654 هزار تن بوده 
که حاکی از رشـد خیره کننده 78 درصدی 
نسـبت به مدت مشـابه سـال قبل اسـت 
گفتنی است درآمد فروش محصولات در 
خرداد امسال نیز به 8452 میلیارد تومان 
رسـیده کـه بعـد از درآمـد فـروش 8473 
میلیارد تومانی در اسفند 1400، بالاترین 
درآمد فروش ماهانه در تاریخ این شرکت 
است و درآمد فروش در خرداد امسال، 40 
درصد بیش از ماه مشابه سال قبل بوده 

است

برگزاری نخستین رویداد ملی صنعت دانش 
بنیان با حضور فولاد خوزستان

نخستین رویداد ملی صنعت دانش بنیان 
با مشـارکت شـرکت فولاد خوزسـتان، روز 
پنج شنبه 6 مهرماه 1402 در سالن همایش های 
کتابخانه ملی تهران، تالار قلم برگزار شد.
در پنـل نیازهـای فناورانـه حـوزه معـدن و 
صنایع معدنی که با حضور موثقی نیا معاون 
وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایمیدرو 
و مدیران عامل شرکت های: فولادخوزستان، 
فـولاد مبارکـه، گل گهـر، چادرملـو و صنایع 
مس ایران برگزار گردید، امین ابراهیمی مدیرعامل 
فولاد خوزسـتان در سـخنرانی خود، ضمن 
معرفـی ظرفیت هـا و بسـترهای موجود در 
شرکت فولاد خوزستان از بومی سازی 1560 
قطعه استراتژیک در سال های 1400 و 1401 
در گروه فولاد خوزستان با همکاری شرکت های 

شرکت فولاد خوزستان

فولاد خوزستان در 
تلاش اسـت تا با 

شکل دهی به نوعی 
همزیستی مسالمت 

آمیز میان صنعت 
و محیـط زیســت، 

همراه با تحولات روز 
تکنولوژیکی از آسیب 

به محیط زیست 
جلوگیـری کنــد.
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دانش بنیان، انعقاد قرارداد فروسیلیکومنگنز 
به ارزش 7200 میلیارد ریال، ساخت دستگاه 
اندازه گیری آهن کل و آهن فلزی در آهن 
اسـفنجی بـرای نخسـتین بـار در جهـان و 

ساخت روغن ضد آتش اشاره کرد. 
ابراهیمی  همچنین در حاشیه صحبت های 
خـود چالش هـای موجـود در صنعت فولاد 
نظیـر: کاهش سـنگ آهـن و مخاطرات آن 
بـر روی زنجیـره تامیـن و کمبود فناوری به 
کارگیـری و تغلیـظ سـنگ های کـم عیـار و 
هماتیتـی در تولیـد فـولاد میانـی را یـادآور 

شد. 
مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان در پایـان بـه 
نیازهـای فناورانـه در صنعـت فولاد کشـور 
پرداخت و بهینه سازی نرخ مصرف انرژی، 
توسـعه انقلاب صنعتی چهارم و توسـعه 
دیجیتال در فرآیندهای تولید فولاد، بهبود 
شـاخص های کیفیـت محصـول و بازیافت 
ضایعـات تولیـد در صنعـت فـولاد را نیـاز 

مبرم دانست.

اولین همایش تخصصی تاب آوری در صنعت 
فولاد برگزار شد

اولین همایش تخصصی تاب آوری در صنعت 
فولاد 27 شهریورماه 1402 با حضور مدیران 
شرکت های فولادی، اعضای انجمن تولیدکنندگان 
فـولاد ایـران، نماینـدگان مجلـس، رئیـس 

سـازمان بـورس و اوراق بهـادار، مدیرعامـل 
بورس کالای ایران و جمعی از فعالان حوزه 
صنعت فولاد در سالن همایش های هتل 

هما برگزار شد. 
در ادامـه و در پنـل تخصصـی چالش هـای 
امیـن  فـولاد،  صنعـت  سیاسـت گذاری 
ابراهیمی مدیرعامل فولاد خوزستان، قیمت 
مواد اولیه را یکی از چالش های شرکت های 
فولادی دانسـت و افزود: چالش های بازار 
جهانـی، جنـگ روسـیه و اوکرایـن و کمبـود 

گاز ارزان قیمت به همراه افزایش هزینه های 
مالیاتـی اصلی تریـن چالش هـای صنعـت 
فولاد است. به دلیل افزایش هزینه های 
تولید فولاد افزایش یافته و حاشیه سود 
شرکت های فولادی کاهش چشم گیر داشته 
اسـت. تنهـا راهـکار توجه نهادهـای دولتی 
به پیشنهادات انجمن ها و نهادهای غیردولتی 

فولادی است. 
ابراهیمی  اشاره ای به تاثیر محدودیت های 
برق در میزان تولید برنامه ریزی شش ماهه 
نخست امسال داشت و افزود: تا به امروز 
بـه واسـطه ی اعمـال محدودیت هـای برقی 
نزدیک به 540 هزار تنُ معادل یک و نیم 
مـاه تولیـد برنامه ریـزی شـده را از دسـت 
دادیم، این حجم از تولید از دست رفته، 
یعنی عملا یک و نیم ماه شرکت تولیدی 

نداشته است.

تقدیر  انجمن جهانی روابط عمومی   از فولاد 
خوزستان 

در سومین جشنواره روابط  عمومی   ایران، 
لـوح تقدیـر انجمن جهانی روابط عمومی   با 
حضـور دکتـر سکینه سـادات پـاد دسـتیار 
رئیس جمهور و علی دارابی قائم مقام وزیر 
میراث فرهنگی و گردشگری  به محمد جامعی 
مدیـر روابط عمومـی   فـولاد خوزسـتان اهدا 

شد.
این لوح تقدیر به پاس اهتمام روابط عمومی  
 شرکت فولاد خوزستان در راستای احیا و 
مذهبـی،  ملـی  فرهنـگ   و  تقویـت سـنن 
امید آفرینی در سطح جامعه از طریق استمرار 
اطلاع رسانی موفقیت ها، هفتم شهریورماه 
1402 در سالن همایش صدا و سیما تهران 
با حضور مسئولان دولتی، علمی و فعالان 

عرصه رسانه اهدا شد. 
شـایان ذکـر اسـت، روابـط عمومی   شـرکت 
فولاد خوزستان در دوازده ماه گذشته مواردی 
همچون: روابط عمومی   برتر کشور، برگزیده 
جشنواره امتنان از نخبگان کار و صنعت 
استان خوزستان )متعلق به وزارت تعاون، 
کار و رفـاه اجتماعـی(، لـوح تقدیـر از سـوی 
استاندار خوزستان و همچنین روابط عمومی  
 برگزیده بخش صنعت اسـتان خوزسـتان 
)متعلق به وزارت صمت( را در کارنامه خود 

جای داده است. 

تا به امروز به واسطه 
اعمال محدودیت های 

برقی نزدیک به
54۰ هزار تن معادل 
یک و نیم ماه تولید 

برنامه ریزی شده را 
از دست دادیم، این 

حجم از تولید از دست 
رفته، یعنی عملا 

یک و نیم ماه شرکت 
تولیدی نداشته است.
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علی محمدی؛ در 6 ماهه نخست امسال رقم خورد:

بررسـی عملکـرد فـولاد اکسـین خوزسـتان 
نشان می دهد این شرکت در 6 ماهه نخست 
امسال و علی رفم محدودیتهای انرژی موفق 
به شکستن رکورد بیشترین میزان تولید 
شـده اسـت به گونه ایکه از مرز 400 هزار 
تن عبور کرده است. البته این شرکت نیز 
در سوددهی روند قاابل قبولی را طی کرده 
و افزایش ۹5 درصدی سوددهی را به ثبت 
رسـانده اسـت. همچنین این مجموعه در 
مسئولیت های اجتماعی نیز خوش درخشیده 
و اقدامات مهمی چون آب رسانی به روستاها 
و احداث تصفیه خانه بهداشتی را در کارنامه 

خود به ثبت رسانده است

از  بالاتـر  عملیاتـی  بـکاری  آمـاده  تحقـق 
استانداردهای جهانی 

بـه گفتـه علـی محمـدی مدیـر عامـل فـولاد 
اکسین خوزستان با تدابیر صحیح و برنامه 
ریزی دقیق در واحد های بهره برداری شرکت 
و همچنین تلاش شبانه روزی کلیه کارکنان، 
بـر  عـلاوه  و  مطلـوب  بسـیار  تولیـد  رونـد 
دسـت یابی 120 درصـدی اهـداف تعییـن 
شده، رکوردهای تازه ای در تولید و آماده 
بـکاری خـط تولیـد در سـه ماهـه اول سـال 
1402 در این شرکت محقق شد و در تولید 

ورق هـای فـولادی نیـز تنـاژ اسـلب تولیدی 
در فصـل بهـار بالـغ بـر 225 هـزار تـن بـوده 
که در سـه سـال اخیر بی سـابقه می باشد 
و همچنیـن بیـش از ۹8 درصـد تولیـدات 
ورق های API و آلیاژی خاص با ارزش افزوده 

بالا بوده است
و همچنین برای اولین بار در شرکت فولاد 
اکسین خوزستان کمترین میزان توقفات 
فنـی بـه میـزان 34 سـاعت و 54 دقیقـه و 
همچنیـن کمتریـن توقفـات اضطـراری بـه 
میزان 11 سـاعت 5۹ دقیقه ثبت شـد که 
علاوه بر آماده بکاری عملیاتی ۹5.2 درصدی 
خـط تولیـد، رکـورد تولیـد فصلـی را در ایـن 

شرکت محقق کرد

رشد تولید و صادرات ورق فولادی با وجود 
تحریم 

مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
با بیان اینکه دفاع مقدس درس مقاومت 
و از خودگذشتگی در برابر مشکلات را به 
ما داد، گفت: کارکنان شرکت فولاد اکسین 
سربازان نظام در جبهه صنعت هستند و 
امروز پیشرفت، رکوردشکنی و رشد تولید، 
در دل تحریم هـا و تهدیدهـا حاصـل شـده 
است و این از برکات زنده نگهداشتن یاد 

شهدا و تبدیل تهدید به فرصت است.
علی محمدی در حاشیه مراسم گرامیداشت 
هفته مقدس در شرکت، اظهار کرد: یکی 
از درس هایـی کـه دفـاع مقـدس بـه مـا داد 
این بوده که تا زمانی که پرچم اسلام را در 

دست داریم، دشمن وجود دارد.
وی بـا بیـان اینکـه نباید لحظه ای از وجود 
دشمن غافل شد، افزود: در ایران اسلامی با 
وجود رهبر فرزانه و امام گونه توانسـتیم 
از مشـکلات عبـور کـرده و تهدیدهـا را بـه 

فرصت تبدیل کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
ادامـه داد: همانطـور کـه حـاج قاسـم عزیـز 
فرمودند، فرصت هایی که در دل تهدیدها 

وجود دارد، جای دیگری نیست.
محمـدی عنـوان کـرد: پیشـرفت های ما در 
حوزه های صنعت، پزشکی، علمی، نظامی، 
فناوری و سایر حوزه ها، از دل همین تحریم 
و تهدیدها و با بهره مندی عالمانه و هوشمند 
از تجارب و دسـت آوردهای دفاع مقدس 

به دست آمده است.
وی با بیان اینکه مقاومت ما، نقش تعیین 
کننده ای در شکست دشمنان دارد، گفت: 
درسی که دفاع مقدس به ما داد، وحدت 
و همدلی است که رزمنده ها با این اخلاص 

عبــور فولاد اکسیــن از سقــف تولیــد
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و وحدت در جبهه های مقاومت، افتخارآفرینی 
کردند و امروز ما نیز با این وحدت و همدلی، 
در جبهه صنعت و اقتصاد، قرار گرفته ایم 
و برای نظام و انقلاب ایران اسلامی خدمت 

می کنیم.
محمدی تصریح کرد: امروز مجموعه فولاد 
اکسین با وجود تحریم ها و با همت متخصصان 
بـه  فـولادی  ورق  خـود،  کاربلـد  پرسـنل  و 
کشـورهای مختلـف جهان صـادر می کند و 
این مسیر موفقیت و پیشرفت ادامه دارد.

وی تشریح کرد: امروز توانستیم با گذشت 
6ماه از سالجاری و علیرغم محدودیت ها، 
ضمـن رکوردشـکنی در تولیـد، سـودآوری 
شرکت را نیز به شکل بی سابقه افزایش 
دهیـم و ایـن حاصـل روحیـه قـوی و تـوان 

مضاعف مجموعه شرکت است.

اعـزام تانکرهـای آب شـرب بـه روسـتاهای 
شهرستان باوی 

26 تیر ماه شرکت فولاد اکسین خوزستان 
در اجـرای مسـئولیت های اجتماعـی خـود، 
چندین تانکر آب شرب را بمنظور آبرسانی 
به روستاهای شهرستان باوی اعزام کرد.

بنا بر این گزارش بدلیل کمبود آب شرب 
در برخی روستاهای شهرستان باوی، شرکت 
فولاد اکسین خوزستان با همکاری بسیج 
سازندگی سپاه حضرت ولیعصر )عج( استان 
خوزسـتان و سـپاه ناحیه شهرسـتان باوی 
با تأمین و اعزام چندین تانکر آب شـرب 
اقدام به آبرسانی به این روستاها نمود و 
عملیات آبرسانی تا تأمین مستمر آب شرب 

این مناطق ادامه خواهد داشت.
گفتنی ست؛ تهیه و توزیع چهار هزار بسته 
معیشـتی بین نیازمندان، تولید و ارسـال 
ورق های فولادی جهت ساخت پل روستای 
عنافچـه، برگـزاری چندیـن محفـل انـس با 
قرآن در مناطق کم برخوردار، مشارکت در 
برگزاری جشن یک کیلومتری عید سعید 
غدیـر خـم، اسـتقرار گـروه پزشـکی جهادی 
امام رضا )ع( جهت ارایه خدمات پزشکی 
رایگان در روستای قلعه چنعان و… از جمله 
اقداماتـی سـت کـه شـرکت فـولاد اکسـین 
خوزستان در انجام مسوولیت های اجتماعی 

خود در سال جاری انجام داده است.
عملکرد درخشان در 6 ماه نخست 1402

مدیرعامل شرکت فولا اکسین خوزستان 

ضمـن تشـریح عملکرد 6 مـاه ابتدایی این 
شـرکت در سـالجاری، از شکسـتن رکـورد 
بیشترین میزان تولید و عبور از مرز 400 
هزار تن علیرغم محدودیت مصرف انرژی 

در این بازه زمانی خبرداد.
علی محمدی در جمع خبرنگاران به تشریح 
عملکرد 6 ماهه تولید شرکت در سالجاری 
پرداخت و اظهار کرد: در شرکت فولاد اکسین 
خوزسـتان در 6 ماهـه اول سـال 1402، بـا 
احتساب 18 روز توقف ناشی از محدودیت 
برق خارج از سازمان، رکورد تناژ تولید واقعی 
اسـلب شکسـته شـد و تولید 407 هزار و 

203 تن به ثبت رسید.
وی بـا اشـاره بـه رشـد 20 درصـدی تولیـد، 
افزود: میزان تولید در 6ماه ابتدایی سال 
گذشته 338 هزار و ۹8۹ تن بود که امسال 
بیش از 68 هزار تن، تولید افزایش یافت.

مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
بـا بیـان اینکـه ثبـت تولیـد 407 هـزار تـن، 
بالاتریـن میـزان تولیـد شـرکت در 2 سـال 
اخیر است، گفت: علاوه بر این بيشترین 
میـزان توليـد محصـولات بـا ارزش افـزوده 
بالا در این مدت 16۹ هزار و 550 تن بوده 
که در تاریخ شرکت فولاد اكسين بی سابقه 

بوده است.
محمدی اولویت مجموعه مدیریتی شرکت 
را استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود 
سـازمان عنوان کرد و افزود: هفت هزار و 
816 تـن از تولیـدات، مربـوط بـه ورق هـای 

صادراتی است.
وی بیان کرد: شرکت فولاد اکسین خوزستان 

نه تنهـا بنـا دارد کـه در ایـن شـرکت تحـول 
ایجـاد کنـد بلکـه به دنبال ایجـاد تحول در 
اسـتان  ویـژه  بـه  اقتصـاد کشـور  سـاختار 

خوزستان است.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
اذعان داشت: با استفاده از ظرفیت نیروی 
انسانی متخصص و ایجاد همدلی و برنامه ریزی 
صحیـح در سـایر بخش هـای تولیـد، رکورد 
آماده بکاری خط تولید در مرداد ماه سال 
جاری شکسـته شـد و به ۹7درصد رسـید 
کـه بـر اسـاس نمودارهـا آمـاده بـکاری خـط 
تولیـد در ایـن مـدت همـواره در بالاتریـن 
سطح خود )۹0درصد( بوده در حالیکه در 
شهریور ماه سال گذشته به 86 درصد نیز 

رسیده بود.
وی اضافه کرد: میزان آماده بکاری عملیاتی 
بر اساس اسناد شرکت سازنده )دانیلی( 
7۹ درصد و بر اساس اهداف و استراتژی های 
تعیین شـده شـرکت در سـال جاری 8۹.7 
درصد است، که متخصصین جوان فولاد 
اکسین توانستند با تلاش شبانه روزی و 
کنترل لحظه ای عملکرد تجهیزات، میزان 
آماده بکاری عملیاتی را تا ۹7درصد افزایش 
دهنـد کـه بالاتـر از اسـتانداردهای جهانـی 

است.
محمدی همچنین اظهار کرد: یکی دیگر از 
اقدامـات قابـل توجـه شـرکت در ایـن بـازه 
زمانـی، ثبـت بهتریـن رکـورد توقفـات خـط 
نورد در خرداد ماه به میزان 34 ساعت و 
25 دقیقه بود که در این زمینه توانستیم 
بالاترین تعداد روز بدون توقف در شهریور 
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سال جاری که در تاریخ شرکت فولاد اکسین 
از زمان تاسیس تاکنون بی سابقه بود را 

نیز ثبت و رکوردشکنی کنیم.
وی بـه اسـتفاده بهینـه از محدودیت هـای 
ناشی از مصرف برق در جهت اورهال کارخانه 
اشاره کرد و گفت: در راستای سلامت خط 
تولیـد و بـه منظـور نهایـت بهـره گیـری از 
ساعات محدودیت مصرف انرژی، 12 هزار 
و 335 نفر ساعت کار در سایر واحدهایی 

اجرایی انجام شد.

افزایش سوددهی ۹۵ درصدی در پنج ماه 
ابتدایی سال  

مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
از افزایش ۹5 درصدی سوددهی این شرکت 
در پنج ماه ابتدایی نسبت به دوره مشابه 

سال گذشته خبر داد.
فولاد اکسین با ثبت رکوردهای تولیدی و 
آمـاده بـکاری قابـل توجه به افزایش سـود 
۹5 درصدی در پنج ماه ابتدایی 1402 نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته دست یافت.

میزان سود شرکت در پنج ماهه ابتدایی 
سـال جـاری 22 هـزار و 1۹1 میلیـارد ریـال 
سـود بـوده کـه ایـن عـدد در مـدت مشـابه 
سال گذشته 11 هزار و 355 میلیارد ریال 

ثبت شده است.
شرکت در پنج ماهه نخست امسال بهترین 
عملکرد در آماده بکاری عملیاتی)۹5 درصد(، 
بهترین رکورد توقفات فنی و کمترین توقفات 
خط تولید بدون احتساب توقفات ناشی 

از محدودیت انرژی را داشته است.

افتتاح تصفیه خانه بهداشتی 
تصفیه خانه بهداشتی فولاد اکسین خوزستان 
بـا هـدف رسـیدن بـه قله محیط زیسـت و 
تحقق انقلاب صنعتی سبز در کنار توسعه 
و با حضور مدیرعامل این شرکت، افتتاح 

شد
در ادامـه معـاون اداره کل محیـط زیسـت 
خوزسـتان، ضمـن تقدیـر از توجـه شـرکت 
فولاد اکسین به محیط زیست، بیان کرد: 
پروژه فاضلاب بهداشتی از جمله الزاماتی 
اسـت کـه قانونگـذار شـرکت های صنعتـی 
دارای بیش از 100 نیروی شـاغل را مکلف 
کـرده کـه کلیـه فاضـلاب بهداشـتی خـود را 

تصفیه و استانداردسازی کنند.

وی افزود: نیاز است که از طریق آزمایشگاه، 
خروجی تصفیه خانه مورد بررسی و آزمایش 
قرار گیرد و نتیجه مطلوب از این اقدامات 

حاصل شود.
این مقام مسئول گفت: در محوطه کناری 
این تصفیه خانه سعی شود نهضت درختکاری 
به کار گرفته و به عنوان فضای سبز استفاده 

شود.
بر اساس این گزارش، احداث این تصفیه 
خانه یکی از الزامات زیست محیطی است، 
به طوری که تاکید شده بود برای کارخانه 
نورد و فولادسازی باید تصفیه خانه احداث 
شـود و ایـن پـروژه کـه در سـال ۹۹ کلنـگ 
زنی شده بود، امروز به بهره برداری رسید.

بنا بر این گزارش، با آغاز به کار این پروژه، 
کلیه فاضلاب بهداشتی کارخانه به تصفیه 
خانه منتقل می شود که در سال 88 حدود 
2 هـزار متـر خـط فاضـلاب انجام شـد؛ هم 
اکنون در این پروژه 2 هزار و 800 متر خط 
فاضلاب و سه تصفیه خانه ساخته شده 
و اتصـال تمامی فاضـلاب تصفیـه خانـه در 

حال انجام است.
ظرفیـت ایـن تصفیـه، 400 متـر مکعب در 
روز است که 200 متر برای فاضلاب بهداشتی 
در سـاختمان های اداری کارخانـه نـورد در 
نظـر گرفتـه شـده و 200 متـر مکعـب دیگر 
کارخانـه  اداری  سـاختمان های  بـرای  نیـز 
فولادسازی، به همراه 2 مخزن بزرگ پیش 

بینی شده است

کلنگ زنی مسـکن کارکنان با حضور وزیر 
راه و شهرسازی

با حضور وزیر راه و شهرسازی و در اجرای 
سیاست های دولت مردمی در نهضت ملی 
مسکن، 1500 واحد مسکونی باکیفیت در 
شهر اهواز برای کارکنان شرکت فولاد اکسین 

خوزستان ساخته می شود.
مهـرداد بـذر پـاش گفـت: صنایـع اسـتان 
خوزستان می توانند زمین های بلااستفاده 
خـود را تغییـر کاربـری داده و برای مسـکن 

کارکنان استفاده کنند.
وی افزود: در همین راسـتا امروز عملیات 
اجرایی ساخت مسکن در سه واحد صنعتی 
گروه ملی،پتروشیمی امیرکبیر و فولاد اکسین 

خوزستان آغاز می شود.
همچنین ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان 

ملـی زمیـن و مسـکن، در آئیـن کلنگ زنی 
سـاخت یـک هـزار و 500 واحـد مسـکونی 
شرکت فولاد اکسین خوزستان، اظهار کرد: 
برای اجرای این پروژه، علاوه بر اختصاص 
این زمین، در زمینه تسهیلات نیز از طریق 

بانک ها کمک می کنیم.
دولـت  از سیاسـت های  یکـی  افـزود:  وی 
سیزدهم، تسهیل فرآیند ساخت مسکن 
بـرای مـردم، بـه ویـژه کارگـران و کارمنـدان 

حوزه صنعت است.
مدیرعامـل سـازمان ملـی زمیـن و مسـکن 
ادامـه داد: تاکنـون زمیـن جهـت سـاخت 
مسکن برای 100هزار نفر از کارکنان صنایع 

تامین شده است.
مالکی عنوان کرد: امروز، خوزستان اولین 
اسـتان در کشـور اسـت که کلنگ ساخت 
مسـکن ویـژه کارکنـان صنایـع در آن زده 

شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: 
چنانچـه پـس از واگـذاری زمیـن، مسـکن 
ساخته نشود آن را پس گرفته و در صورتی 
که به طور کامل سـاخته شـود، زمین های 
بیشتری را برای ساخت، اختصاص می دهیم.

وی افزود: در همین راستا 15 هکتار زمین 
از زمین هـای مناسـب اهـواز بـرای تامیـن 
مسکن کارکنان فولاد اکسین در نظر گرفته 
شـده کـه پـس از بهره بـرداری از پـروژه، در 

اختیار واجدان شرایط قرار می گیرد.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان 
ادامه داد: با توجه به اینکه در شورای عالی 
مسـکن، ریاسـت محترم جمهور استفاده 
از ظرفیت کارخانجات و صنایع برای تامین 
مسـکن کارکنـان خـود تاکیـد کـرده اسـت، 
شرکت فولاد اکسین نیز به منظور تحقق 
این موضوع و رونق دادن به تولید مسکن 
و مشـارکت در طرح نهضت ملی مسـکن، 
اقدام به ساخت واحدهای مسکونی کرده 

است.
محمدی تامین مسکن ویژه کارکنان فولاد 
اکسین را اولویت مجموعه مدیریتی این 
شرکت عنوان کرد و گفت: کلنگ زنی امروز، 
حاصل تلاش ها و جلسات متعدد با مسئولان 
وزارت راه و شهرسازی و همکاری و تعامل 
میان مجموعه مدیریت صندوق بازنشستگی، 
هلدینگ صبا انرژی و شرکت فولاد اکسین 

است.
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معدن نامه: بررسی عملکرد شرکت فولاد 
هرمـزگان نشـان می دهـد، ایـن فـولاد سـاز 
توانسـته علی رغم تمامی مشـکلات ناشی 
از کمبود انرژی افزایش تولید و آغاز اجرای 
طرح هـای توسـعه ای را بـه صـورت متـوازن 
پیـش ببـرد. موضوعـی کـه مدیرعامـل این 
شـرکت آن را دوبـال اعتـلای ایـن مجموعـه 
عنوان می کند. البته اقدامات فولاد هرمزگان 
انجـام  در  و  نبـوده  تولیـد  حـوزه  در  تنهـا 
مسئولیت های اجتماعی نیز عملکرد موفقی 
را در کارنامه کاری خود ثبت کرده است. 
بررسی عملکرد فولاد هرمزگان نشان می دهد 
طرح های توسعه ای این شرکت با سرعت 
در حال اجرا بوده به گونه ایکه جلوتر بودن 

فولاد هرمزگان

اجرای بدون توقف طرح های اجرای بدون توقف طرح های 

توسعه ای در توسعه ای در فولاد هرمزگان فولاد هرمزگان 

برخی از برنامه نمودی کامل از تمرکز این 
مجموعـه در اولویـت بخشـی بـه طرح هـای 
توسعه ای محسوب می شود. از سوی دیگر 
علـی رغـم تمامـی  مشـکلاتی کـه در زمینـه 
کمبود انرژی وجود داشته توانسته تا پایان 
مرداد ماه به رشـد 7.5 درصدی در تولید 
تختال فولادی و 2۹ درصدی در تولید آهن 
اسفنجی دست یابد و شعار امسال مبنی 

بر رشد تولید را محقق کند. 
در واقع تولید و توسعه در اولویت برنامه های 
این شرکت قرار داشته و به صورت متوازن 
پیـش مـی رود از سـوی دیگـر بـا توجـه بـه 
استراتژی های کلان کشور توسعه صنعت 
فولاد به ویژه در استان هرمزگان از سوی 

این فولاد ساز پیگیری شده به گونه ایکه 
به زودی عنوان بزرگترین فولاد ساز کشور 
را بـه خـود اختصـاص خواهـد داد. در ایـن 
راستا آغاز طرح های توسعه ای مهمی  همچون 
افزایش ظرفیت از 1.5 میلیون تن به 3.2 
میلیون تن و طرح نورد گرم را می توان از 
جمله اقدامات این فولاد ساز برای تحقق 

این اهداف برشمرد. 
اگرچه که باید رویکرد شرکت فولاد هرمزگان 
را در بومی سازی و استفاده از ظرفیت های 
داخلـی را نیـز بـه عنـوان نمونـه بـارزی از 
برنامه هـای ایـن شـرکت در تحقـق اهداف 
دانست تا جاییکه بخش قابل ملاحظه ای 
از قطعات و نیازهای این فولاد ساز از طریق 

با اتکا به دانش کارشناسان 
واحد و با همکاری یکی از 

شرکت های سازنده داخلی، 
برای نخستین بار در کشور 

تجهیز »بک استاپ« 
بـومی سـازی شــد 

و به این ترتیب ایران نیز 
در کنار کشورهای آلمان، 

انگلیــس و ژاپــن 
به جمع سازندگان 
این تجهیز مهــم و 

حســاس پیـــوست.
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بومی سازی و استفاده از ظرفیت شرکت های 
از  یکـی  البتـه  می شـود.  تامیـن  داخلـی 
چالش های پیش روی صنایع فولاد سازی 
برای اجرای طرح های توسعه را باید در تزریق 
نقدینگی جستجو کرد. موضوعی که عدم 
تحقق آن با توجه به روند تورمی موجود در 
کشور و طولانی شدن زمان اجرا می تواند 
زمینـه تحمیـل هزینه هـای مـازاد را فراهـم 

آورد. 
 

اهتمـــــام فـــــــولاد هرمـــــزگان در عمـــــل به 
مسئولیت های اجتماعی

در جلسـه مشـترک عطااللـه معروفخانـی 
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان و سعید 
شمسی نژاد مدیرعامل بانک قرض الحسنه 
مهـر ایـران بـه منظـور بررسـی و گسـترش 
همکاری های مشترک در حوزه های مختلف 
مالـی و بانکـی در شـرکت فـولاد هرمزگان، 
معروفخانی با اشاره به فعالیت های اجتماعی 
فـولاد هرمـزگان در سـطح اسـتان طـی دو 
سال گذشته بیان کرد: فولاد هرمزگان از 
نظـر عمـل بـه مسـئولیت های اجتماعی در 
میـان بنگاه هـای اقتصـادی پیشـرو بوده و 
خـود را ملـزم بـه آن می دانـد. از این رو، در 
سطح استان اقدام به انجام خدمات مختلفی 
همچون حمایت از خیریه ها، اماکن فرهنگی 
و دینی، تحت پوشش قرار دادن 20 هزار 
یتیم هرمزگانی، کمک به زیرسـاخت های 
اسـتان، کمک به مناطق محروم، توسـعه 

ورزش استان هم در سطح قهرمانی و هم 
در سطح کارگری و… کرده است.

بومی سازی تجهیز »بک استاپ« برای اولین 
بار در فولاد هرمزگان

کارشناس بومی سازی، مهندسی قطعات 
و تجهیـزات شـرکت فـولاد هرمـزگان اظهار 
داشت: با اتکا به دانش کارشناسان واحد 
و بـا همـکاری یکـی از شـرکت های سـازنده 
داخلی، برای نخستین بار در کشور تجهیز 
بک استاپ بومی سازی شد و به این ترتیب 
ایران نیز در کنار کشورهای آلمان، انگلیس 
و ژاپن به جمع سازندگان این تجهیز مهم 

و حساس پیوست.
کارشناس بومی سازی، مهندسی قطعات 
و تجهیزات شرکت فولاد هرمزگان گفت: 
بـا اتـکا بـه دانـش کارشناسـان واحـد و بـا 
همکاری یکی از شرکت های سازنده داخلی، 
بـرای نخسـتین بـار در کشـور تجهیـز بـک 
اسـتاپ بومی سـازی شـد و به این ترتیب 
ایران نیز در کنار کشورهای آلمان، انگلیس 
و ژاپن به جمع سازندگان این تجهیز مهم 

و حساس پیوست.
به گفته سهرابی، با توجه به نیاز و حساسیت 
فـولاد  بومی سـازی  واحـد  مذکـور،  تجهیـز 
بـا همـکاری کارشناسـان واحـد  هرمـزگان 
تعمیـرگاه مرکـزی اقـدام بـه دیتابـرداری و 
تهیه نقشه از این تجهیز کرد که خوشبختانه 
با همکاری و همت شرکت پیچکا به عنوان 

یکی از شرکت های سازنده داخلی کشور، 
این پروژه با موفقیت عملیاتی شد.

فـولاد هرمـزگان نشـان عالـی مسـئولیت 
اجتماعی »پیشرفته« دریافت کرد

در سومین دوره جشنواره روابط عمومی   و 
مسئولیت اجتماعی، نشان عالی مسئولیت 
اجتماعی »پیشرفته« و لوح سپاس جشنواره 

به شرکت فولاد هرمزگان اعطا شد.
در ایـن جشـنواره کـه هـدف از برگـزاری آن 
»کمک به توسعه فرهنگ سرآمدی سازمانی 
و مـدل تعالـی و سـرآمدی از طریـق روابـط 
عمومی  « عنوان شـده، ممیزی، ارزیابی و 
تقدیــــر از سازمان هــــای فعـــال در زمینـــــه 
مسئولیت اجتماعی در سه سطح »در حال 
رشد«، »رشد یافته« و »پیشرو« نیز انجام 

شد.
فولاد هرمـــــزگان پشتـــــوانه خودکفایــــــــی 

خودروسازان داخلی
عطاالله معروفخانی اظهار داشت: پس از 
بهره برداری از این واحد، نوَرَد با آلیاژ خاص 
6 دهـم بـرای نخسـتین بـار در ایران تولید 
می شود که علاوه بر تامین نیاز خودروسازان 
داخلی، می تواند موجب ترغیب شرکت های 
خارجی به تولید خودروهای شاسـی بلند 

در ایران شود.
وی تصریح کرد: پیش از این شرکت فولاد 
هرمزگان در تامین اقلام مورد نیاز صنعت 
کشتی سازی کشور و به ویژه کشتی های 

در سومین دوره 
جشنواره روابط 

عمومی   و مسئولیت 
اجتماعی، نشان 
عالی مسئولیت 

اجتماعی »پیشرفته« 
و لوح سپاس 

جشنواره به شرکت 
فولاد هرمزگان 

اعطا شــد.
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اقیانـوس پیمـای ایرانـی نقـش و همـکاری 
موثر داشته و در این مرحله نیز با تبدیل 
اسلب فولاد به ورق مورد استفاده در ساخت 
خودروهای شاسی بلند، زنجیره تولید در 

فولاد هرمزگان تکمیل می شود.
معروفخانی افتتاح بزرگترین واحد تولیدآهک 
جنوب و جنوب شرق کشور به عنوان یکی 
از واحدهـای تابعـه فولادهرمـزگان را یکـی 
دیگر از طرح های آماده بهره برداری در سفر 
رییـس جمهـور بـه هرگان طـی پاییز پیشِ 

رو اعلام کرد.
به گفته این مدیر صنعتی، کارخانه تولید 
آهک فولاد هرمزگان که پس از 2 سال در 
آسـتانه راه انـدازی اسـت، نیـاز هرمـزگان و 
استان های همجوار را تامین کرده و بخشی 

از محصول آن نیز صادراتی خواهد بود.

نقش پررنگ فولاد هرمزگان در حمایت از 
ورزش کارگری و قهرمانی

فولاد هرمزگان یکی از تولیدکنندگان اصلی 
فولاد در کشور که نقش پررنگی در صادرات 
هم ایفا می کند، در تلاش است تا در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی به ویژه حوزه ورزش 
با نگاهی تخصصی، پتانسیل های موجود 
در استان را شناسایی و سهم قابل توجهی 
در حوزه ورزشی دربین بنگاه های اقتصادی 

داشته باشد.
همچنین این شرکت در کنار موفقیت هایی 
کـه در تولیـد، فـروش و صـادرات دارد بـه 

عنوان وظیفه هر بنگاه اقتصادی، در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی نیز خوش درخشیده 

است.
درواقع این مجموعه در تلاش است تا در 
کنـار توسـعه اقتصـادی کـه در اسـتان رقم 
می زنـد، بـا توسـعه فعالیت هـای خـود در 
بخـش مسـئولیت های اجتماعی، توسـعه 
فرهنگی و کاهش آسیب های اجتماعی را 
هم محقق کند. سرمایه گذاری این مجموعه 
در حوزه های فرهنگی، ورزشی و اجتماعی 
نه تنها برای استان بلکه برای فولاد هرمزگان 

هم سودآور خواهد بود.
یکی از اقدامات مهمی که این مجموعه در 

بحث مسئولیت های اجتماعی در دستور 
کار قرار داده است افتتاح دفتر امور ورزشی 
است که می تواند حاکی از اجرای برنامه های 
مهمی  برای این حوزه باشد. در واقع افتتاح 
ایـن دفتـر نشـان می دهـد فـولاد هرمزگان 
توسعه اجتماعی استان را در اولویت های 

خود قرار داده است.

فعالیت ۳6 تیم در بخش های قهرمانی و 
حرفه ای در فولاد هرمزگان

فولاد هرمزگان علاوه بر رکورد شکنی های 
پی در پی توانسته به عنوان بنگاه اقتصادی 
پیشران در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
باشد. نگاهی به این حوزه نشان می دهد، 
36 تیـم در بخـش قهرمانـی و حرفـه  ای در 
فـولاد هرمـزگان فعالیـت دارنـد کـه شـامل 
رشته هایی همچون فوتبال، فوتبال ساحلی، 
فوتسال، بسکتبال، والیبال، والیبال ساحلی 
قایقرانی، تیراندازی، دومیدانی، ورزش های 
جانبازان و معلولین )بسکتبال با ویلچر و 

والیبال نشسته( می شوند.
اما فولاد هرمزگان فعالیت در این بخش 
را تنها به داشتن تیم های ورزشی محدود 
تـا  اسـت  تـلاش  در  بلکـه  اسـت،  نکـرده 
زیرسـاخت های توسـعه ورزشـی را نیـز در 
استان توسعه دهد. این مجموعه در حال 
شـهر  در  زمینـی  دریافـت  کـردن  نهایـی 
بندرعباس جهت ایجاد و ساخت ورزشگاه 
اختصاصی به همراه مراکز پیشرفته و حرفه ای 

یکی از اقدامات مهمی  که 
این مجموعه در بحث 

مسئولیت های اجتماعی 
در دستور کار قرار داده 

است افتتاح دفتر امور 
ورزشی بوده است.
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ورزشی است که بتواند سهم خود در حوزه 
ورزش استان را افزایش دهد.

سـرمایه گذاری  بـا  همـراه  تخصصـی  نـگاه 
می تواند دستاوردهای بسیاری را برای منطقه 
به همراه داشته باشد. بدون شک با توسعه 
ورزش در منطقه میزان آسیب های اجتماعی 
کاهـش پیـدا می کنـد و ایـن می توانـد یـک 
دستاورد بسیار بزرگ برای فولاد هرمزگان 
باشـد. از سـویی دیگر مردم منطقه نیز با 
مشـاهده چنیـن آثـار مثبتـی، بـی تردیـد 
حمایت های خود از این مجموعه و توسعه 
هرچه بیشتر طرح های تولیدی آن را افزایش 
داده و به نوعی شاهد توسعه اقتصادی و 

فرهنگی در استان خواهیم بود.
تولید و توسعه، دو بال اعتلای فولاد هرمزگان

مدیرعامـل شـرکت فـولاد هرمـزگان گفت: 
خوشبختانه در فولاد هرمزگان شاهد رقم 
خـوردن اتفاقـات بزرگـی همچـون افزایـش 
تولید و آغاز اجرای طرح های توسعه ای به 
منزله دو بال برای اعتلای نام فولاد هرمزگان 
هسـتیم و ایـن دو مولفـه متـوازن پیـش 

می روند.
عطااللـه معروفخانـی مدیرعامل، مصطفی 
عطایی پـور رئیـس هیئت مدیره، محسـن 
تابش و محمدرضا بنائیان اعضای هیئت 
مدیره به همراه تعدادی از معاونان و مدیران 
شرکت فولاد هرمزگان از خط تولید و طرح های 
توسعه ای بازدید و جلسه ای نیز به منظور 
پایش و بررسی این طرح ها برگزار کردند.

در جلسه پایش و بررسی طرح های توسعه ای، 
معروفخانی با اشاره به عملکرد فولاد هرمزگان 
در پنـج مـاه نخسـت امسـال، بیـان کـرد: 
هرمـزگان  فـولاد  تلاشـگران  خوشـبختانه 
توانستند علی رغم تمام مشکلاتی که سد 
راه صنعت فولاد بود، به ویژه کمبود انرژی، 
به شعار امسال مبنی بر رشد تولید جامه 
عمل بپوشانند. به طوری که تا پایان مرداد 
مـاه رشـد 7.5 درصـدی در تولیـد تختـال 
فولادی و 2۹ درصدی در تولید آهن اسفنجی 
در شرکت حاصل شد. کسب این موفقیت 
با تلاش جهادگونه همه همکاران در حوزه های 

مختلف حاصل شده است.
وی افـزود: عـلاوه بـر رشـد تولیـد در فـولاد 
هرمـزگان، امسـال شـاهد سـرعت گرفتـن 
اجـرای طرح هـای توسـعه ای نیـز بودیـم. بـا 
مساعدت اعضای هیئت مدیره و همکاری 

تنگاتنگ معاونان و شرکت های زیرمجموعه، 
طرح هـای توسـعه ای بـدون توقـف پیـش 
می روند و حتی در برخی از پروژه ها از برنامه 

نیز جلوتر رفته ایم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با اشاره 
به ادامه اجرای استراتژی های فولاد هرمزگان 
در راستای استراتژی های هلدینگ مبارکه 
و تاکیدات مدیرعامل آن، خاطرنشان کرد: 
هم تولید و هم توسعه در فولاد هرمزگان 
به طور متوازن پیش رفته است و این دو 
مولفـه، دو بـال اعتـلای فـولاد هرمـزگان در 
میان فولادسازان خواهند بود. از یک سو، 
با توجه به استراتژی های کلان کشور مبنی 
بر توسعه صنعت فولاد به ویژه در استان 
هرمزگان پیگیری می شود و از سوی دیگر، 
شعار امسال مبتنی بر رشد تولید است. 
بنابرایـن فـولاد هرمـزگان در هـر دو مولفه 
توسـعه و تولیـد بـه خوبـی پیش می رود و 
می توانـد بـه زودی بـه یکـی از بزرگ  تریـن 

فولادسازان کشور تبدیل شود.

رشد ۲۳ درصدی تولید آهن اسفنجی در 
فولاد هرمزگان تا پایان مردادماه

با توجه به خیز بلند فولاد هرمزگان برای 
رکوردشـکنی مجدد در سـال جاری، تأمین 
آهن اسفنجی به عنوان ماده اولیه از اهمیت 
دوچندانی برخوردار اسـت و خوشـبختانه 
کارکنـان جهادگـر فولاد هرمـزگان در 5 ماه 

نخست امسال توانستند با تولید حدود 
73۹ هـزار تـن آهـن اسـفنجی، رشـد 23 
درصـدی را نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال 

گذشته ثبت کنند.
از آنجـا کـه این شـرکت یکـی از پرچم داران 
اصلی رشد تولید فولاد در کشور به شمار 
می آیـد و آهـن اسـفنجی نیز به عنوان یک 
ماده اولیه مهم در ثبت رشد تولید تأثیرگذار 
اسـت. علیرضـا نجـار قویـدل، مدیـر احیـا 
مسـتقیم شـرکت فـولاد هرمـزگان اظهـار 
داشـت:  کمیـت و کیفیـت آهـن اسـفنجی 
به عنـوان مـاده اولیـه تولیـد فـولاد خـام در 
کارخانه هـای فولادسـازی، ازجملـه شـرکت 
فولاد هرمزگان، به ویژه در سال های اخیر، 
اهمیت بیشتری یافته است. اساساً یکی 
از عوامـل افزایـش حجـم و سـرعت تولیـد 
تختـال، کمیـت و کیفیـت آهـن اسـفنجی 
ورودی بـه فولادسـازی اسـت. در راسـتای 
دسـت یابی بـه ایـن مهـم در شـرکت فولاد 
هرمزگان، اقدامات و مطالعات زیادی طی 
سـال های گذشـته انجام شـده و در سـال 
جاری، در این زمینه بهبودها و رکوردهای 

ارزشمندی به ثبت رسیده است.
وی افـزود: تولیـد آهـن اسـفنجی در فـولاد 
هرمـزگان از ابتـدای سـال جـاری تـا پایـان 
مردادمـاه بـه 738 هـزار و ۹4۹ تـن رسـید 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل بیش 
از 16۹ هزار تن معادل 23 درصد و نسبت 
به دو سال پیش 57 هزار تن رشد داشته 
است. این در حالی است که این شرکت 
در پنج ماه نخست سال گذشته 56۹ هزار 
و 784 تن آهن اسفنجی تولید کرده بود.

مدیر احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان 
عنوان کرد: رسیدن به این میزان افزایش 
تولیـد بـا در نظـر گرفتـن شـرایط کیفیـت 
محصـول و نیـاز واحـد مصرف کننده یعنی 
فولادسازی بوده است؛ به گونه ای که متوسط 
متالیزاسیون تولیدی در پنج ماهه ابتدایی 
امسـال به ۹2.8 درصد رسـید. درحالی که 
این میزان در مدت مشابه سال قبل ۹2.65 
بوده است که علاوه بر افزایش تولید نسبت 
به سال های گذشته ارتقای کیفیت محصول 
نیز در جهت رسیدن به اهداف سازمانی 
در دستور کار کارکنان مرتبط با این حوزه 
در بخـش احیـا مسـتقیم فـولاد هرمـزگان 

قرار دارد.

تولید آهن اسفنجی در 
فولاد هرمزگان از 

ابتدای سال جاری تا 
پایان مردادماه به

۷۳8 هزار و 949 تن 
رسید که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل 
بیش از ۱69 هزار تن 

معادل 2۳ درصد و 
نسبت به دو سال 
پیش 5۷ هزار تن 
رشد داشته است.
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گل گهـر بـا در اختیـار داشـتن سـهم 35 
درصدی از کنسانتره، 28 درصدی از گندله، 
13 درصدی از آهن اسفنجی و 4 درصدی 
از شمش فولاد کشور، تنها شرکتی است 
که تمامی بخش های زنجیره فولاد را داربوده 
و توانسته سود تلفیقی 24 هزار میلیارد 
تومانـی را رقـم زنـد. این شـرکت همچنین 
بـا ارزش بـازار معـادل 223 هـزار میلیـارد 
تومان به عنوان بزرگترین شـرکت سـنگ 
آهنـی بـورس نیـز شـناخته می شـود. البته 
عملکرد گل گهر در سایر حوزه ها نیز حائز 
اهمیت بوده به گونه ایکه برنامه های متعدد 
توسعه ای در حوزه اکتشاف، فناوری و ایجاد 
زیر ساخت انرژی را هدف گذاری کرده است 
و در ایـن راسـتا برنامـه چشـم انـداز 1410 را 

نیز در اولویت خود قرار داده است.

تولید ماهیانه آهن اسفنجی در خرداد ماه 
رکورد زد

در سـومین مـاه سـال رشـد تولیـد و مهـار 

هدف گـذاری گل گهــر بـــرای 1410
تورم« رکورد بی نظیر تولید آهن اسفنجی 
در شـرکت توسـعه آهـن و فـولاد گل گهـر 
رقـم خـورد تولیـد مجموع دو واحد گوهر و 
کوثـر بـه میـزان 300516 تـن و همچنیـن 
تولیـد واحـد کوثـر بـه میـزان 157725 تـن 
رکوردهـای قابـل توجهـی در سـطح کشـور 
هسـتند کـه بـرای خـرداد مـاه 1402در ایـن 

شرکت ثبت شد.

گل گهر بزرگترین سنگ آهنی بورس 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با نماد 
کگل با ارزش بازار معادل 223 همت به عنوان 
بزرگترین شرکت معدنی و صنعتی ایران 
معرفی شد و توانست از طریق استخراج 
سـنگ آهـن و تبدیـل آن بـه دو محصـول 
کنسـانتره و گندلـه، مـواد اولیـه مـورد نیاز 
شرکت های تولید کننده محصولات فولادی 
را تامین می کند و همچنین در سال 1401 
بـا تولیـد ۹.87 تـن محصـول گندلـه، رتبـه 
نخست تولیدکنندگان این محصول را به 

خـود اختصـاص داد و در راسـتای تکمیـل 
زنجیـره فـولاد دارای شـرکت های فرعـی و 
وابسته زیادی است که ارزش سرمایه گذاری 
شرکت گل گهر در این واحدها معادل 26،7 
همت تا پایان سال 1401 بوده است و در 
این راستا برنامه افزایش سرمایه به مبلغ 
4،85 همت از محل آورده نقدی و مطالبات 
سهامداران در دستور کار هیات مدیره این 

شرکت قرار دارد.
کسب سود تلفیقی 24 هزار میلیارد تومانی 
 مجمع عمومی   عادی سالیانه و فوق العاده 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با حضور 
78 درصد سهامداران برگزار و درباره استماع 
گـزارش هیـات مدیـره و بـازرس قانونـی، 
تصویب صورت های مالی سال )دوره( مالی 
منتهی به 2۹/12/1401، انتخاب حسابرس 
و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه کثیر الانتشار، 
انتخاب اعضای هیات مدیره، تصمیم گیری 
شـد و ایـن شـرکت بـا توجـه بـه اینکـه 35 
درصـد از کنسـانتره، 28 درصـد از گندلـه، 
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13 درصـد از آهـن اسـفنجی و 4 درصـد از 
شمش فولاد کشور را تامین می کند، تنها 
شرکتی است که تمامی بخش های زنجیره 
فولاد را داراست و همچنین سود تلفیقی 
شرکت 24 هزار میلیارد تومان بوده است.

توفیـق گندلـه گل گهـر در بازارهـای داخلی 
و جهانی

شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهـر در 4 
ماهـه نخسـت امسـال 84 درصـد افزایش 
درآمـد عملیاتـی نسـبت بـه مـدت مشـابه 
سال گذشته داشته، به طوری که از درآمد 
1222۹ میلیـارد تومـان بـه درآمـد 22478 
میلیارد تومان رسیده که این مسأله بیشتر 
تحت تاثیر افزایش درآمد داخلی و خارجی 
شرکت گل گهر از فروش گندله بوده است 
که 17.5 هزار میلیارد تومان آن مربوط به 
فـروش داخلـی محصـولات 2 هزار میلیارد 
تومان آن حاصل فروش صادراتی و حدود 
سـود  محـل  از  آن  تومـان  میلیـارد   2۹00

سرمایه گذاری حاصل شده است
همچنین در بهار 1402 در قیمت کنسانتره 
حدود 15 درصد رشـد داشـته و بر اسـاس 
گزارشات فصلی منتشر شده شرکت گل 
گهر در سه ماهه امسال در مقایسه با سه 
ماهه سال قبل 60 درصد رشد ارزش فروش 
داشته است و در تیر ماه با افزایش درآمد 
صادراتی گندله روبرو بوده به طوری که در 
این ماه 800 میلیارد تومان صادرات گندله 
داشته که نسبت به میانگین ماهانه رشد 

قابل توجهی داشته است.

خیز بلند برای چشم انداز ۱۴۱۰
اسـتراتژی گل گهـر بـرای چشـم انـداز 1410 
نشـان می دهـد ایـن مجموعـه می خواهـد 
تمامی جوانب موثر در توسعه متوازن را در 
نظر گرفته و با نقشه راه دقیقی در مسیر 
توسـعه قـدم بـردارد در ایـن راسـتا، ایـن 
اسـتراتژی بـر پایـه 6 محـور اصلـی شـامل، 
توسـعه فعالیت هـای اکتشـافی و تامیـن 
سنگ  آهن، توسعه زیرساخت های انرژی، 
فـولاد،  ارزش  زنجیـره  تکمیـل  و  توسـعه 

تنوع بخشی به حوزه های کسب وکار، توسعه 
فناوری معدن کاری و توسعه زیرساخت های 
توسـعه ای و مدیریتی تدوین شـده است 
کـه نشـان می دهـد از بالادسـت تـا پاییـن 
دست این توسعه مورد توجه و کارشناسی 
دقیق قرار گرفته است بر این اساس نگاهی 
به استراتژی تدوین شده نشان می دهد، 
گل گهر تمامی موارد موثر در توسعه متوازن 
را در نظر گرفته است و با نگاهی کارشناسی 

در مسیر توسعه گام برداشته است

توسـعه فعالیت هـای اکتشـافی و تامیـن 
سنگ  آهن

تامین سـنگ آهن بزرگ ترین و مهم ترین 
چالـش فعـالان زنجیـره فـولاد از جملـه گل 
گهر در آینده نزدیک است، منطقه گل گهر، 
1200 میلیون تن برآورد شده است که از 
این مقدار تاکنون حدود 400 میلیون تن 
برداشت و 800 میلیون تن آن باقی مانده 
است. با این توضیح که نرخ برداشت ذخایر 
با توسـعه کارخانجات و خطوط کنسـانتره 
سازی و گندله سازی افزایش یافته و بنابراین 
تامین پایدار و مطمئن سنگ را در اولویت 
مسائل استراتژیک قرارداده است. با توجه 
به این مهم و لزوم بهره برداری صیانتی از 
معدن شماره یک به عنوان معدن ملکی 
گل گهـر از یک سـو و دسترسـی بیشـتر بـه 
ذخایر معدنی غنی و اقتصادی از سوی دیگر، 
موضوع اکتشاف را در گل گهر به یک ضرورت 
جدی تبدل کرده اسـت. از سـویی موضوع 
اکتشافات دهه هاست که در کشور چندان 
محل توجه و تمرکز نبوده و نیاز فعلی صنایع 
به ویژه در زنجیره فولاد، مسئله اکتشافات 
را به امری مهم تبدیل کرده است که عزمی ملی 
و جـدی بـرای پرداختـن بـه ایـن موضـوع را 
خواهد طلبید، از سوی دیگر دستیابی به 
منابـع و ذخایـر جدیـد بسـیار سـرمایه بر و 
زمانبـر و نیازمنـد حضـور و مشـارکت موثـر 
فعـالان اصلـی ایـن زنجیـره ماننـد گل گهـر 
اسـت و که در این خصوص در اولین گام 
تدوین نقشـه اکتشـافات کشور و گل گهر 

در دست اقدام قرار گرفته است.

توسعه زیرساخت های انرژی 
انرژی دیگر مثل سابق در دسترس نیست، 
سهم انرژی در قیمت فولاد و روند افزایشی 
آن، در کنار محدودیت های تامین برق در 
تابستان و گاز در زمستان و بحران دایمی آب، 
بـه مـا گوشـزد می کنـد کـه باید در توسـعه 
زیرساخت های انرژی بیش از پیش کوشا 
باشیم و مدیریت مصرف انرژی را جدی تر 
از گذشته دنبال کنیم. قیمت انرژی صنایع 
فولادی نیز در مسیر آزادسازی است. افزایش 
قیمـت حامل هـای انـرژی در حالـی صـورت 
می گیرد که به احتمال بسیار قیمت فولاد 
تغییری نخواهد کرد و حتی برخی پیش بینی ها 
از کاهش قیمت جهانی فولاد خبر می دهد. 
بنابراین باید برای حفظ سوددهی از یک سو 
بر مدیریت مصرف انرژی و حرکت به سمت 
فناوری های بهره ورتر تولید فولاد گام بردارد 
و از سـوی دیگـر بـرای تامیـن پایـدار منابـع 
انرژی چاره ای بیندیشد. از این میان تامین 
آب در گل گهر با اجرای پروژه شیرین سازی 
آب در خلیج فارس و انتقال آن به سیرجان، 
مشکل حادی نیست، اما برق و گاز موضوع 
دیگر استراتژیک زنجیره فولاد و به تبع آن 

گل گهر است.

شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر با نماد کگل با ارزش 

بازار معادل 22۳ همت 
به عنوان بزرگترین شرکت 

معدنی و صنعتی ایران 
معرفی شد و توانست از 

طریق استخراج سنگ آهن و 
تبدیل آن به دو محصول 
کنسانتره و گندله، مواد 

اولیه مورد نیاز شرکت های 
تولید کننده محصولات 
فولادی را تامین می کند.
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توسعه و تکمیل زنجیره ارزش فولاد 
عـدم توسـعه تـوازن زنجیـره فـولاد کشـور 
موضوعـی اسـت کـه چندیـن سـال اسـت 
گریبان گیر زنجیره فولاد اسـت، در برهه 
ای از زمـان زنجیـره فـولاد بـا کمبـود گندلـه 
مواجـه بـود و ایـن کمبـود عرضـه قیمـت و 
حاشـیه سـود ایـن محصـول و بـه تبـع آن 
سرمایه گذاری در این بخش را افزایش داد، 
پس از به انجام رسیدن سرمایه گذاری ها، 
ایـن قسـمت دچـار مـازاد عرضـه و کاهـش 
قیمـت و حاشـیه سـود گشـت و قسـمت 
بعـدی زنجیـره یعنـی آهـن اسـفنجی دچار 
کمبـود عرضـه و افزایـش قیمـت و حاشـیه 
سود و در نتیجه آن افزایش سرمایه گذاری 
شد، اگر تدبیری اندیشیده نشود این چرخه 
نامتوازن و سرازیر شدن سرمایه ها نهایتا 
گریبانگیر تمامی بخش های زنجیره خواهد 
شـد و در انتهـا زنجیـره فـولادی در کشـور 
باقی خواهد ماند که قسمت قابل توجهی 
از ظرفیت تولید ایجاد شده مورد بهره بردای 
پایین تری نسبت به ظرفیت واقعی خواهد 
داشت. برای مدیریت این چرخه نامتوازنِ 
داخل کشور لازم است در گل گهر به عنوان 

یک موضوع استراتژیک از یک سو برنامه 
توسـعه و تکمیـل زنجیـره ارزش فـولاد بـه 
موقع عملیاتی می شود و از سوی دیگر با 
نقش حاکمیتی از تعریف و اجرای پروژه  های 

متعدد و نامنسجمی که تعادل زنجیره فولاد 
را در منطقـه گل گهـر برهـم  زنـد، پرهیـز 

می شود. 

تنوع بخشی به حوزه های کسب وکار
می دانیم که جهان به سـمت برقی شـدن 
می رود، به این معنا که سهم برق در مصرف 
انرژی نهایی بیشتر و بیشتر می شود. آنچه 
که بیش از همه چیز به افزایش سهم برق 
در مصـرف نهایـی دامـن می زنـد، افزایـش 
تعداد خودروهای برقی است. تا سال 2050، 
تعداد خوروهای برقی به بیش از یک میلیارد 
خودرو )137 برابر امروز( می رسد و همین 
امر سهم برق از انرژی نهایی را از 20 درصد 
به 4۹ درصد می رسـاند.اگر قرار باشـد که 
برق موردنیاز خودروهای برقی و دیگر مصارف 
همچون سابق از انرژی های فسیلی تامین 
شود، نه منابع انرژی کافی خواهیم داشت 
و نـه بـا آلودگـی ناشـی از آن، جهـان جـای 
زیسـتن خواهد بود. چاره کار اسـتفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر است. پیش بینی 
می شـود سـهم انرژی هـای تجدیدپذیـر در 
تولیـد بـرق 3 برابـر و سـهم بـرق بـادی و 

گل گهر به عنوان یک موضوع 
استراتژیک از یک سو برنامه 

توسعه و تکمیل زنجیره 
ارزش فولاد به موقع 

عملیاتی می شود و از سوی 
دیگر با نقش حاکمیتی از 

تعریف و اجرای پروژه  های 
متعدد و نامنسجمی که 

تعادل زنجیره فولاد را در 
منطقه گل گهر برهم  زند، 

پرهیز می شود.
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خورشیدی 6 برابر خواهد شد و به تبع آن 
پیش بینی شده است ایستگاه های ذخیره ساز 
300 برابـر و باتری هـای خودروهـا بیـش از 
70 برابر امروز خواهد شد. چنین تغییری 
در پارادایم صنعت برق، نیازهای جدیدی 
در بخـش معـدن پدیـد مـی آورد. مقایسـه 
مصرف مواد معدنی در خودروهای بنزینی 
و برقی و همچنین نیروگاه های فسیلی و 
اتمی با مولدهای تجدیدپذیر نشان می دهد 
که چه تقاضای بزرگی برای معادن در دل 
این تغییر پارادایم نهفته است، این کلان 
رونـد و الگـو بـرداری از شـرکت های معـدن 
بـزرگ دنیـا تنـوع بخشـی را بـه عنوان یکی 
دیگر از موضوعات استراتژیک شرکت رقم 

زده است.

توسعه فناوری معدن کاری
تحریم های ناعادلانه موجب آن شده شده 
فناوری هـا و روش هـای مـورد اسـتفاده در 
بخش معدن به موقع به روز رسانی و نوسازی 
نشوند و غالب تکنولوژی های مورد استفاده 
متعلق به چند ده سال پیش باشد،. این 
در حالی است که معدن کاری در دنیا متحول 
شـده و فناوری های دیجیتال در آن رسـوخ 
ماشـین آلات  فرسـودگی  بـا  اسـت.  کـرده 
معدن کاری، عدم دسترسی کامل به فناوری 
معـدن کاری زیرزمینـی از مسـائل پایـه ای 
هستند که دغدغه معدنکاران کشور شده 
انـد، در حالـی کـه معـدن کاران فعلـی دنیـا 
دغدغه استفاده از هوش مصنوعی و هوشمند 
سازی عملیات خود را دارند و تدبیری لازم 
اسـت تـا گسـترش ایـن شـکاف تکنولـوژی 
فرصت هر گونه مزیت رقابتی را بر فعالان 
این حوزه تنگ نیاورد، بنابریان یکی دیگر 
از دغدغه اصلی گل گهر در استراتژی ها توجه 
و تمرکز بر بروز رسانی تکنولوژی ها معدنکاری 
و همچنین نوسازی و جایگزینی تراک های 
و ماشین آلات معدن کاری با ظرفیت بالا 
و تکنولوژی بروزتر، هوشمندسازی معدن کاری، 
دسـتیابی بـه تکنولـوژی برداشـت معـادن 
زیرزمینی، تکنولوژی های اکتشافی روز دنیا 

و... خواهد بود.

توسعه زیرساخت های توسعه ای و مدیریتی
توسـعه سـریع گل گهـر در دهـه گذشـته، 
بخـش زیـادی از اهتمـام و منابع گل گهر را 
صرف ساخت زیرساخت های فیزیکی کرده 
است و لازم است موج بعدی توسعه در 
گروه گل گهر به زیرساخت های نرم متمرکز 
گردد؛ زیرساخت هایی که اگر به آنها بپردازیم 
زمینه را مزیت رقابتی پایدار فراهم خواهد 
آورد، بـا توجـه بـه آن کـه گل گهـر در حـدود 
40 شرکت به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
سرمایه گذاری کرده است توسعه نظام های 
مدیریـت و ارتقـا شایسـتگی متخصصیـن 
هـم تراز با اسـتانداردهای تـراز اول داخلی 
و بین المللی به عنوان یک موضوع استراتژیک 
قلمداد می شود تا به پشتوانه این سرمایه، 
مدیریـت شـرکت ها و هماهنگـی آنهـا بـا 
یکدیگر بر اساس زیرساختی شفاف برای 
پایش عملکرد و هم افزایی بین آنها فراهم 
آیـد و همچنیـن راهـکاری بایـد ایجاد نمود 
تا از انطباق و همسویی فعالیت های شرکت ها 
در جهت توسعه پایدار گروه گل گهر اطمینان 
کامـل حاصـل کرد، بنابراین دو زیرسـاخت 
مهمی که در استراتژی شرکت محل تمرکز 
و توجـه ویـژه  اسـت، از یـک سـو حاکمیـت 
شرکتی برای همسویی و هم افزایی شرکت های 
گروه گل گهر است و از سوی دیگر توسعه 
مدیران آینده اسـت تا سـکان دار هدایت 

بهره ور شرکت ها باشند.

کسـب تندیس شـرکت حامی و پیشرو در 
کیفیت 

گل گهر در هفتمین همایش ملی کیفیت 
موفق شد؛ تندیس عنوان شرکت حامی و 
پیشرو در کیفیت را کسب و مورد تقدیر 

قرار گیرد.
همایـش ملـی کیفیـت بـا هـدف بهبـود و 
فرآیند هـای  در  کیفیـت  مسـتمر  توسـعه 
سـازمانی و شناسـایی واحد های پیشـرو و 
بـه کیفیـت در صنایـع داخلـی و  متعهـد 
استراتژیک با همکاری وزارت صمت، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان غذا 
و دارو و سازمان مدیریت صنعتی ایران با 
حضور مدیران ارشد کشوری و صنعت ایران 
در مرکز همایش های بین المللی دانشگاه 

شهید بهشتی برگزار شد.
در این رویداد که بیش از 300 شـرکت از 
صنایع مختلف در سطح بالا بر اساس مدل 
ارزیابی )TQM( مورد ارزیابی قرار گرفتند، 
ضمن تقدیر، تندیس شرکت حامی و پیشرو 
در کیفیـت بـه شـرکت معدنـی و صنعتـی 

گل گهر اعطاء شد.

معرفی دستاوردهای گل گهر در نمایشگاه 
روایت خدمت

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
غرفه ایمیدرو و در جریان برگزاری نمایشگاه 
روایت خدمت، موفقیت ها و دستاوردهای 
شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهر معرفی 

و به نمایش گذاشته شد.
در این بازدید، علی آبادی در جریان آخرین 
دستاوردهای گل گهر در حوزه هایی هم چون، 
توسعه ساخت داخل، بومی سازی و دانش بنیان 

و توانمندی های صادراتی، قرار گرفت.
گفتنی است در نمایشگاه روایت خدمت 
)وعـده، وفـا( کـه به منظور روایت خدمات 
و دسـتاوردهای دو سـاله دولـت از صبـح 
شـنبه در محل نمایشـگاه های بین المللی 
تهران آغاز شـده اسـت، شـرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر با معرفی دستاوردهای خود 
در غرفـه ایمیـدرو، حضـوری پررنگ در این 

نمایشگاه داشته است.

گل گهر در هفتمین 
همایش ملی کیفیت 
موفق شد؛ تندیس 

عنوان شرکت حامی
 و پیشرو در کیفیت 

را کسب و مورد 
تقدیر قرار گیرد.
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معدن نامه: بررسی عملکرد چادرملو نشان 
می دهد این شرکت نه تنها در سال گذشته 
موفـق شـده تـا عملکـرد قابـل قبولـی را در 
تولید و توسعه در کارنامه کاری خود ثبت 
کند بلکه در سه ماهه تابستان نیز رکورد 
شـکنی های متعـددی را بـه ارمغـان اورده 
اسـت. البتـه ایـن اقدامـات تنهـا در حـوزه 
تولیـد نبـوده بلکـه چادرملـو عـلاوه بـر اغـاز 
عملیـات انتقـال آب شـیرین سـازی شـده 
خلیج فارس به شهرستان اردکان در حوزه 
مسـئولیت اجتماعـی نیـز کارنامه خوبی را 
به ثبت رسانده است به گونه ایکه شاهد 
افتتاج ورزشـگاه 6 هزار نفری این شـرکت 

در اردکان هستیم

هوشمند سازی واحدهای تولیدی در دستور 
کار چادر قرار گرفت

طاهـر زاده مدیـر عامـل چادرملـو بـا مثبـت 
ارزیابـی کـردن عملکـرد تولیـد محصـولات 
زنجیره فولاد طی سال 1401 و نیز 2 ماهه 
ابتدایـی سـال جدیـد کـه موفـق بـه کسـب 
رکوردهـای بـی سـابقه از ابتـدای فعالیـت 
واحدهای تولید شمش فولاد و آهن اسفنجی 
گردیدیـم افـزود: باوجـود محدودیت هـای 
ناشی از مصرف انرژی و کاهش قیمت های 
جهانـی فـولاد، چادرملو موفق شـده اسـت 
نسـبت بـه سـایر شـرکتهای هـم ردیـف از 

سودآوری قابل قبولی برخوردار شود.
 مدیر عامل چادرملو تصریح کرد: امسـال 

هم با توجه به وضعیت بازار جهانی سنگ 
اهن و پیش بینی قیمت محصولات فولادی، 
تکلیـف مـا در ایجاد شـرایط رقابت پذیری 
بسیار سنگین تر می شود. باید تمام سعی 
و توان خود را برای افزایش تولید به ویژه 
در انتهای زنجیره، افزایش بهره وری و راندمان 
تولیـد و کاهـش مصـرف حامل هـای انرژی 
بـا رعایـت کامـل ضوابـط زیسـت محیطـی 

مصروف داریم 

عملکرد موفق چادرملو در سال ۱۴۰۱
اسـماعیل خـرم، معـاون مالـی و سـرمایه 
انسانی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در گفتگویـی ضمـن تبییـن این موفقیت، 
افزود: درآمد شرکت در سال گذشته بالغ 
بر 43.7 همت، سود خالص 22.8 همت 
و در نتیجه حاشیه سود خالص 52 درصد 

بوده است.
وی همچنین به مهم ترین نتایج عملیاتی 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال 
گذشـته اشـاره کرد و افزود:کسـب جایگاه 
نخست کشور در تولید محصول کنسانتره 
آهن )خشک( در بین شرکت های تولید کننده 
این محصول.تحقق رکورد تولید در بخش 
آهن اسفنجی و فولاد از ابتدای بهره برداری 
کارخانجات مربوطه.پوشـش 105 درصدی 
برنامـه تولیـد محصـولات.و حفـظ جایـگاه 
ششمی شرکت در بازار سرمایه از نظر ارزش 
بـازار در پایـان سـال 1401 از دسـتاوردهای 

موفق چادرملو بوده است.
اسـماعیل خـرم تصریـح کـرد: چادرملـو در 
سـال گذشـته موفق شـد افزایش سرمایه 
خود را به میزان 7,350 میلیارد تومان به 
ثبت برساند که در نتیجه سرمایه شرکت 
از مبلـغ 11,۹00 میلیـارد تومـان بـه 1۹,250 

میلیارد تومان افزایش یافت.

رکورد شکنی چادرملو در ۴ ماهه نخست 
امسال

 شـرکت معدنـی و صنعتـی چادرملـو در 4 
ماهـه منتهـی به تیـر از فروش محصولات 
خود 18 هزار میلیارد تومان درآمد کسـب 
کـرد، ایـن میـزان فروش چادرملو در مدت 
یاد شده در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل 16 درصد رشد داشته است.
همچنین فروش شرکت در تیر ماه نیز با 
افزایش 31 درصدی نسبت به تیر ماه سال 
قبل به 4541 میلیارد تومان رسید. از این 
رقـم 3۹۹5 میلیـارد تومـان فروش داخلی 
و 545 میلیارد تومان فروش صادراتی بوده 

است.
نرخ فروش فولاد، گندله و کنسانتره آهن 
داخلی و هم چنین فولاد صادراتی در تیر 
مـاه نسـبت بـه میانگیـن 4 ماهـه افزایش 

قابل توجهی داشت.
بر اساس همین گزارش چادرملو طی مدت 
4 ماهه سالجاری بیش از 3 میلیون و 5۹1 
هزارتن کنسانتره سنگ آهن تر، 1 میلیون 

چـادرملــو پیشتـاز در تولیـد و مسئولیـت اجتماعــی

امیر علی طاهر زاده 
مدیر عامل چادرملو
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و 4۹5 هزارتن گندله آهن، 613 هزارو 313 
تـن آهـن اسـفنجی و 420 هـزارو 388 تـن 
شمش فولادی تولید کرده است که تماماً 
بیش از برنامه پیش بینی شده سال 1402 

می باشند. 
لازم به ذکر است، پیش بینی می شود با 
توجـه بـه تعدیـل صـورت پذیرفتـه توسـط 
شـرکت چادرملو در شـش ماهه اول سـال 
1401، درصد رشـد درآمد حاصل از فروش 
فراتر از درصد اعلامی فوق الذکر در مقایسه 
با دوره مشابه سال قبل باشد و عملاً درصد 
رشـد در شـهریور مـاه 1402 مـورد بازنگـری 

قرار گیرد.

آغـاز عملیـات انتقـال آب خلیـج فـارس بـه 
صنایع اردکان 

 عملیات انتقال آب شـیرین سـازی شـده 
خلیج فارس به شهرسـتان اردکان توسـط 
شـرکت معدنـی و صنعتـی چادرملـو طـی 
مراسمی با حضور استاندار،نماینده مردم 
اردکان در مجلـس شـورای اسـلامی، امـام 
جمعه اردکان، مدیرعامل و اعضای هیات 

مدیره چادرملو آغاز شد. 
طاهـر زاده مدیـر عامـل این شـرکت گفت: 
آب شـیرین سـازی شـده خلیج فارس که 
قبلا با طی کردن مسیر حدود 800 کیلومتری 
از بندرعبـاس بـه مجتمـع صنعتـی اردکان 
منتقل شده است هم اکنون با اجرا و لوله 
گـذاری حـدود 34 کیلومتـر خـط جدیـد بـا 
پیـش بینـی اولیـه قطـر حـدود 800 تا 500 
میلیمتـر و بـا حجـم 300 لیتـر بـر ثانیـه و 
قابل افزایش تا 600 لیتر بر ثانیه از مخزن 
مجتمع صنعتی چادرملو به صنایع شهرستان 
اردکان تخصیص می یابد که با این اقدام 

بخش قابل توجهی از آب فعلی تخصیص 
داده شده به صنایع اردکان، جهت استفاده 

آب شرب قابل بهره برداری خواهد بود. 
وی افـزود بـرای اجـرای ایـن طـرح مهـم در 
شهرسـتان اردکان حـدود 3 هـزار و 500 
میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است 
و طبـق برنامـه براورد می گردد ظرف حدود 
6 ماه پس از انتخاب پیمانکار آماده بهره برداری 

گردد. 

ورزشگاه 6 هزارنفری چادرملو آماده بهره برداری 
شد

طی مراسمی با حضور استاندار یزد، نماینده 
مردم اردکان در مجلس شـورای اسـلامي، 

امام جمعه، جمعی از معتمدین شهر اردکان 
و مدیر عامل و اعضای هیات مدیره چادرملو، 
ورزشگاه 6 هزارنفری چندمنظورۀ مجتمع 
فرهنگی ورزشی شهید سلیمانی چادرملو، 

افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت.
این سالن چند منظوره ورزشی در فضایی 
بـه مسـاحت 8 هـزار مترمربـع و زیـر بنـای 
مفید 2 هزار مترمربع در مدت سـه  سـال 

ونیم ساخت شده است.
بـرای اجـرای ایـن پـروژه بیـش از 3 هـزار و 
500 میلیـارد ریـال سـرمایه گذاری ازسـوی 
شـرکت معدنی و صنعتی چادرملو انجام 

شده است.

تحویل۲ دستگاه آمبولانس مجهز و مدرن 
به مراکز درمانی اردکان 

همزمان با حضور رئیس هیات مدیره شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو در مراسم نماز 
جمعه شـهر اردکان 2 دسـتگاه آمبولانس 
با تمام تجهیزات مدرن درمانی تحویل مراکز 

بهداشت و درمان اردکان گردید.
صلاحی بعنوان سخنران پیش از خطبه های 
نماز جمعه این هفته اردکان که در مصلی 
این شـهر برگزار شـد با گرامیداشـت یاد و 
خاطره علمای برجسـته شهرستان اردکان 
چون آیت الله سید روح الله خاتمی و آیت 
الله بهجتی و شهدای گرانقدر جنگ تحمیلی 
و مدافعان حرم از سردار شهید سید حسن 
فیـض اردکانـی بـه عنـوان یکـی از شـهدای 
شاخص شهرستان اردکان یاد کرد و گفت: 
از سال گذشته تاکنون در چارچوب تکالیف 
اجتماعـی اقدامـات و خدمات گسـترده ای 
از سوی چادرملو در شهرستان اردکان انجام 
گرفته است و انتظار می رود سایر واحدهای 

چادرملو در سال گذشته 
موفق شد افزایش سرمایه 

خــود را بــه میــزان
۷.۳5۰ میلیارد تومان به 

ثبت برساند که در نتیجه 
سرمایه شرکت از مبلغ 
۱۱.9۰۰ میلیارد تومان 

به ۱9.25۰ میلیارد تومان 
افزایش یافت.
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صنعتی و معدنی نیز به میزان اثر گذاری 
خـود در شهرسـتان بـه تکالیـف خـود عمل 

گند.

افتتاح مرکز توانبخش معلولان باغ بهشت
با حضور اعضای هیات مدیره شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو مرکز توان بخشی معلولین 
و جانبازان باغ بهشـت شهرسـتان اردکان 

افتتاح و آماده تجهیز شد.
این مرکز که در راستای ایفای مسئولیت 
اجتماعـی بـا زیـر بنـای 500 متـر مربـع و 
اعتباری بالغ بر 73 میلیارد ریال احداث 
مختلـف  بخش هـای  دارای  اسـت،  شـده 
درمانـی از جملـه بخـش توانبخشـی، اتـاق 
ماسـاژ، فیزیوتراپـی، پزشـک و مشـاوره و 

بخش کاردرمانی است.

ایجاد ۱۰7۴ شغل خانگی 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در راستای 
مسئولیت اجتماعی و تقویت بنیه اقتصادی 
خانواده هـای کـم برخـوردار طـی 1۹ ماهـه 
گذشته با اجرای 1074 طرح خود اشتغالی 
و کار آفرینی موفق به اشتغال 1387 نفر 
از افراد توانمند ولی فاقد سرمایه به منظور 

ایجاد مشاغل خرد و خانگی شده است.
گفتنی است در قالب طرح اقتصاد مقاومتی 
ریـال  میلیـارد   546 چادرملـو  حمایـت  بـا 
تسهیلات کم بهره بانکی جهت ایجاد اشتغال 
به واجدین شرایط این طرح در شهرستان 
اردکان اختصاص داده شده است که 87 
درصد از تسهیلات گیرندگان بانوان هستند.

تقسیم ۱7۱ هزارو ۳۲۵ میلیارد ریال سود 
بین سهامداران

در مجمع عمومي عادی سـاليانه صاحبان 
سهام شرکت معدنی و صنعتی چادرملوکه 
با حضور بيش از88 درصد از سـهامداران 
روز چهارشـنبه 7 تیـر مـاه سـال 1402 در 
محل سالن تلاش، برگزار شد، سهامداران 
حقیقی و حقوق از عملکرد چادرملو اعلام 
رضایت و از مدیران و پرسنل شرکت تقدیر 

کردند.
مدیـر عامـل چادرملو در سـخنرانی آغازین 
این جلسه با موفق ارزیابی کردن عملکرد 
هیات مدیره در سال 1401و کسب موفقیت های 
فراتـر از برنامـه و رکوردهـای تولیـد کـه آثار 
آن در صورتهای مالی، گزارش عملکرد هیات 
مدیره و گزارش تفسیری مدیریت به طور 
مفصـل بـرای سـهامداران محتـرم تشـریح 
گردیده است گفت: در سالی که گذشت 
توانستیم با وجود برخی مشکلات ناشی 
از کاهش قیمت های جهانی و محصولات 
زنجیره ارزش فولاد و محدودیت های ناشی 
از قطـع شـدن بـرق و گاز بـرای واحدهـای 
فولادسـازی و کمبـود نقدینگـی حاصـل از 
این رخداد، به درآمدهای عملیاتی 437,736,422 
میلیون ریالی و سود خالص 228,874,148 
میلیـون ریالـی دسـت پیـدا کنیـم و ضمن 
تحقق سـود پایه هر سـهم به میزان 1,1۹1 
ریال، به برنامه عملیاتی خود پایبند باشیم.

طاهـرزاده مهم تریـن نتایـج عملکـرد گـروه 
معدني و صنعتي چادرملو )سـهامي عام( 
در سالی که گذشت را به این شرح بیان 

کرد:کسب جایگاه نخست کشور در تولید 
محصول کنسانتره آهن )خشک( در بین 
شـرکت های تولیدکننـده ایـن محصول به 

میزان 11,042,266 تن،
تحقق رکورد تولید در بخش آهن اسفنجی 
و فولاد از ابتدای بهره برداری کارخانجات،

پوشش 105 درصدی برنامه تولید )پوشش 
106 درصدی تولید کنسانتره، پوشش 103 
درصدی تولید گندله، پوشش 104 درصدی 
تولید آهن اسفنجی و پوشش 113 درصدی 

تولید شمش فولادی(،

تولیـد ۱7,7۰۵,۵78 تـن محصول در سـال 
۱۴۰۱

تحقـق درآمـد حاصـل از فروش محصولات 
میـزان  بـه   1401 سـال  در  اصلـی  شـرکت 
40۹,787,584 میلیون ریال و گروه )تلفیقی( 

به میزان 476,762,448 میلیون ریال،
کسب بیش از 212,787,410 میلیون ریال 
سـود عملیاتـی در شـرکت اصلـی در سـال 
1401 و 1۹4,46۹,085 میلیـون ریـال سـود 

عملیاتی در گروه،
تحقق سود خالص شرکت اصلی در سال 
1401 به میزان 228,874,148 میلیون ریال 
و گروه )تلفیقی( به میزان 240,032,370 

میلیون،
مبلـغ  از  شـرکت  سـرمایه  افزایـش  ثبـت 
11۹,000,000 میلیون ریال به مبلغ 1۹2,500,000 
میلیون ریال با هدف مشارکت در افزایش 
سـرمایة شـرکت های سـرمایه پذیر، خریـد 
دارایی های سرمایه ای و پیش برد طرح های 

توسعه ای،
استفاده از صرفه مالیاتی ناشی از افزایش 
سرمایه از محل سود انباشته مطابق ظرفیت 
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قانون بودجه سال 1401 و همچنین معافیت 
10 درصدی از میزان افزایش سرمایه از حق 

انتفاع پروانه بهره برداری از معادن.
حفظ جایگاه شرکت در بازار سرمایه از لحاظ 
ارزش بـازار در رتبـة ششـم در پایـان سـال 

1401 نسبت به پایان سال 1400،

ذخیره ۴۰ میلیون تنی سنگ آهن در اختیار 
چادرملو قرار گرفت

در جهت تامین پایدار سنگ آهن به عنوان 
خوراک کارخانجات چادرملو، ذخیره سنگ 
آهن آنومالی شماره 10 در ایران مرکزی در 
قالـب قـرارداد مشـارکت بخـش عمومـی   و 

خصوصی در اختیار چادرملو قرار گرفت.

ذخیـره ایـن آنومالـی بـر اسـاس مطالعـات 
اولیه معادل 40 میلیون تن سنگ آهن با 
عیار 44 درصد برآورد شده و در فاصله 30 
کیلومتـری مجتمـع معدنـی چادرملـو قـرار 
گرفته است که طی یک دوره 15 ساله)قابل 
تمدیـد( مـورد اکتشـاف و بهره بـرداری قرار 

خواهد گرفت.

چادرملو سهامدار عمده پامیدکو شد
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو بر اساس 

اسـتراتژی کلان شـرکت و پیشبرد اهداف 
تعییـن شـده جهـت افزایـش کارایی و هم 
افزایی اقدام به تملک 25 درصد از سهام 
شـرکت احـداث و صنایـع معـادن پـارس 

)پامیدکو( کرد.
بـر ایـن اسـاس شـرکت معدنـی و صنعتی 
چادرملو با تحصیل این سرمایه گذاری میزان 
سـرمایه خـود را در شـرکت فـوق بـه میزان 

55 درصد رساند.
شـرکت احـداث و صنایـع معـادن پـارس 

فعالیـت خدمـات  بـا موضـوع  )پامیدکـو( 
مهندسـی و تکنولـوژی در حـوزه معـادن و 
صنایـع معدنـی و سـابقه حضـور موثـر در 
صنایع بالادستی و پایین دستی فولاد کشور 
توانسته سهمی مهم از مجموعه پروژه ها و 
قرارداد های جاری در بخش های پیمانکاری، 
بهره برداری، مشاوره مهندسی و نظارت را 

به خود اختصاص دهد.

تولیـد 8 میلیـون 6۵۵ هزارتن محصولات 
زنجیره فولاد 

طی نیمه اول امسـال بالغ بر 8 میلیون و 
655 میلیـون تـن انـواع محصـول زنجیـره 
فـولاد در مجتمع هـای معدنـی و صنعتـی 

چادرملو تولید شد.
بـر اسـاس همیـن گـزارش در شـش ماهـه 
گذشـته بالـغ بـر 5 میلیـون و 214 هزارتـن 

کنسانتره سنگ آهن تر.
یـک میلیـون و ۹60 هـزار تـن گندله، ۹23 
هزارتن آهن اسـفنجی و 557 هزارو ۹58 
هزارتن شمش فولادی تولید شده است.

گفتنی است، این میزان تولید در 4 محصول 
اصلـی زنجیـره فـولاد فراتـر از برنامـه پیش 

بینی شده بوده است.

شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو در راستای 

مسئولیت اجتماعی و تقویت 
بنیه اقتصادی خانواده های 
کم برخوردار طی ۱9 ماهه 

گذشته با اجرای ۱۰۷4 طرح 
خود اشتغالی و کار آفرینی 
موفق به اشتغال ۱۳8۷ نفر 

از افراد توانمند ولی 
فاقد سرمایه به منظور 

ایجاد مشاغل خرد و 
خانگی شده است.
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معدن نامه: شـركت آهن و فولاد ارفع در 
شش ماه ابتدایی سال 1402 برای 4 مرتبه 
در ماه هـای فروردیـن، اردیبهشـت، تیـر و 
شهریور رکورد تولید در کارخانه آهن اسفنجی 
و بـرای یـک مرتبـه در فروردیـن مـاه، رکورد 
تولیـد در کارخانـه فـولاد سـازی را بـه ثبـت 
رسـانید و همچنین این شـرکت در ادامه 
روند درخشان خود در ماه های گذشته که 
بـا رکوردشـکنی در تولیـد ماهانـه و روزانـه 
همـراه بـود در شـهریور مـاه نیـز توانسـت 
رکوردشـکنی کنـد و بـا تولیـد 107،720 تن 
آهن اسفنجی در ماه درخشان ترین رکورد 
ماهیانـه خـود را از ابتـدا فعالیـت بـه ثبت 
برساند و همچنین شمش فولادی، مهم ترین 
محصولی است که در شرکت آهن و فولاد 
ارفـع تولیـد می شـود و حجـم فـروش ایـن 
محصول در بازارهای داخلی و صادراتی طی 
چهارماهه ابتدایی امسال، به 2۹7 هزار و 
740 تن رسید که این میزان، افزایش 7.4 
درصـدی را نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال 
پیش )278 هزار و 206 تن( نشان می دهد.

همچنیـن شـرکت آهـن و فـولاد ارفع در 3 
ماهه نخست سال جاری عملکرد قابل توجهی 

ثبـت 4 رکـورد در " فـولاد ارفـع "
داشته و سود خالص این شرکت با جهش 
170 درصدی نسبت به فصل مشابه سال 
قبل به 2421 میلیارد تومان رسیده است.

درخشش آهن و فولاد ارفع در شش ماهه 
اول سال ۱۴۰۲

در سـال 1402؛ سـال "مهـار تـورم و رشـد 
تولید" شرکت آهن و فولاد ارفع توانست 
در شـش ماهه نخسـت ایـن سـال بـا ثبت 
رکورد های متعدد ماهیانه و روزانه، در جهت 
تحقق شعار سال و اجرای منویات ایشان 

برای رشد تولید فولاد گام بردارد.
وجـود  علی رغـم  تولیـد  جبهـه  تلاشـگران 
محدودیت هـا موفـق بـه تولیـد 633.3۹1 
تن آهن اسفنجی و 402.374 تن شمش 
فولادی شـدند که در آهن اسـفنجی 5/10 
درصـد و در فـولاد 3/4 درصـد رشـد تولیـد 
نسـبت به دوره مشـابه سـال 1401 محقق 

گردیده است.

افزایش 6۰ درصدی درآمد »ارفع« علی رغم 
محدودیت های تأمین انرژی

شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع در حالـی موفق 

 در 6 ماه ابتـدایی سـال رقـم خـورد

در سال ۱4۰2؛ سال 
"مهار تورم و رشد تولید" 
شرکت آهن و فولاد ارفع 

توانست در شش ماهه 
نخست این سال با ثبت 

رکورد های متعدد ماهیانه و 
روزانه، در جهت تحقق 

شعار سال برای رشد تولید 
فولاد گام بردارد.
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بـه ثبـت رکـود افزایـش 60 درصـدی درآمـد 
حاصل از فروش محصولات خود )شمش 
فولادی و آهن اسفنجی( در بازارهای داخلی 
و صادراتی طی چهارماهه ابتدایی سال جاری 
نسـبت به مدت مشـابه سـال قبل شـده 
است که طی هفته های اخیر، تولیدکنندگان 
فولاد در کشور با محدودیت تأمین برق و 
همچنین افت صادرات محصولات فولادی 

مواجه بوده اند.
محدودیت تأمین برق طی هفته های اخیر 
از یک سـو و رکـود حاکـم بـر بـازار فـولاد از 
سـوی دیگـر، عملکـرد شـرکت های فـولادی 
کشور را تحت تأثیر قرار داده و با مشکل 
مواجه کرده است. در این میان، برخی از 
شـرکت ها با بهره گیری از تجربه مدیریت 
تولید در زمان قطعی برق و همچنین توسعه 
بازاریابی و عرضه محصولات خود در بازارهای 
صادراتی، توانسته اند عملکرد قابل قبولی 
را به ثبت برسـانند. شـرکت آهن و فولاد 
ارفـع، یکـی از شـرکت های مطـرح فـولادی 
کشور است که علی رغم مشکلات مذکور، 
توانسته است عملکرد موفقی را طی چهارماهه 
ابتدایـی امسـال نسـبت بـه مـدت مشـابه 

سال قبل تجربه کند.

رشد ۱6 درصدی مجموع تولید آهن و فولاد 
ارفع

شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع در چهارماهـه 
ابتدایی 1402، موفق به تولید 425 هزار و 
243 تن آهن اسفنجی شد که این میزان 
با افزایش 15.4 درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته )368 هزار و 631 تن( 
همراه بوده است. میزان تولید شمش ارفع 
تا پایان تیرماه امسال، 311 هزار و 660 بود 
که حاکی از افزایش ۹.3 درصدی نسـبت 
به مدت مشـابه پارسـال )285 هزار و 65 
تـن( اسـت. مجمـوع تولیـد شـرکت آهن و 
فولاد ارفع در پایان چهارماهه ابتدایی سال 
جـاری، بـه 736 هـزار و ۹03 تـن محصـول 
رسـید که این میزان در مقایسـه با مدت 
مشابه سال پیش )635 هزار و 6۹6 تن(، 
با افزایش 16 درصدی همراه بوده است.

شمش فولادی، مهم ترین محصولی است 
کـه در شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع تولیـد 
می شـود. حجـم فـروش ایـن محصـول در 
بازارهـای داخلـی و صادراتی طی چهارماهه 

ابتدایـی امسـال، بـه 2۹7 هـزار و 740 تـن 
رسید که این میزان، افزایش 7.4 درصدی 
را نسبت به مدت مشابه سال پیش )278 
هزار و 206 تن( نشان می دهد. نکته حائز 
اهمیـت دراین بیـن، افزایـش 47 درصـدی 
در  ارفـع  فـولادی  حجـم صـادرات شـمش 
چهارماهه ابتدایی سال 1402 است؛ صادرات 
شمش فولادی این شرکت تا پایان تیرماه 
1402، به میزان 144 هزار و 865 تن بوده 
که نسـبت به مدت مشـابه سـال گذشته 
)۹8 هزار و 457 تن(، افزایش قابل توجهی 
را نشـان می دهـد. لازم بـه ذکـر اسـت کـه 
ارفـع تـا پایـان تیرمـاه امسـال، 152 هـزار و 
875 تـن شـمش در بـازار داخلـی فروختـه 
فـروش  از  درآمـد حاصـل  اسـت. مجمـوع 
محصولات ارفع در بازارهای داخلی و صادراتی 
طی چهارماهه ابتدایی امسال، به 65 هزار 
و 176 میلیارد و 4۹ میلیون ریال رسید که 
این میزان با افزایش 60 درصدی نسـبت 
به مدت مشابه سال 1401)40 هزار و 758 
ریال و ۹60 میلیون ریال( همراه بوده است.

تأمین برق پایدار و کاهش مصرف آب در 
»ارفع«

بر این اساس رشد تولید و درآمد حاصل 
از فروش محصولات ارفع در بازارهای داخلی 
و صادراتی تا پایان تیرماه سـال جاری، در 

بلکـه  ارفـع  نه تنهـا  کـه  خـورد  رقـم  حالـی 
تمامی شرکت های معدنی و صنعتی با چالش 
محدودیت تأمین برق طی هفته های اخیر 

مواجه هستند.
در همین راستا باید گفت که تأمین برق 
موردنیاز شرکت آهن و فولاد ارفع، از طریق 
بـرق منطقـه ای 150 مگاواتـی و پسـت برق 
400 کیلوولتی که با مشارکت شرکت معدنی 
و صنعتـی چادرملـو در مجـاورت کارخانـه 

احداث شده است، صورت می پذیرد.
 بر اساس برنامه ریزهای انجام شده جهت 
افزایش تولید و اجرای طرح های توسعه ای، 
افزایـش ظرفیـت اتصال به شـبکه برق در 
سال 1400، با افزایش 25 مگاواتی همراه 

شد و از 150 به 175 مگاوات رسید.
در حال حاضر حداکثر مصرف برق لحظه ای 
خطوط تولید ارفع در واحدهای فولادسازی 
و احیـا مسـتقیم، 156 مـگاوات اسـت کـه 
حدود 85 درصد مربوط به واحد فولادسازی 
و حـدود 15 درصـد مربـوط بـه واحـد احیـا 
مستقیم است. بر همین اساس می توان 
گفـت بـا توجـه به افزایـش ظرفیت اتصال 
بـه شـبکه بـرق تـا 175 مـگاوات و مصـرف 
حداکثـری 156 مگاواتـی بـرق در واحدهـای 
مختلف تولید، شـرکت آهن و فولاد ارفع 
بـا چالـش خاصـی در تأمیـن بـرق موردنیاز 
خود مواجه نبوده و به دنبال آن، موفق به 
ثبـت رکـورد افزایـش ۹.3 درصـدی تولیـد 
شمش در پایان چهارماهه ابتدایی امسال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل نیز شده 

است.
از طرفی، با توجه به اینکه فولاد، یک صنعت 
آب بر است و روزبه روز به خشک سالی در 
مناطق مختلف کشور نیز افزوده می شود، 
شـرکت آهن و فولاد ارفع کاهش مصرف 
آب در دو واحد فولادسازی و احیا مستقیم 
را در دسـتور کار خـود قـرار داده اسـت. بـر 
همین اساس میزان آب مصرفی در واحد 
فولادسازی طی سال 1400، از 1.01 به یک 
مترمکعب به ازای تولید هر تن شمش و 
از 1.05 بـه 0.۹8 مترمکعـب بـه ازای تولید 
هر تن آهن اسفنجی در واحد احیا مستقیم 

کاهش یافته است.
 همچنین این شـرکت در تلاش اسـت در 
سـال جـاری، میـزان آب مصرفـی در هـر دو 
واحـد را بـه 0.۹ مترمکعـب بـه ازای تولیـد 

شرکت آهن و فولاد 
ارفع در چهارماهه 

ابتدایی ۱4۰2، موفق 
به تولید 425 هزار و 
24۳ تن آهن اسفنجی 

شد که این میزان با 
افزایش ۱5/4 درصدی 
نسبت به مدت مشابه 

ســال گذشتـــه 
)۳68 هزار و 6۳۱ تن( 

همراه بوده است.
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هـر تـن شـمش و آهـن اسـفنجی کاهـش 
دهـد و بـه همیـن منظـور، در حـال حاضـر 
تهیه طرح پایش و امکان سنجی بهینه سازی 
مصـرف آب در هـر دو واحـد تولیـدی را در 

دست اقدام دارد.

اجرای پرقدرت طرح های توسعه ای در آهن 
و فولاد ارفع

به نظر می رسد مشکلات موجود در صنعت 
فولاد کشـور نیز نتوانسـته اسـت سـد راه 
توسـعه و پیشـرفت شـرکت آهن و فولاد 
ارفع شود و این شرکت باقدرت تمام اجرای 
طرح های توسعه ای خود را دنبال می کند. 
مشـارکت 51 درصـدی در پـروژه مگامـدول 
احیا مستقیم شرکت صنایع تولیدی رهام 
پـارس بـا ظرفیـت تولیـد 1.7 میلیـون تـن 
آهن اسفنجی در سال و سرمایه گذاری 45 
میلیون یورویی، یکی از طرح های توسعه ای 
شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع در سـال 1402 

است.
این شرکت با همکاری شرکت های معدنی 
و صنعتی چادرملو، ایریتک و نسـوز آلیاژ 
پارسه، نسبت به راه اندازی این واحد تولیدی 
در شهرستان بختگان استان فارس اقدام 
کـرده کـه عملیـات خاک بـرداری و انتخـاب 
پیمانکار انجام شده و فاز مهندسی، تأمین 
و اجرای سیویل و نصب تجهیزات این پروژه 

عظیم صنعتی در حال انجام است.
عـلاوه، احـداث واحـد نورد SBQ با ظرفیت 
تولیـد 400 هـزار تـن میلگـرد و کلاف هـای 
آلیاژی در سال و سرمایه گذاری 40 میلیون 
یورویی، از دیگر طرح های توسعه ای شرکت 

آهن و فولاد ارفع در سال جاری است.
در حـال حاضـر بررسـی های فنـی لازم در 
خصـوص اجـرای ایـن پـروژه انجام شـده و 
مطالعات امکان سنجی نیز صورت پذیرفته 
اسـت. بـا توجـه بـه وجـود زیرسـاخت های 
موردنیاز پروژه شامل برق، آب، گاز و مزایایی 
همچون محل اجرای پروژه در مجاورت واحد 
فولادسازی شرکت، امکان تولید شمش های 
VD/ خاص و آلیاژی با به کارگیری تجهیزات

VOD و اسـتفاده از شـمش گـرم به عنـوان 
خوراک ورودی خط نورد، بدون شک اجرای 
ایـن پـروژه سـودآوری قابل توجهـی را بـرای 
شرکت آهن و فولاد ارفع و سهام داران آن 

به همراه خواهد داشت.

بخـش معـدن  در  »ارفـع«  سـرمایه گذاری 
همگام با افزایش تولید و درآمد

شرکت آهن و فولاد ارفع در پنج ماهه ابتدایی 
1402، موفق به افزایش 10 درصدی تولید 
و 4۹ درصدی درآمد حاصل از فروش تولیدات 
خود )شمش و آهن اسفنجی( نسبت به 

مدت مشابه سال قبل شده است.

علاوه، این شرکت در راستای تأمین بخشی 
از خوراک موردنیاز، اقدام به سرمایه گذاری 
در حوزه معدن کرده است که ازجمله میتوان 
بـه سـرمایه گذاری در تجهیـز و بهره برداری 
از معدن سنگ آهن چاه باشه یک و دو یزد 
سـنگ آهن  فـرآوری  و  اسـتخراج  باهـدف 

هماتیتی منگنز دار اشاره کرد.
بر اساس جدیدترین آمار ارائه شده از سوی 
انجمن جهانی فولاد )WSA(، تولید فولاد 
خـام ایـران در هفت ماهـه سـال 2023، بـا 
افزایش 4.1 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سـال گذشـته میـلادی )17 میلیـون و 400 
هـزار تـن(، بـه 18 میلیـون و 100 هـزار تـن 
رسیده است و بر این اساس، ایران همچنان 
در میـان 10 تولیدکننـده برتـر فـولاد جهان 

قرار دارد.
شـرکت های بزرگ فولادی کشـور در حالی 
افزایش تولید این محصول استراتژیک را 
در دستور کار خود قرار داده اند و به دنبال 
تحقق تولید 55 میلیون تن فولاد در افق 
1404 هستند که در این مسیر با یک مسئله 
مهم و اساسی به نام تأمین کافی و به موقع 
ماده اولیه )سنگ آهن( مواجه اند. ازاین رو، 
این شرکت ها با تبیین اهداف و استراتژی های 
خود در بلندمدت، به حوزه معدن نیز ورود 
کـرده و تمهیـدات لازم جهـت تأمین کافی 

خوراک موردنیاز خود را اندیشیده اند.

شرکت آهن و فولاد ارفع 
در پنج ماهه ابتدایی سال 

جاری، موفق به کسب درآمد 
۳۷ هزار و 92۰ میلیارد و 

8۰9 میلیون ریالی از 
فروش شمش در بازارهای 

صادراتی شد که حاکی از 
افزایش قابل توجه ۱62 

درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 

)۱4 هزار و 46۳ میلیارد 
و ۷25 میلیون ریال( است. 
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سـرمایه گذاری هدفمنـد »ارفـع« در حـوزه 
معدن

در ایـن میـان، شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع 
به عنـوان یکـی از بزرگ تریـن شـرکت های 
تولیدکننده شمش فولادی و آهن اسفنجی 
در کشور نیز از این قاعده مستثنا نبوده 
و در سـال 1401 باهـدف تأمیـن بخشـی از 
خـوراک موردنیـاز، در مزایده هـای مختلـف 
معدنـی حضـور یافته اسـت. ازایـن رو، این 
شرکت در اسفندماه سال گذشته به عنوان 
سرمایه گذار و برنده مزایده بسته سرمایه گذاری 
بلوک آهن کشکوئیه – فارغان مشتمل بر 
پنج پروانه اکتشافی و یک معدن متروکه 
که از سوی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اسـتان هرمزگان برگزارشـده بود، انتخاب 

شد.
علاوه، »ارفع« توانست به عنوان سرمایه گذار 
منتخب در مزایده سرمایه گذاری تجهیز و 
بهره برداری از معدن سنگ آهن چاه باشه 
یک و دو یزد که توسط شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران )ایمپاسکو( برگزارشده 
بود، برگزیده شود. نکته حائز اهمیت اینکه 
در حال حاضر عملیات اجرایی اولین طرح 
اسـتخراج و فـرآوری سـنگ آهن هماتیتـی 
منگنز دار شامل پژوهش و مطالعات راهبری، 
اکتشاف تکمیلی و استخراج توسط شرکت 
آهن و فولاد ارفع در این معدن آغازشـده 

است.
میزان ذخیره قطعی این معدن، دو میلیون 
و 200 هزار تن سنگ آهن هماتیت )با عیار 
میانگین 32 درصد( و فلز منگنز )5 درصد( 
است که می تواند بخش عمده ای از میزان 
خوراک موردنیاز »ارفع« در آینده را تأمین 
کند. معاونت اکتشاف و امور معادن شرکت 
آهن و فولاد ارفع علاوه بر حضور موفق در 
مزایده های مختلف معدنی، اقدامات برجسته 
دیگری را در دستور کار خود قرار داده است 
کـه ازجملـه آن هـا می تـوان به عقد قـرارداد 
همکاری مشترک و تشکیل کنسرسیوم های 
معدنـی، معدنـکاری برون مـرزی و تدویـن 
برنامـه و پیشـنهاد ها فنـی و کارشناسـی 
درزمینهٔ روش های نوین فرآوری مواد معدنی 
اشاره کرد. این شرکت در حالی نسبت به 
سرمایه گذاری در حوزه معدن اقدام کرده 
که در تلاش است با تأمین بخشی از خوراک 
موردنیاز خود، میزان تولید و درآمد حاصل 

از فروش محصولات شرکت )شمش و آهن 
اسـفنجی( را بیش ازپیش افزایش دهد و 
علی رغم چالش های موجود در حوزه صادرات، 
حضور پررنگ تری در بازارهای منطقه ای و 

بین المللی داشته باشد.

افزایش ۱۰ درصدی تولید شمش فولادی 
»ارفع«

شرکت آهن و فولاد ارفع در پنج ماهه ابتدایی 
1402، موفق به تولید 336 هزار و 886 تن 
شـمش فـولادی شـد. تولیـد ایـن محصول 
در »ارفـع« بـا افزایـش 10 درصـدی نسـبت 
بـه مـدت مشـابه سـال قبـل )306 هـزار و 
316 تن( همراه بود. در پنج ماهه نخست 
امسال، میزان تولید آهن اسفنجی »ارفع« 
به 525 هزار و 671 تن رسید که حاکی از 
افزایش 11.4 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سـال پیـش )471 هـزار و 646 تـن( اسـت. 
مجمـوع تولیـد شـرکت آهن فـولاد و فولاد 
ارفع در پایان پنج ماهه ابتدایی سال جاری، 
به 862 هزار و 557 تن رسید که این میزان 
با افزایش 10.5 درصدی نسـبت به مدت 
مشابه سال گذشته )77۹ هزار و ۹62 تن( 

همراه بود.
شرکت آهن و فولاد ارفع در پنج ماهه ابتدایی 
1402، موفق به فروش 333 هزار و 8۹7 
تـن شـمش فـولادی در بازارهـای داخلـی و 
صادراتـی شـد؛ درحالی کـه ایـن شـرکت در 
مدت زمان مشـابه سـال قبل، 326 هزار و 
782 تـن شـمش فروختـه بـود و مجمـوع 
فروش شمش »ارفع« در بازارهای داخلی 
و صادراتـی بـا افزایـش 2.1 درصـدی همـراه 
شد. درآمد حاصل از فروش شمش »ارفع« 
در بازار داخلی طی پنج ماهه ابتدایی امسال، 
به 35 هزار و 474 میلیارد و 241 میلیون 
ریال رسـید که این میزان با افزایش 7.7 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال پیش 
)32 هـزار و ۹0۹ میلیـارد و 21۹ میلیـون ر 

یال( همراه بود.
شرکت آهن و فولاد ارفع در پنج ماهه ابتدایی 
سال جاری، موفق به کسب درآمد 37 هزار 
و ۹20 میلیارد و 80۹ میلیون ریالی از فروش 
شمش در بازارهای صادراتی شد که حاکی 
از افزایش قابل توجه 162 درصدی نسبت 
به مدت مشـابه سـال گذشـته )14 هزار و 
463 میلیارد و 725 میلیون ریال( است. 

کسـب ایـن میـزان درآمـد در شـرایطی کـه 
اکثر صادرکنندگان کشور با مشکلات مختلفی 
اعـم از نوسـانات نـرخ ارز و… مواجه انـد، 
تحسین برانگیز بوده و بیانگر برنامه ریزی 
دقیـق و بلندمـدت »ارفـع« جهـت حضـور 
موفق در بازارهای صادراتی است. مجموع 
درآمـد حاصـل از فـروش تولیـدات ارفـع در 
پنج ماهه ابتدایی 1402، به 73 هزار و 3۹5 
میلیـارد و 50 میلیـون ریـال رسـید که این 
میـزان بـا افزایـش 4۹ درصـدی نسـبت بـه 
مدت مشـابه سـال پیش )4۹ هزار و 311 

میلیارد و 21 میلیون ریال( همراه بود.
بهینه سازی مصرف برق و آب در »ارفع«

ثبت رکوردهای فوق در تولید و درآمد شرکت 
آهن و فولاد ارفع در حالی رقم خورده است 
بلکـه  کشـور  فـولادی  صنایـع  نه تنهـا  کـه 
تمامی صنایع با چالش تأمین انرژی به ویژه 
برق و همچنین خشک سالی و کمبود آب 
طـی هفته هـای اخیـر مواجـه بوده انـد. در 
همین راستا، این شرکت گام های مؤثری 
در راستای بهبود مصرف انرژی و آب موردنیاز 
خـود انجـام داده اسـت کـه ازجملـه آن هـا 
می تـوان بـه اجـرای طـرح انتقـال لوله هـای 
)Underground( به )Aboveground( کوره های 
قـوس الکتریکـی، پاتیلی و )VOD(، نصب 
)VFC( بر روی کولینگ تاورهای آب رسانی، 
عایق کاری کانال های تصفیه خانه، اپوکسی 
و آب بندی مخازن ذخیره و تصفیه خانه ها، 
نصب و راه اندازی تابلوهای چنج آور فیدرهای 
)EAF( و )LF(، لدرگذاری و کابل کشی کابل 
)MV( از پست برق به طرف کوره )EAF( از 
12 رشته کابل به 18 رشته به طول 14 هزار 
متر، آغاز پروژه ارتقای )SVC( پسـت برق 
 20KV هوایـی اجـرای شـبکه  و  طراحـی  و 
به صورت سه مداره با دو فیدر مجزا اشاره 

کرد.

تولیـد بیـش از ۳۳6 هـزار تنی شـمش در 
آهن و فولاد ارفع

بـر پایـه آمارهـای منتشـره سـامانه کـدال، 
تولید شمش فولادی شرکت آهن و فولاد 
ارفع در 5 ماهه نخست 1402 به 336 هزار 

و 886 تن رسید.
با توجه به آمار تولید 306 هزار و 316 تنی 
شمش شرکت آهن و فولاد ارفع در مدت 
مشـابه پارسـال، حاکی از رشـد 10 درصدی 
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در تولید این محصول است. این شرکت 
همچنیـن در 5 ماهـه امسـال 525 هـزار و 

671 تن آهن اسفنجی )DRI( تولید کرد.
جمع فروش این شرکت در این مدت 73 
هـزار و 3۹5 میلیـارد و 50 میلیـون ریـال 
بـوده کـه 37 هـزار و ۹20 میلیـارد و 80۹ 
میلیون ریال آن مربوط به درآمدهای صادراتی 
ناشی از صادرات شمش فولادی بوده است.

جمع کل فروش محصولات ارفع در مقایسه 
با 5 ماهه ابتدایی پارسال رشد حدود 48.8 

درصدی داشته است.

رشد ۱7۰ درصدی سود خالص ارفع در بهار 
امسال

در طول 3 ماه ابتدایی امسال، ارفع موفق 
شـده اسـت به انـدازه 65 درصـد کل سـود 
خالـص خـود در 1401، بـرای سـهامدارانش 
سود بسازد و سود خالص این شرکت در 
بهار امسال، بالغ بر 20 درصد بیش از سود 
خالـص آن در کل سـال 1400 بـوده اسـت. 
ارفع درواقع در بهار امسال، بهترین 3 ماهه 
خود از بدو تأسیس این شرکت تاکنون را 

تجربه کرده است.
درآمدهـای عملیاتـی شـرکت آهـن و فـولاد 
ارفع در 3 ماهه نخست سال 1402 با رشد 

72 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به 5115 میلیارد تومان رسیده است. 
این رشـد درآمدهای عملیاتی بیش از هر 
چیز مرهون افزایش حجم فروش شمش 
فـولادی ایـن شـرکت بـوده کـه بـا رشـد 16 
درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل 

به حدود 235 هزار تن رسیده است.
همچنین کنترل هزینه تمام شده محصولات 
تولیدی در محدوده قابل قبول باعث شده 
تا سود ناخالص شرکت آهن و فولاد ارفع 
در 3 ماهه نخست امسال با رشد خیره کننده 
212 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل به 2363 میلیارد تومان برسد.
بـر ایـن اسـاس سـود عملیاتـی ارفـع نیـز با 
رشد 167 درصدی نسبت به 3 ماهه نخست 
سال قبل به 2418 میلیارد تومان رسیده 

است.
همچنین سود خالص شرکت آهن و فولاد 
ارفع در 3 ماهه نخست امسال 201.8 تومان 
بـه ازای هـر سـهم بـوده کـه حاکـی از رشـد 
170 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل است.
حاشـیه سـود خالـص ارفـع کـه در 3 ماهـه 
نخست سال گذشته 30 درصد بوده، در 
3 ماهه نخست امسال 17.3 واحدِ درصد 

افزایش یافتـه و بـه رقم خیره کننده 47.3 
درصد رسیده است. درمجموع سال 1401، 
حاشیه سود خالص ارفع 27.6 درصد بوده 
و ارفع در بهار امسال جهش حاشیه سود 
را بی معنای واقعی کلمه تجربه کرده است.

ارفع که در دو سال اخیر درخشش قابل توجهی 
در حـوزه توسـعه داشـته و ظرفیـت تولیـد 
واحدهای آهن اسفنجی و شمش فولادی 
خود را به ترتیب 50 و 25 درصد افزایش 
داده اسـت، در 3 ماهـه نخسـت امسـال 
درنتیجه اقدامات توسعه ای، کنترل هزینه ها، 
انجام عملیات تعمیرات و نگهداری در زمان 
مناسـب، برنامه ریـزی صحیـح، مدیریـت 
جهـادی و تـلاش خسـتگی ناپذیر کارکنـان 
خود، عملکرد بسیار موفقی از خود برجای 
گذاشته است. گزارش عملکرد ارفع در 3 
ماهه نخسـت امسـال، نوید سـال پرباری 
برای سهامداران این شرکت در سال جاری 
می دهـد و قطعـاً زنجیـره فولاد ایران نیز از 

این عملکرد ارفع بهره مند خواهد شد.
گفتنی است ارفع در سال 1401 نیز بالاترین 
رشد سودآوری را در میان نمادهای فولادی 
بـازار سـهام ایـران تجربـه کرده بود و سـود 
خالص این شرکت در سال گذشته نسبت 
به سال 1400، 86 درصد افزایش یافته بود.

سود خالص شرکت 
آهن و فولاد ارفع در 

۳ ماهه نخست امسال 
2۰۱.8 تومان به ازای 

هر سهم بوده که حاکی 
از رشد ۱۷۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه 

سال قبل است.
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معدن نامه: شركت صنعتی ومعدنی توسعه 
فراگیر سـناباد )سـیمیدکو( که در راستای 
اهـداف و چشـم انـداز بلنـد مـدت آن بـا 
مسئوليت تولید کنستانتره وگندله آهن 
پایه گذاری شده در ششمین دوره جایزه 
ملی تعالی و نگهداری ایران در سال 1402 
نگهـداری  مدیریـت  تخصصـی  رسـته  در 
دارایی ها، موفق به کسـب تقدیر نامه دو 
سـتاره شـد و همچنیـن از ایـن شـرکت بـه 
عنوان واحد نمونه صنعتی استان خراسان 

رضوی در سال 1402 تقدیر به عمل آمد.

کسب تقدیرنامه دو ستاره جایزه ملی تعالی 
نگهداری توسط سیمیدکو

پس از ارزیابی های انجام شده در ششمین 
دوره جایزه ملی تعالی و نگهداری ایران در 
سـال 1402 در رسـته تخصصـی مدیریـت 
نگهداری دارایی ها، شرکت صنعتی و معدنی 
توسـعه فراگیر سـناباد )سیمیدکو( موفق 

به کسب تقدیر نامه دو ستاره شد.
سیمیدکو با برنامه ریزی، اجرای آموزش، 
انجام فرایند خودارزیابی، ارائه برنامه های 
بهبود، تدوین اظهارنامه تعالی نت و حضور 
فعال در فرآیند جایزه ملی تعالی در سال 
1402، موفق به دریافت تقدیرنامه دو ستاره 
در ششمین دوره جایزه ملی تعالی نگهداری 
ایران مبتنی بر مدل EFQM، مورد تایید و 
اعتبار دهی از سازمان ملی بهره وری ایران 

در رسته مدیریت نگهداری داریی ها شد
خدمـت رسـانی دویسـت نفـر از کارکنـان 
سـیمیدکو در چایخانه هـای حـرم مطهر به 

زوار
مدیر روابط عمومی   شرکت صنعتی و معدنی 
توسعه فراگیر سناباد در خصوص حضور 
خدام رضوی از شـرکت سـیمیدکو در ایام 
شـهادت حضـرت رضـا در مشـهد مقـدس 
اظهار داشت:هیئت خادم الشهدای سناباد 
به مناسبت دهه آخر ماه صفر و همزمان 
بـا ایـام شـهادت حضـرت علـی بـن موسـی 
الرضـا علیـه السـلام بـه مـدت شـش روز و 
طی ده شیفت در چایخانه های کوثر و امام 
حسـن مجتبـی علیـه السـلام حـرم مطهـر 
رضوی به زائرین و مجاورین ثامن الحجج 

علیه السلام خدمت رسانی کردند.
سید حبیب نوری با اشاره به حضور سیصد 
نفـر از خادمـان ایـن شـرکت در حرم مطهر 
رضوی عنوان کرد: تاکنون بیش از سیصد 
نفر از خادمیاران شاغل در شرکت صنعتی 
و معدنی توسـعه فراگیر سـناباد در قالب 
حضور در چایخانه های حرم مطهر در ماه های 
محـرم و صفـر خدمـت کـرده انـد که از این 
تعداد بیش از دویست نفر در ایام پایانی 
ماه صفر و شهادت حضرت رضا علیه السلام 
در خدمت رسانی به زوار فعال بوده اند.

سیمیدکو، آماده سرمایه گذاری و راهبری 
پروژه های پهنه سنگان است

در جلسه هم اندیشی سرمایه گذاران پهنه 
صنعتـی و معدنـی سـنگان کـه بـا حضـور 
محمدرضا موثقی نیا معاون وزیر صمت و 
رئیـس هیـات عامـل ایمیـدرو در مجتمـع 
سـنگ آهن سـنگان برگزار شـد محمدرضا 
پاکباز عضو هیئت مدیره شرکت صنعتی 
و معدنی توسعه فراگیر سناباد)سیمیدکو( 

اظهار داشت:
سیمیدکو به عنوان یکی از بزرگترین سرمایه 
گذاران این پهنه صنعتی و معدنی همچنان 
مشـتاق به سـرمایه گذاری بیشـتر و جدی 

کسـب تقدیرنامـه دو ستـاره مدیریـت و نگهـداری دارایـی هـا

به شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد اعطا شد

پس از ارزیابی های 
انجام شده در ششمین 
دوره جایزه ملی تعالی 

و نگهداری ایران در 
سال ۱4۰2 در رسته 

تخصصی مدیریت 
نگهداری دارایی ها، 
شرکت صنعتی و 

معدنی توسعه فراگیر 
سناباد )سیمیدکو( 

موفق به کسب تقدیر 
نامه دو ستاره شد.
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تر در این منطقه بوده و طرح توسعه خود 
را باهـدف تبدیـل 2.5 بـه 5 میلیـون تـن 
تولید در هر دو محصول کنسانتره و گندله 

را با جدیت دنبال خواهد کرد
پاکبـاز راه بـرون رفـت از مشـکلات فعلـی 
سرمایه گذاران در منطقه معدنی سنگان 
را تشکیل کنسرسیومی متشکل از سرمایه 
گـذاران بـرای اسـتخراج سـنگ دانسـت و 

افزود:
وی همچنین عمده مشکلات سرمایه گذاران 
در این منطقه را تامین و استخراج سنگ 
دانست واظهار داشت: سیمیدکو با حمایت 
فولاد خوزسـتان و همراهی سـایر سـرمایه 
گـذاران آمادگـی کامـل برای حضور و نقش 

آفرینی در این کنسرسیوم دارد.
عضـو هیئـت مدیـره سـیمیدکو، راهبری و 
نظـارت ایمیـدرو بـر ایـن کنسرسـیوم برای 
توسـعه متـوازن سـرمایه گذاری و تقویـت 
فعالیت های اقتصادی شـرق کشـور را نیز 
ضروری دانست و بر اهمیت نقش ایمیدرو 

در این زمینه تاکید کرد.
موفقیت سیمیدکو در حوزه مسوولیت های 

اجتماعی و محیط زیست
محمدرضا پاکباز اقدامات سیمیدکو در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی و محیط زیست 
را کـم نظیـر دانسـت و افـزود: این شـرکت 
در کوتاه ترین زمان ممکن و چندماه جلوتر 
از برنامـه پیـش بینـی شـده توانسـت در 
سال 1400 از بزرگترین پروژه زیست محیطی 
این منطقه یعنی طرح فیلتراسیون و آبگیری 
از باطلـه خـود بـا ظرفیت بازچرخانی بیش 
سـال  در  آب  مترمعکـب  میلیـون  دو  از 
بهره برداری نماید و بلافاصله عملیات اجرایی 
دومین طرح زیست محیطی خود در شهر 
خواف را با هدف تامین آب مصرفی کارخانجات 

خود آغاز کند.
پاک باز سرعت پیشرفت پروژه شبکه جمع 
آوری و تصفیه خانه فاضلاب خواف را قابل 
قبول دانست و افزود:همزمان با بهره برداری 
از این طرح عظیم زیست محیطی و با فائق 
آمدن بر مشکلات تامین آب و با توجه به 
نگاه منبع محوراین شرکت در حوزه آب و 
انرژی، سیمیدکو آمادگی مشارکت و راهبری 
سایر پروژه های موجود در منطقه را با حمایت 

گروه تخصصی فولاد خوزستان دارد.
عضو هیئت مدیره شرکت صنعتی و معدنی 
توسـعه فراگیـر سـناباد بـا ارائـه گـزارش از 
فعالیت های سیمیدکو در پهنه صنعتی و 
معدنی سنگان و شهرستان خواف و تقدیر 
از تلاش های مدیرعامل این شرکت اظهار 

داشت:
کارنامه سیمیدکو در تمام جنبه های فعالیت 
خود در منطقه سنگان و شهرستان خواف 
کارنامه روشن و درخشانی است و تعامل 
و همراهی دوجانبه این مجموعه با مجتمع 
سنگ آهن سنگان نیازمند حمایت و همراهی 
همـه جانبـه ایمیـدور در تقویـت طرح هـای 

توسعه و تولید است.
محمد رضا موثقی نیا معاون وزیر صنعت، 
معـدن و تجـارت نیـز در ادامـه با اشـاره به 
راهگشـا بـودن پیشـنهادات و راهکارهـای 
مطرح شده سیمیدکو، اقدامات این شرکت 
در حـوزه مسـئولیت های اجتماعـی، توجـه 
بـه محیـط زیسـت و آب و انـرژی را قابـل 

تقدیر دانست.
اقدامات سیمیدکو در حوزه محیط زیست 
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و بازچرخانی آب قابل تقدیر است
محمدرضا موثقی نیا معاون وزیر صمت و 
هیات همراه با حضور در مجتمع کارخانجات 
سـیمیدکو و بازدیـد از کارخانـه کنسـانتره 
سازی این شرکت اظهار داشت: اقدامات 
این شرکت در حوزه محیط زیست، بازچرخانی 
آب و کاهـش نیـاز بـه مصـرف آب خـام در 

نوع خودقابل تقدیر است.
معـاون وزیـر صمـت تلاش های سـیمیدکو 
در زمینـه فعالیت هـای زیسـت محیطـی را 

رضایت بخش دانست و افزود:
بازچرخانی بیش از هشتاد درصدی آب در 
ایـن مجتمـع، اجـرای طـرح تصفیـه خانـه و 
شـبکه جمـع آوری پسـاب شـهر خـواف و 
بـه مصـرف آب در کارخانـه  نیـاز  کاهـش 
کنسـانتره سـازی از اقدامـات خـوب ایـن 

مجموعه صنعتی و معدنی است.

سـیمیدکو، واحد نمونه صنعتی خراسـان 
رضوی شناخته شد

در همایشی که به مناسبت روز ملی صنعت 
و معدن با حضور استاندار استان خراسان 
رضوی برگزار شـد، از سـیمیدکو به عنوان 
واحد نمونه صنعتی استان خراسان رضوی 

در سال 1402 تقدیر به عمل آمد.

شـرکت صنعتی و معدنی توسـعه فراگیر 
از  یکـی  عنـوان  بـه  )سـیمیدکو(  سـناباد 
شـرکت های تابعـه گـروه فولاد خوزسـتان، 
از تولیدکنندگان مطرح گندله و کنسانتره 
سنگ آهن در کشور با ظرفیت تولید هر 
کدام 5/2 میلیون تنُ در سـال در منطقه 
معدنی سـنگان شهرسـتان خواف اسـتان 
خراسـان رضـوی اسـت و تاکنـون موفـق به 
کسب جایگاه واحد نمونه صنعتی استان 
خراسـان رضوی در چهار سـال پیاپی شـده 
اسـت. تجلیـل مدیرعامـل جمعیـت هـلال 
احمر خراسان رضوی از مدیرعامل سیمیدکو

محسن ذاکریان مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان خواسان رضوی از محمد مدنی 
فـر مدیرعامـل شـرکت صنعتـی و معدنـی 

توسعه فراگیر سناباد تجلیل کرد.
محمد افشار مقدم رئیس جمعیت هلال 
احمر شهرستان خواف با حضور در شرکت 
سیمیدکو به نمایندگی از مدیرعامل جمعیت 
هـلال احمـر خراسـان رضوی، بـا اهداء لوح 
تقدیر از محمد مدنی فر مدیرعامل، محمدرضا 
شفیقی مدیر بهره برداری، زاوش امین زاده 
دزفولی مدیر منابع انسانی و امور اجتماعی 
و همچنین سید حبیب نوری مدیر روابط 
عمومی   شرکت سیمیدکو به پاس همکاری 

و حمایـت از برنامه هـا و فعالیت هـای ایـن 
جمعیت در سطح استان تجلیل و قدردانی 

کرد.
در ادامـه ایـن مراسـم بـر ضـرورت تقویـت 
فعالیت ها و برنامه های مشترک جمعیت 
هـلال احمـر و شـرکت سـیمیدکو تاکیـد و 
مقرر شد برگزاری مانورهای مختلف امداد 
و نجات و همچنین راه اندازی کاروان های 
سلامت محور در روستاهای محروم و مرزی 
بـه  عمـل  راسـتای  در  خـواف  شهرسـتان 
در  سـیمیدکو  اجتماعـی  مسـئولیت های 

اولویت برنامه های مشترک قرار گیرد.
همچنین در این مراسم زاوش امین زاده 
مدیرمنابع انسانی و امور اجتماعی سیمیدکو 
به عنوان رئیس خانه هلال این شرکت از 
سوی رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان 

خواف منصوب گردید.
گفتنی است خانه هلال شرکت سیمیدکو 
به عنوان تنها خانه هلال مستقر در منطقه 
معدنی سنگان در زمستان سال گذشته 
به منظور آمادگی و توانمندسـازی بیشـتر 
برای مقابله با آسیب ها و کاهش آسیب های 
ناشـی از حـوادث غیـر مترقبـه در شـرکت 
صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد)سیمیدکو( 

افتتاح و به بهره برداری رسید.
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شـرکت فـولاد خراسـان در نیمـه نخسـت 
امسـال رکـورد شـکنی های متعـددی را در 
کارنامه کاری خود ثبت کرده است به گونه 
ایکه در مدت یک ماه شاهد شکسته شدن 
سه رکورد تولید در این شرکت بوده ایم. 
از سوی دیگر این شرکت موفق به سودآوری 
بـرای سـهامدارن خـود شـده اسـت به طور 
یکه در مجمع عمومی   پرداخت سود 300 
ریالی به ازای هر سهم تصویب شد. البته 
فولاد خراسان در حوزه مسولیت های اجتماعی 
نیـز خـوش درخشـیده و عـلاوه بـر بـر انکـه 
روابط عمومی   نشان عالی مسئولیت اجتماعی 
را کسـب کـرده از مدیرعامـل ایـن مجتمـع 
فولادی نیز به عنوان سفیر مسئولیت های 

اجتماعی تقدیر شده است. 

فولادمـردان  رکوردشـکنی  سـومین  ثبـت 
خراسان

فـولاد خراسـان کـه در خردادمـاه موفـق بـه 
شکستن دو رکورد تولیدی )تولید روزانه ی 
شمش و نیز رکورد تعداد ذوب های متوالی 
در یـک سـکوئنس شـده بـود(، در تیرمـاه 
نیـز نصِـاب تولیـد ماهانـه در فولادسـازی 
شماره 2 این شرکت نیز جابه جا شده است 
شکستن سه رکورد تولید در در این شرکت 
ظـرف یـک مـاه را می توان بیش از هر چیز 
بـه انگیـزه، توانمنـدی و تعهـد کارکنـان و 
پشـتیبانی و تامیـن مناسـب و بـه موقـع 
ملزومات تولید نسبت داد، بر اساس این 
گزارش علاوه بر ثبت رکورد تازه تولید روزانه 
شـمش فـولادی و شکسـتن رکـورد تعـداد 
ذوب هـا در یـک ریخته گـریِ پیاپـی، رکـورد 
ماهانـه تولیـد شـمش را نیـز جابه جـا کـرد 

همچنین در فاز2 فولادسازی، در خردادماه 
امسال با تولید ماهانه 54326 تن شمش 
فولادی، نصِاب پیشین تولید این محصول 
را 247 تـن ارتقـا دادنـد. ایـن موفقیـت در 
حالی رقم خورد که آخرین رکورد ثبت شده 
از تولیـد ایـن محصـول بـا 5407۹ تـن، در 

اردیبهشت ماه 1400 ثبت شده بود..
عزم جدی برای غلبه بر مشکل تامین انرژی 
عملکـرد مثبـت فـولاد خراسـان دو ماهـه 
ابتدایـی سـال 1402، نشـان از عـزم جـزم 
بزرگترین فولادساز شرق کشور برای غلبه 
بـر معضـل تامیـن انـرژی پایـدار و افزایـش 
تولید در سالجاری دارد همچنین بزرگترین 
مجتمع فولاد شرق ایران، شاهد تغییر و 
تحولات مدیریتی بود و عملکرد مثبت فولاد 
خراسان دو ماهه ابتدایی سال 1402، نشان 
از عزم جزم بزرگترین فولادساز شرق کشور 

فولاد خراســان 
شوالیــه تولیــد و مسئولیــت اجتماعـــی

شرکت مجتمع فولاد خراسان
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برای غلبه بر معضل تامین انرژی پایدار و 
افزایش تولید در سال جاری دارد و آمارهای 
تولیـد فـولاد خراسـان در اردیبهشـت مـاه 
1402 استخراج شده از سامانه کدال حاکیست 
ایـن شـرکت در تولیـد دو محصـول مهـم و 
اسـتراتژیک زنجیـره فـولاد یعنـی گندلـه و 
آهن اسفنجی رشد قابل توجهی داشته و 
افـق روشـنی طـی ماه هـای آینـده در پیـش 
دارد همچنین بر اسـاس آمارهای منتشـر 
شده در سامانه کدال تولید محصول مهم 
دیگر زنجیره فولاد یعنی آهن اسفنجی نیز 
درشـرکت فـولاد خراسـان طی اردیبهشـت 
ماه امسال افزایش شایان توجهی داشته 

است
شرق کشور نیز فولاد خراسان با پیش بینی 
سرمایه گذاری بیش از 2 هزار میلیارد تومان 
سهیم است تا از این طریق توسعه صنعتی 
با حل موضوع تنش آبی پیش برده شود.

تسریع در راه اندازی کارخانه تولید کنسانتره  
»فخاس«

مدیرعامل شـرکت مجتمع فولاد خراسـان 
با بیان اینکه تسـریع در به ثمر  نشـاندن 
کارخانـه تولیـد کنسـانتره  اولویـت جـدی 
ماست، تصریح کرد: ذهنیت ما با حمایت 
سهام داران عمده  شرکت، باید بر این حلقه 
از زنجیره تولید متمرکز شود تا از حاشیه 
سود چشمگیر این حلقه منتفع شویم و 
با اشاره به تولید یک میلیون و 508 هزار 
تن گندله، بالغ بر ۹80 هزار تن آهن اسفنجی، 
بیش از 772 هزار تن فولاد خام )شمش( 
و قریب به 500 هزار تن محصولات نوردی، 
از تحقق ۹1 درصدی هدف گذاری تولید در 
زمینه تولید گندله، 82 درصد تحقق هدف 
علملیاتی واحد احیا مستقیم و تحقق 88 
درصدی اهداف واحد نورد این شرکت در 

تولید محصول نهایی خبر داد

دومین رکورد ماهانه تولید گندله در سال 
»رشد تولید« 

آمار رو به رشد تولید ماهانه فولاد خراسان 
حاکی از دومین نصاب شکنی کارکنان واحد 
گندله سازی شرکت در سال جاری است.

طهمـورث جوان بخـت، مدیرعامـل شـرکت 
»مجتمع فولاد خراسان« شکستن این رکورد 
ماهانه را بیش از هر چیز نشانه ای از عزم 
استوار، انگیزه، توانمندی و تعهد کارکنان 

و نیـز پشـتیبانی و تامیـن مناسـب و بـه 
موقـع ملزومـات تولیـد دانسـت و از همـه 
تامیـن،  تولیـد،  بخش هـای  در  کارکنـان 
پشتیبانی، پیمانکاران برای استمرار در امر 

»رشد تولید« قدردانی کرد.
»فرشید فضیلتی«، معاون بهره برداری فولاد 
خراسان در تشریح جزییات این خبر گفت: 
همکاران تلاشگر واحد گندله سازی، در پایان 
شـهریورماه بـا تولیـد 212هـزار و 762 تـن 
گندلـه سـنگ آهن، نصِـاب پیشـین تولید 
ماهانه این محصول را 3806 تن ارتقا دادند. 
این موفقیت در حالی رقم خورد که رکورد 
پیشـین تولید این محصول با 208هزار و 
۹56 تن، در اردیبهشـت ماه امسـال ثبت 

شده بود.

تمدید 7 گواهی استاندارد مدیریتی 
استانداردهای 7گانه مدیریت جامع کیفیت 
شرکت »مجتمع فولاد خراسان« مورد تایید 
ارزیابان نظام های جامع مدیریتی شرکت 

قرار گرفت.
در راسـتای تجدیـد و تمدیـد 7 اسـتاندارد 
جاری در سطح شرکت، این ممیزی در نیمه 
دوم شهریورماه در 5 روزکاری برنامه ریزی 
و اجرا شد که در آن تمام فرآیندهای شرکت 
از حیث انطباق با الزامات استانداردی توسط 
ارزیابـان تیـم شـرکت SGS و بـا همـکاری 
تمامی ارکان شرکت مورد ممیزی قرار گرفت.

نتایج ممیزی و یافته های شناسایی شده 
توسط تیم ممیزی، در نشست های اختتامیه  
جداگانه که به این منظور هماهنگ شده 
بود مورد بررسی قرار گرفت و پس از ارائه 
گزارش ممیزی، شرکت مجتمع فولاد خراسان 
موفق به تمدید گواهینامه استانداردهای 
 10002 ایـزو   ،)2015 )ویرایـش   ۹001 ایـزو 
)ویرایش 2018(، ایزو 10004 )ویرایش 2018(، 
ایـزو 50001 )ویرایـش 2018( و ایـزو 10015 
)ویرایـش 101۹( و نیـز تجدیـد گواهینامـه 
اسـتانداردهای ایـزو 14001 و ایـزو 45001 

گردید.

نشان عالی مسئولیت اجتماعی بر سینه 
روابط عمومی   

»روابط عمومی   شرکت مجتمع فولاد خراسان« 
»روابـط عمومـی   و  در سـومین جشـنواره 
مسـئولیت اجتماعـی« حائـز نشـان عالـی 

مسئولیت اجتماعی سال 1402 شد.
هیات داوران جشنواره با بررسی برنامه ها، 
استمرار و اقدامات حاضران در این جشنواره، 
که دربردارنده شرکت های فعال در زمینه 
مسئولیت اجتماعی بوده اند، مجتمع فولاد 
خراسان را شایسته ی دریافت نشان عالی 

مسئولیت اجتماعی دانست.
گفتنی است که نهادینه شدن درک سازمانی 
از مسـئولیت های اجتماعـی، اسـتمرار در 
تعامـل سـازنده بـا جامعـه و ذی نفعـان و 
توسـط  گرفتـه  صـورت  اقدامـات  ارزیابـی 
شـرکت ها در ایـن زمینـه، از شـاخص های 
مورد ارزیابی در اعطای نشان عالی مسئولیت 
اجتماعـی توسـط داوران ایـن رویـداد بـوده 
که با مشارکت »خانه روابط عمومی   ایران«، 
»نشریه تحقیقات روابط عمومی  «، »انجمن 
روابط عمومی  « و دبیرخانه »جایزه سرآمدی 

روابط عمومی  « برگزار شد.

تقدیر از مدیرعامل فولاد خراسان به عنوان 
»سفیر مسئولیت اجتماعی«

دبیرخانه »جشنواره روابط عمومی   و مسئولیت 
اجتماعی« از مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد 
مسـئولیت  »سـفیر  عنـوان  بـه  خراسـان 

اجتماعی«، قدردانی کرد.
آیین پایانی این جشنواره روز سه شنبه 7 
شهریور 1402، در مرکز همایش های بین المللی 
صداوسیما با حضور دکتر علی دارابی قائم 
مقام وزیر »میراث فرهنگی، گردشـگری« 
و صنایع دستی و دکتر سکینه پاد، »دستیار 
رئیس جمهور و مسئول پیگیری حقوق و 

عملکـرد مثبـت فولاد 
خراسان دو ماهه ابتدایی 
سال ۱4۰2، نشان از عزم 
جزم بزرگترین فولادساز 
شرق کشور برای غلبه 
بر معضل تامین انرژی 
پایدار و افزایش تولید 

در سال جاری دارد.
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آزادی هـای اجتماعـی« و جمعـی از مدیران، 
استادان پیشکسوت و فعالان عرصه روابط 

عمومی   برگزار شد.
بـه گـزارش روابـط عمومـی   فـولاد خراسـان، 
دبیرخانه سومین جشنواره »روابط عمومی  
 و مسئولیت اجتماعی« با بررسی های میدانی 
زمینـه  در  بنگاه هـا  فعالیت هـای  رصـد  و 
مسئولیت های اجتماعی و ارزیابی اهتمام 
شرکت ها به این مهم، از مهندس جوان بخت، 
مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان، 
بـه خاطـر زمینه سـازی و اقدامـات موثـر و 
ایجاد فضای تعامل اجتماعی در روابط درون 
و بـرون سـازمانی تقدیـر و عنـوان »سـفیر 

مسئولیت اجتماعی« را به وی اعطا کرد.

به  گفته ی شهرام بقراط، مدیر روابط عمومی  
 فولاد خراسان، با حمایت مهندس جوان بخت 
از نهادینه شدن درک سازمانی از مسئولیت های 
اجتماعی و  تاکید ایشان بر تعامل سازنده 
با جامعه و ذی نفعان، روابط عمومی   شرکت 
نیز در سومین  جشنواره »روابط عمومی   و 
مسئولیت اجتماعی« نشان عالی مسئولیت 

اجتماعی را کسب کرد.

تولید نخستین شمش ۱8۰* ۱8۰ میلیمتر 
در نیشابور

شرکت مجتمع فولاد خراسان، برای نخستین 
بـار موفـق بـه ریختـه گری و تولید شـمش 

استاندارد، از جمله تیرآهن، نبشی، قوطی 
آهنی، ریل، سپری و...کاربرد خواهد داشت.

تصویـب 300ریـال سـود به ازای هر سـهم 
در مجمع عمومی   سالانه »فخاس«

مجمع عمومی   عادی سالانه شرکت »مجتمع 
فولاد خراسان« با موضوعات استماع گزارش 
هیئـت مدیـره و بـازرس قانونـی، تصویـب 
صورت های مالی سال منتهی به 2۹ اسفندماه 
1401، انتخاب اعضای هیئت مدیره، اتخاذ 
تصمیم در خصوص تقسیم سود، انتخاب 
حسابرس و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه های 
کثیرالانتشار، تعیین پاداش هیئت مدیره 
و تعییـن حـق حضـور اعضـای غیـر موظـف 

فولادی با سطح مقطع 180 * 180 میلیمتر 
شد.

این اقدام با هدف پوشش هر چه بیشتر 
تقاضـای بـازار و افزایـش تـوان مانـور ایـن 
شـرکت در بازاریابـی و فـروش و انطبـاق با 
نیازهـای متـوع زنجیـره ارزش در صنعـت 

فولاد کشور صورت گرفته است.
ایـن دسـتاورد را حاصـل تـلاش و همـکاری 
واحدهای تولید ذوب، تولید ریخته گری، 
نگهداری و تعمیرات، دفتر فنی فولاد سازی، 
اتوماسـیون و نیـز پیمانـکاران بهره بـرداری 
عنوان کرد و پیامد آن را افزایش تنوع سبد 
محصـولات قابـل عرضـه ی فـولاد خراسـان 
دانست که در تولید میلگرد و سایر مقاطع 

هیئت مدیره، برگزار شد.
مجمع عمومی   فوق العاده این شرکت، که 
در بازار سرمایه با نماد »فخاس« شناخته 
می شـود نیـز بـه منظـور تصمیـم گیـری در 
خصوص برخی موارد قانونی از جمله »تطابق 
اساسنامه شرکت با نمونه اساسنامه سازمان 
بورس« با حضور نمایندگان اکثریت سهامداران 

تشکیل شد.
طهمورث جوان بخت با اشاره به هدف گذاری های 
تامین، تولید، فروش و صادرات این شرکت، 
اظهار امیدواری کرد با برنامه ریزی، ذخیره 
نهاده ها و ملزومات تولید و پیش بینی های 
صورت گرفته علی رغم محدودیت های انرژی، 
تولید در سال جاری بلاانقطاع ادامه یابد.

آمار رو به رشد 
تولید ماهانه 

فولاد خراسان 
حاکی از دومین 

نصاب شکنی 
کارکنان واحد 

گندله سازی 
شرکت در سال 

جاری است.
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وی با اشاره به تولید 1میلیون و پانصد و 
هشت هزارتن گندله، بالغ بر ۹80هزار تن 
آهن اسفنجی، بیش از 772هزار تن فولاد 
خـام )شـمش( و قریـب بـه 500 هـزار تـن 
از تحقـق ۹1 درصـدی  نـوردی  محصـولات 
هدف گذاری تولید در زمینه تولید گندله، 
82درصد تحقق هدف علملیاتی واحد احیا 
مستقیم و تحقق 88 درصدی اهداف واحد 
نورد این شرکت در تولید محصول نهایی 

خبر داد.
جوان بخـت عدم النفـع ایـن شـرکت در پی 
توقفات ناشی از قطع گاز و برق در زمستان 

با بیان این که تسریع در به ثمر  نشاندن 
کارخانه کنسانتره سازی این شرکت، اولویت 
جـدی فـولاد خراسـان اسـت، افـزود: هـمّ و 
غمّ ما با حمایت سهامداران عمده ی شرکت 
باید بر این حلقه از زنجیره تولید متمرکز 
شود تا از حاشیه سود چشم گیر این حلقه 
منتفع شویم. جوان بخت اظهار امیدواری 
کرد که ظرف 18 ماه آینده این کارخانه در 

سنگان خواف به بهره برداری برسد.
طهمورث جوان بخت افزایش ظرفیت کارخانه ی 
گندله سازی شرکت مجتمع فولاد خراسان 
از 2.5 به 3.4 میلیون تن در سال، افزایش 
ظرفیت تولید آهن اسفتجی از 1.6 میلیون 
تـن بـه 3.1 میلیـون تـن در سـال بـا ایجـاد 

یک مگا مدِول احیا مستقیم، اف
زایش تولید واحدهای فولادسـازی به 2.1 
میلیـون تـن و ایجـاد نخسـتین واحد نورد 
گرم در شرق کشور را به عنوان مهم ترین 
فـولاد  توسـعه ای  و اهـداف  چشـم انداز ها 

خراسان عنوان کرد.
وی همچنین از پیگیری جدی پروژه تکمیل 
شبکه جمع آوری پساب و احداث تصفیه خانه 
فاضـلاب شـهری نیشـابور بـرای تامین آب 
مورد نیاز شرکت از طریق بازچرخانی پساب 
تا سال 1405 با سرمایه گذاری بیش از 1000 
میلیارد تومانی خبر داد و افزود: در پروژه 
انتقال آب خلیج فارس به شرق کشور نیز 
فولاد خراسان با پیش بینی سرمایه گذاری 
بیش از 2000میلیارد تومان سهیم است 
تا از این طریق توسعه صنعتی با حل موضوع 
تنش آبی پیش برده شود. در پایان مجمع 
عمومی   عادی سالانه شرکت فولاد خراسان، 
صورت های مالی منتهی به دوره 2۹ اسفند 
مـاه سـال 1401 مـورد تصویـب سـهامداران 

قرار گرفت.
با تصمیم اعضای مجمع عمومی ، موسسه 
حسابرسـی »هـدف نویـن نگـر« بـه عنوان 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی شرکت 
تعیین شد. انتخاب روزنامه های »خراسان« 
و »دنیای اقتصاد« برای انتشار آگهی های 
فولاد خراسان به عنوان روزنامه کثیرالانتشار 
از دیگر مصوبات مجمع عمومی   عادی سالانه 

این شرکت بود.
اعضای مجمع عمومی   »فخاس« همچنین 
پس از گزارش صورت های مالی، به تصویب 
300 ریالـی بـه ازای هـر سـهم رای مثبـت 

دادند، که توزیع آن میان سهامداران حقیقی 
از تاریـخ 15 مـرداد 1402 از تصویـب مجمع 

عمومی   گذشت.

شـکوفایی در گرو  اجرای طرح های توسـعه 
»زیر سقف« و »خارج سایت« است

مدیرعامل شرکت »مجتمع فولاد خراسان« 
در نشسـت مجمع عمومی   این شـرکت با 
اشاره به توفیقات فولاد خراسان در عرصه های 
گوناگون از جمله ارتقای جایگاه »فخاس« 
در رتبه بنـدی صـد شـرکت برتـر شـرکت و 
احراز عنوان صادرکننده ی نمونه سال استان، 
حفظ و ارتقای جایگاه فولاد خراسان را در 
اطلس تولید فولاد کشور، مستلزم تامین 
سرمایه ی مورد نیاز برای طرح های توسعه ای 
پیش بینـی شـده عنـوان کـرد وی از تولیـد 
1میلیون و پانصد و هشت هزارتن گندله، 
بالغ بر ۹80هزار تن آهن اسفنجی، بیش 
از 772هزار تن فولاد خام )شمش( و قریب 
به 500 هزار تن محصولات نوردی از تحقق 
۹1 درصـدی هدف گـذاری تولیـد در زمینـه 
تولید گندله، 82درصد تحقق هدف علملیاتی 
واحد احیا مسـتقیم و تحقق 88 درصدی 
اهـداف واحـد نـورد ایـن شـرکت در تولیـد 
محصول نهایی خبر داد و گفت: پروژه تکمیل 
شبکه جمع آوری پساب و احداث تصفیه خانه 
فاضـلاب شـهری نیشـابور بـرای تامین آب 
مورد نیاز شرکت از طریق بازچرخانی پساب 
تا سال 1405 با سرمایه گذاری بیش از 1000 

میلیارد تومانی در دست اقدام است.
و تابسـتان سـال گذشـته شـرکت به علت 
ناترازی تولید و مصرف انرژی در کشور را 
روزانه 10 میلیارد تومان ارزیابی کرد و  افزود: 
عدم تحقق بخش مهمی  از اهداف صادراتی 
سال 1401 ناشی از این چالش بوده  است.

وی با اعلام فروش 12 هزار و پانصد میلیارد 
تومانی شرکت در سال گذشته و اشاره به 
سیاست  کنترل و سرکوب قیمت ها از سوی 
ایـن  اعمـال  دولـت اضافـه کـرد: علی رغـم 
سیاست کنترلی در مورد فولادسازان، شاهد 
افزایش چشم گیر بهای تمام شده ی تولید 
شرکت های فولادی کشور به علت افزایش 
قیمت نهاده ها و  ملزومات تولید بوده ایم 
که این امر از سود عملیاتی تمام فولادسازان 

کشور کاسته است.
مدیرعامل شرکت »مجتمع فولاد خراسان« 

استانداردهای ۷ گانه 
مدیریت جامع کیفیت 
شرکت »مجتمع فولاد 
خراسان« مورد تایید 

ارزیابان نظام های 
جـامـع مدیریتـی 
شرکت قرار گرفت.
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معدن نامه: شرکت آذرحدید بناب در فاز 
اول بهره برداری با مدرن ترین تجهیزات و 
امکانات فنی هم اکنون با ظرفیت تولید 
200 هزار تن شمش فولادی در حال فعالیت 
است و بیش از 270 نفر اشتغال مستقیم 
را در منطقـه ایجـاد کـرده اسـت همچنیـن 
این شرکت ایجاد واحد تحقیق وتوسعه و 
گسترش بخش های کیفی، طراحی و مهندسی 
با اهداف خلق بهره وری و نوآوری در طراحی، 
بهسازی و ارتقاء این واحد فولادی در دستور 
کار خود قرار داده است و همچنین رسالت 
این مجتمع حفظ محیط زیسـت و ارتقای 
مسـایل زیسـت محیطی بوده به گونه ای 
که همگام با برنامه های توسعه ای شرکت، 
پروژه های زیست محیطی شامل تکمیل و 
راه انـدازی تصفیـه خانـه فاضلاب و طراحی 
سیستم غبار گیر )دداستینگ( با متد روز 
دنیا، توسط متخصصان داخلی در دستور 
قرار گرفته که نتایج قابل قبولی را در آینده ای 

نزدیک در بر خواهد داشت.

آذر حدیـد بنـاب کیفیـت تولیـد و رشـد در 
توسعه را هدف گرفت

مهیار خداپرستی مدیرعامل شرکت مجتمع 
فولاد آذر حدید بناب در خصوص معرفی،برنامه ها 
و اقدامـات خـود درایـن شـرکت کـه فصـل 
جدیـدی از رشـد و بهـره وری را دربرخواهـد 
داشت، گفت: مدیریت و مهارتهای رهبری 
میتواند جایگاه کلی شرکت رامشخص کرده 
و به این ترتیب موفقیت برنامه های ارائه 

شده را در پی خواهد داشت.
وی در ادامه افزود: ساختارمند کردن اصول 
زیر بنایی در اولویت اهداف قرار گرفته که 
در این راستا پیاده سازی استراتژی سازمانی 
و حصول نتایج امید بخش نسبت به ایجاد 
این ساختار سازمانی و بازنگری در چارت 
سازمانی،اولین قدم در تحول این مجموعه 

است.
خدا پرستی گفت: با پیاده سازی استراتژی 
سـازمانی امکان بهینه سـازی تولید، رشد 
تولید، توسعه امکانات تولیدی، پیشرفت 

تمرکز بر روی بهره وری و نوآوری

از سوی آذر حدید بناب رقم خورد؛

کـردن  سـاختارمند 
اصول زیر بنایی در 
اولویت اهداف قرار 
گرفته که در این راستا 
پیاده سازی استراتژی 
سازمانی و حصول 
نتایج امید بخش نسبت 
به ایجاد این ساختار 
سازمانی و بازنگری 
در چارت سازمانی،اولین 
قـدم در تحـول ایـن 

مجموعه است.

مهیار خداپرستی مدیرعامل شرکت 
مجتمع فولاد آذر حدید بناب
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پروژه هـای در دسـت اجـرا، آغـاز طرح هـای 
توسعه شرکت )ذوب و نورد( و آغاز پروژه های 
زیـر سـاختی )نیـروگاه بـرق 100 مگاواتـی( 

امکان پذیر خواهد شد.
وی بـر لـزوم رسـیدن بـه اهـداف و تعالـی 
سازمانی تاکید کرد و گفت: برای رسیدن 
به اهداف سازمانی ایجاد حس همدلی و 
استفاده بهینه از نیروی انسانی موجود و 
افزایش بهره وری و رفع دغدغه های پرسنلی 
و تولیـد از شـروط تحقـق ایـن مهـم بوده و 
همچنیـن مدیریـت کسـب و کار روزانـه بـا 
ایجاد درک و فهم از روند فعالیت شرکت 
نیز زمینه ساز تحقق اهداف خواهد شد.

وی در خصـوص برنامـه ریـزی اسـتراتژیک 
شرکت مجتمع فولاد آذرحدید بناب گفت: 
ازمهمترین موضوعات می توان به تشکیل 
کمیتـه و کارگروه هـای تخصصـی بـا حضـور 
مشاورین و مدیران با راهبری معاونت طرح 
و برنامـه اشـاره کـرد از سـوی دیگـر برنامـه 
ریزی در حوزه مالی، اداری و اقتصادی که 
باید بصورت مدون و سازمان یافته مورد 
پایش و بررسی قرار گیرد به همراه تنظیم 
بودجه و برنامه سـالانه عملکرد شـرکت و 
تأمین نقدینگی از محل های مصوبات هیت 
مدیره و سهامداران از دیگر اقداماتی است 

که باید مورد توجه قرار گیرد.
به گفته خداپرستی ایجاد واحد تحقیق و 
توسعه،داخلی سازی قطعات و مجموعه ها، 
ارتقاءسـطح کیفـی و میـزان تولیـد، بهبـود 
عملکرد واحد تولید با خودکفایی در ساخت 
قطعات یدکی و تعمیرات دوره ای، کاهش 
بهـای تمـام شـده در تولیـد، کاهـش بهـای 
تمام شده در احداث و توسعه واحدهای 
تولیدی، انتقال دانش از واحدهای بزرگ 
صنعتی و فولادی، شرکت های دانش بنیان 
جهت ارتقاء مجموعه، ارتقاء سطح تکنولوژی 
و تولیـد جهـت نفـوذ به بازارهای منطقه و 
جهانی و صادرات محصولات از مهم ترین 
برنامه های توسعه ای این شرکت محسوب 

می شود.

اجرای فاز دوم توسـعه و افزایش ظرفیت 
تولید در دستور کار قرار گرفت

مهیار خداپرستی با اشاره به نامگذاری سال 
1402 )مهار تورم و رشد تولید( تاکید کرد: 
در این راستا اقدامات موثری از سوی مجتمع 

فـولاد آذر حدیـد بنـاب در دسـتور کار قـرار 
گرفته است.

 مدیرعامـل مجتمـع فولاد آذر حدید بناب 
در مصاحبـه بـا پایـگاه خبـری معـدن نامـه 
اظهار کرد: بر اساس برنامه های ارایه شده 
و تصمیمات اخذ شده در هیئت مدیره و 
تأکید سهامداران جهت توسعه واحد ذوب، 
اجـرای فـاز دوم تولیـد و افزایـش 200 هزار 
تنی ظرفیت تولید در دستور کار قرار گرفته 

است.
وی در ادامه افزود: با توجه به برنامه ها و 
هدف گذاری های مجموعه و توافقات حاصل 
شده جهت توسعه و افزایش ظرفیت تولید، 
بررسـی های لازم و مذاکـرات اولیـه انجـام 
گرفته و با توجه به ظرفیت های موجود در 
کشـور، توسـعۀ واحـد ذوب ایـن مجتمع و 
تأمین و ساخت تجهیزات مورد نیاز از جمله 
کوره های القایی در جهت حمایت از تولید 
ملی، حمایت از متخصصان داخلی با بهره گیری 
از خدمات طراحان، سـازندگان و اسـتفاده 
از تجربـه، دانـش و ظرفیـت شـرکت های 
دانش بنیان کشور کمتر از یک ماه آینده 

اجرایی خواهد شد.
خداپرستی در ادامه اعلام کرد با توجه به 
بومی سازی اغلب تجهیزات و ماشین آلات 
صنعتی توسط متخصصان داخلی به ویژه 
تجهیـزات مـورد نیـاز در صنایـع فـولادی بـا 
طراحی و ساخت قطعاتی که توانایی ساخت 
آن در کشور وجود دارد، به ویژه در شرایط 
تحریمی کـه اکنـون در آن بـه سـر می بریـم 
این مجموعه نیز با بهره گیری و اخذ خدمات 

از طراحان و سازندگان توانمند کشور ضمن 
جلوگیری از خروج ارز از کشور، این اقدام 
قطعـاً سـهم کوچکـی در مهـار تـورم و رشـد 

تولید خواهد داشت.
خداپرستی خاطر نشان کرد: یکی از مهم ترین 
موضوعات و رسالت این مجتمع حفظ محیط 
زیسـت و ارتقای مسـایل زیسـت محیطی 
بـوده اسـت کـه این مهم وظیفه ای حیاتی 
و سنگین خواهد بود، به گونه ای که همگام 
با برنامه های توسعه ای شرکت، پروژه های 
زیست محیطی شامل تکمیل و راه اندازی 
تصفیـه خانـه فاضـلاب و طراحی سیسـتم 
غبـار گیـر )دداسـتینگ( بـا متـد روز دنیـا، 
توسـط متخصصان داخلی در دسـتور قرار 
گرفته که نتایج قابل قبولی را در آینده  ای 

نزدیک در بر خواهد داشت.

بر اساس برنامه های 
ارائـه شــده و 
تصمیمات اخذ شده 
در هیئت مدیره و 
تأکید سهامداران 
اجرای فاز دوم 
تولید و افزایش

 2۰۰ هــزار تنـی 
ظرفیت تولید در 
دستور کار قرار 
گرفتـه اسـت.
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شـرکت فولاد سـنگان تولید ۴٫۵ میلیون 
تن کنسانتره و پنج میلیون تن گندله در 
سـال جـاری هدفگـذاری کـرده در واقع این 
شرکت یکی از مجموعه هایی است که ارتقای 
بهره وری را در اولویت اصلی خود قرار داده 
تا زمینه افزایش سودآوری را برای سهامداران 
خود فراهم آورد. البته اقدامات فولاد سنگان 
تنها به تولید محدود نشده بلکه در حوزه 
اسـتفاده از ظرفیت های دانش بنیان نیز 
اقدامات قابل تاملی همچون همکاری با با 
پارک علم و فناوری خراسان و سایر مراکز، 
دانشـگاه ها و شـرکت های دانش بنیـان را 

رقم زده است 

کارخانه گلوله سازی فولاد سنگان، بازویی 
توانمند در رشد تولید

در کارخانه گلوله سازی آتیه فولاد سنگان 
بـه زودی کارخانـه گلوله سـازی بـا ظرفیـت 
تولید سالیانه 1۵ هزار تن گلوله را در مجتمع 
کارخانجـات ایـن شـرکت راه اندازی خواهد 
کرد که این کارخانه با ظرفیت تولید سالیانه 

پانـزده هـزار تـن بـرای 330 روز کاری بـه 
صورت تک شیفت ساخته شده که مدت 
زمان فعالیت روزانه آن قابلیت ارتقاء به 
دو شیفت کاری را دارد و تامین به موقع 
گلوله مورد نیاز، باعث افزایش سرعت و 
کیفیت کنسانتره تولیدی در این شرکت 
خواهد شد و همچنین میزان سرمایه گذاری 
این کارخانه 170 میلیارد تومان می باشد 
و طـرح اولیـه آن بـر مبنای تامین قطعات 
از داخل کشور بود و تنها بخشی از قطعات 
و تجهیزات آن از خارج کشور تأمین شده 
است و با توجه به میزان تولید و مصرف 
گلوله در شرکت فولاد سنگان، ۵000 تن 
مازاد تولید این کارخانه می تواند بخشی 
از نیازهای شرکت های منطقه را نیز تأمین 
شـــــدن  اضـــــــــافه  صــــــــورت  در  و  کنـد 
شیفت های کاری دیگر میزان تولید کارخانه 
رشد قابل توجهی خواهد داشت که این 
امـر بـا توجـه بـه نیـاز داخلـی کشـور گامـی 
 مهـم در توسـعه صنعـت فـولاد کشـور بـه 

شمار می رود.

بررسی ها نشـان می دهــد؛

دانش بنیـان هـا در اولویـت 
برنامــه هــای فـولاد سنگـان

استراتژی فولاد 
سنگان طی سالیان 

اخیر، رشد تولید 
کنسانتره به منظور 

افزایش تولید گندله و 
در نهایت رونق فروش 

و سودآوری برای 
مجموعه و سهام داران 

خود بوده است.
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هدف گذاری افزایش سودآوری،همگام با 
توسعه

استراتژی فولاد سنگان طی سالیان اخیر، 
رشـد تولیـد کنسـانتره بـه منظـور افزایش 
تولیـد گندلـه و در نهایـت رونـق فـروش و 
سودآوری برای مجموعه و سهام داران خود 
بـوده اسـت. در همیـن راسـتا، تولیـد ۴٫۵ 
میلیـون تـن کنسـانتره و پنـج میلیون تن 
گندله در سـال جاری هدف گذاری شـده و 
شرکت تلاش می کند در راستای سودآوری 
به عنوان هدف اصلی بنگاه های صنعتی 
و اقتصادی، پروژه های توسعه ای را به مرحله 
بهره بـرداری برسـاند همچنیـن تولیـد سـه 
میلیون تن کنسانتره در فولاد سنگان طی 
سال گذشته در حالی رقم خورد که در سال 
1۴00 موفـق بـه تولیـد یـک میلیـون و ۵00 

هزار تن در سال بوده است..

آغاز پروژه کارسنجی و ارتقای بهره وری نیروی 
انسانی 

یکی از مهمترین چالش های سازمان ها به 
خصوص در حوزه صنعت، موضوع ارتقای 
بهرهوری در حوزههای مختلف میباشد که 
این امر موجب مشکلات عدیده ای از جمله 
افزایش قیمت تمام شده، کاهش قدرت 
رقابت پذیری و عدم استفاده مناسب از 
منابع سازمان گردیده است. یکی از راههای 
 وری در سازمان، افزایش بهره افزایش بهره
وری نیروی انسـانی به عنوان مهمترین و 

با ارزش ترین منبع سازمان می باشد.
برگزاری کانون ارزیابی توسعه شایستگی 
واحد آموزش و توسعه سرمایه های انسانی 
فولاد سنگان با هدف شناسایی شایستگی ها 
و فرصت ها، پتانسیل سنجی و استفاده از 
نیازسـنجی  نتایـج کاربـردی آن در جهـت 
آموزشی و برنامه های توسعه ای کارکنان، 
به روش شبیه سازی، پتانسیل کارکنان را 

مورد ارزیابی قرار دهد.

مسیر سبز سنگان
فولاد سنگان، ازجمله شرکت های پیشرو 
در امر توسعه تولید دانش بنیان است که 
در این راستا تعامل و همکاری گسترده ای 
با پارک علم و فناوری خراسان و سایر مراکز، 
دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان دارد. 
از جملـه ایـن همکاری هـا می تـوان بـه عقـد 

قراردادها و تفاهم نامه ها و همچنین تأسیس 
پردیـس فنـاوری صنایـع معدنـی در شـرق 
کشور اشاره کرد که با هدف نفوذ فناوری 
بومی در صنایع معدنی احداث شده است. 
نفس احداث این پردیس ضمن جاری سازی 
دانش و فناوری نوین در صنعت و استفاده 
از دانش و تخصص نیروهای توانمند داخلی، 
زمینه لازم برای جذب نخبگان را نیز فراهم 
خواهد آورد. از طرفی این امر منجر به تأثیر 
مهمی  در روند تولید محصول با کیفیت تر 
در زنجیره تولید فولاد خواهد شد که ضمن 
افزایش بهره وری زمینه حضور محصولات 
این شرکت را در بازارهای بین المللی فراهم 
خواهد کرد. از آنجا که سنگان قطب معدن 
سنگ آهن ایران به شمار می رود، سرمایه گذاری 
در حوزه  هـای دانش بنیـان در ایـن منطقـه 
به ویژه بخش معدن و فراوری مواد معدنی 
می تواند به توانمندسازی صنعت در شرق 

کشور کمک شایانی کند.

اقدامات فولاد سنگان در مسیر تامین نیاز 
کشور

از  یکـی  خراسـان  سـنگان  فـولاد  شـرکت 
مطرح ترین شرکت های فعال در حلقه های 
ابتدایـی زنجیـره فولاد کشـور، و بزرگترین 
شـرکت صنعتی و معدنی شـرق کشـور با 
وجودنوپا بودن، تاکنون بیش از 19میلیون 

تن گندله مورد نیاز شرکت سرمایه گذار و 
زیرمجموعه های آن را تامین کرده و به منظور 
توسعه بازار داخلی محصولات خود تا کنون 
بالغ بر 2 میلیون و ۴00 هزار تن از محصولات 
تولیدی خود را در بورس کالا همراه با ارائه 
تخفیف ها و مشوق های قانونی عرضه کرده 
اسـت، همچنیـن افزایـش ناگهانـی تعرفـه 
صادرات برخی محصولات بالادستی زنجیره 
فولاد از جمله کنسانتره و گندله سنگ آهن 
)تصویب نامه هیات وزیران 21تیر 1۴02(، 
اقدامی است که اخیرا منجر به سلب اعتماد 
مشتریان صادراتی از بازار و افزایش ریسک 

صادرات شده است
به نظر می رسد افزایش 39 برابری تعرفه، 
آن هم در شرایط مازاد عرضه در بازار داخلی 
ناشـی از شـتابزدگی و عـدم بهره گیـری از 
نظر کارشناسان فعال در حوزه تجارت داخل 
و بین الملل است. قطعا تطابق سیاست های 
گمرکـی دولـت بـا وضعیـت بـازار و عرضه و 
تقاضای محصولات فولادی می تواند منجر 
به اطمینان بخشی به صادرکنندگان و بهبود 

فضای روانی حاکم بر بازار فولاد شود.
ارتقـای بهـره وری کارکنـان از طریق آموزش 

هدفمند
از سال 1۴00 واحد آموزش اقدام به بازمهندسی 
نظـام جامـع آمـوزش و توسـعه کارکنـان بر 
 ISO1001۵:2019 اساس الزامات استاندارد
نمود که دستاورد این طرح گذار از پارادایم 
مدیریت آموزش به مدیریت شایسـتگی 

و توسعه کارکنان می باشد
وی در خصـوص نحـوه اجـرای بازمهندسـی 
الزامـات  بـر اسـاس  آمـوزش  نظـام جامـع 
استاندارد ISO1001۵:2019 که در گام اول، 
سیاسـت گـذاری امـور یادگیـری و توسـعه 
انجام شد و پس از آن اقدام به طراحی و 
تدوین زیرفرآیندهای ارزیابی، تحلیل شکاف 
و شناسایی نیازهای شایستگی، استقرار 
طراحی و برنامه ریزی فرصت های یادگیری، 
فراهم آوری و مدیریت اجرایی فرصت های 
یادگیری، ارزشیابی اقدامات و نتایج مدیریت 
شایستگی و در نهایت نظام پایش و صحه 
گذاری بر فرآیند های یادگیری تدوین گردید.

همچنین در حوزه مدیریت عملکرد کارکنان 
با توجه به نوپا بودن سازمان برنامه ریزی 
جهـت اسـتقرار نظـام مدیریـت عملکـرد از 
سال 1399 انجام و سیستم مذکور با در 

فولاد سنگان، ازجمله 
شرکت های پیشرو 

در امر توسعه تولید 
دانش بنیان است که 
در این راستا تعامل 

و همکاری گسترده ای 
با پـارک علــم و 

فناوری خراسان و 
سایــر مراکــز، 

دانشگاه هــا و 
شرکـــت های 

دانش بنیان دارد. 
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نظـر گرفتـن سیاسـت های شـرکت فـولاد 
مبارکـه و بـا الگـو بـرداری از مـدل 3۴000 
مدیریت منابع انسانی؛ طراحی و استقرار 
گردید و سه دوره است که ارزیابی عملکرد 

در حال انجام می باشد.
بر این اساس خدمات آموزشی به سازمان 
اجـازه می دهـد تـا دانـش و مهارت هایـی را 
که می خواهد کارکنان خود در جهت اهداف 
سـازمانی داشـته باشـند را بـه آن هـا ارائـه 
نماید. از طرفی برنامه های آموزشی و توسعه 
ای می توانـد بـه کارکنـان سـازمان در مـورد 
مهارت های جدید آموزش دهد یا مهارت های 
موجود را به روز رسانی کند تا بهره وری را 

افزایش دهد.

ارتقای بهره وری سه گانه 
تولید سـه میلیون تن کنسـانتره در سال 
گذشته و رشد تولید 280 درصدی در بهار 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
می توان گفت از ابتدای شروع به کار کارخانه 
کنسانتره سـازی تاکنـون، ۵ میلیـون تـن 
کنسـانتره سـنگ آهن تولید شـده است. 
شمسی نیا معاون بهره برداری فولاد سنگان 
در خصوص تولید گندله در شرکت گفت: 
در سه ماه اول سال جاری 1 میلیون 360 
هزار تن گندله تولید شد که 3۴ درصد از 
کل تولید ۴ میلیون تنی سـال گذشـته را 
شـامل می شـود همچنین رویکرد شـرکت 

از کیفیت مطلوبی برخوردار بوده است و 
شـاخص های اسـتاندارد طراحی کارخانه را 
داراست. اما در دوره زمانی سه ماهه اول 
سال جاری، باز هم موفق به ارتقای کیفیت 
شدیم و از شاخص های استاندارد طراحی 
کارخانـه کـه پیـش از ایـن نیـز از آن بالاتـر 

بودیم، فراتر رویم.

پروژه   های زیرساخت تسهیل گر رشد تولید 
و بهره وری 

پروژه های زیرساختی بخش مهمی  از فرآیند 
توسعه فولاد سنگان است که با برنامه ریزی 
انجـام گرفتـه، بـا سـرعت و دقـت در حـال 
انجام اسـت و بخشـی از آنها نیز به پایان 
رسیده است اما پروژه های فعال در سایت 
شامل راه   های ارتباطی، خطوط شبکه انتقال 
داخلـی اعـم از آب، بـرق، گاز، فیبـر نـوری، 
پسـت   های بـرق و بـه طـور کلی بخش های 
غیرصنعتی و دیگر نیازهای سازمان است 
وپروژه انتقال باطله تر از کارخانه کنسانتره سازی 
به لاگون   های باطله از دیگر پروژه   های درحال 
انجام شرکت فولاد سنگان با هدف صیانت 
از محیـط زیسـت و بهبـود وضعیـت تولید 
بوده که 7۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
اسـت و در حـال حاضـر سـبد پروژه  هـای 
زیرساختی فولاد سنگان، حدود 700 میلیارد 
تومـان شـامل پـروژه جـاری و در دسـترس 

است. 

در سـال جـاری تمرکـز بـر تولید محصول با 
کیفیت است و در این راستا موفق شدیم 
شاخص های کیفی محصول را تا 20 درصد 
در همیـن سـه مـاه ارتقـا دهیـم و در ایـن 
راستا حفظ کیفیت محصول برای ما مقدم 
بر کمیت است،:گندله فولاد سنگان همواره 

با تولید سه میلیون 
تن کنسانتره در سال 
گذشته و رشد تولید 
28۰ درصـــدی در 

بهار امسال نسبت به 
مدت مشابه سـال 

قبل می توان گفت از 
ابتــدای شــروع 
به کار کارخانــه 
کنسانتره سـازی 

تاکنون، 5 میلیون تن 
کنسانتره سنگ آهن 

تولید شده است.
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مـروری بـر 

اخبـار ورزشـی 

حـوزه معـدن 

و صنایـع معـدنی

SPORT
اخبار ورزشی تابستان



در بازدید اعضای تیم فوتبال فولاد هرمزگان 
مطرح شد؛

برنامه ریزی برای فوتبال در 
جهت صعود به دسته های 

بالاتر

معاون منابع انسانی شرکت فولاد هرمزگان 
گفت: فولاد هرمزگان از سه سال گذشته 
بـه صـورت جـدی بـه امـر ورزش در جهـت 
عمل به مسئولیت های اجتماعی خود توجه 
داشـته اسـت و بـرای تیـم فوتبـال نیـز در 
جهت صعود به دسته های بالاتر و افتخارآفرینی 
بـرای شـرکت فـولاد هرمـزگان برنامه ریـزی 

کرده است.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، اعضای 
تیم فوتبال فولاد هرمزگان که روز سه شنبه 
18 مهر ماه نخستین بازی خود را در لیگ 
دسـته دوم برگـزار خواهنـد کـرد، بـا هدف 
آشـنایی با دسـتاوردهای شـرکت و شرایط 
تولیـد، از خطـوط تولیـد بازدیـد کردنـد. در 
ادامه اعضای کادرفنی و بازیکنان در جلسه 
مشترک با کیکاووس ندایی معاون منابع 
انسانی، رضا صفریان مدیر روابط عمومی 
و محمـد کارگـران مدیـر امـور ورزش حضور 

یافتند.

فولاد هرمزگان پرچمدار عمل به مسئولیت های 
اجتماعی

در ایـن جلسـه کیـکاووس ندایـی، معـاون 
منابـع انسـانی شـرکت فـولاد هرمـزگان بـا 
اشاره به حمایت همه جانبه مدیران ارشد 
این شرکت از فعالیت های ورزشی در قالب 
مسئولیت های اجتماعی، بیان کرد: هدف 
از این بازدید، آشنایی بازیکنان فوتبال با 
صنعـت فـولاد و شـرایط سـخت تولیـد در 

آب و هوای اسـتان هرمزگان بوده اسـت. 
فولاد هرمزگان یکی از چندین باشگاه بزرگ 
ورزشـی کشـور به شـمار می رود و طی سـه 
سـال اخیـر، برنامه ریـزی مدونـی در حـوزه 
ورزش داشـت که خوشـبختانه نمره قابل 
قبولی به دست آورده است. بیش از 1000 
ورزشکار با شرکت فولاد هرمزگان قرارداد 
حرفه ای ورزشکاری در چندین رشته متفاوت 

و در رده های سنی مختلف دارند.
وی افـزود: سـرمایه گذاری فـولاد هرمـزگان 
بـرای ورزش بـا توجـه بـه مسـئولیت های 
اجتماعـی شـرکت و توجـه بـه امـر سـلامت 
مردم و شادی آفرینی صورت گرفته و فولاد 
هرمزگان پرچمدار عمل به مسئولیت های 
اجتماعـی در کشـور اسـت. انتظـار داریـم 
مدیریت امور ورزش و سرمربی تیم فوتبال 
به ورزش پایه و استعدادهای استان بیش 
از پیـش توجـه کننـد. همچنیـن بـه ایجـاد 
زیرسـاخت های ورزشـی همچـون سـاخت 

ورزشگاه نیز نظر ویژه ای داریم.
معاون منابع انسانی شرکت فولاد هرمزگان 
خاطرنشـان کـرد: تیم هـای ورزشـی فـولاد 
هرمزگان در سه سال اخیر افتخارات متعددی 
همچون قهرمانی های تیم های کارگری در 
سطح جهان، قهرمانی های ملی و صعود به 
دسته های بالاتر را رقم زده اند افتخارآفرینی ها 
در عرصـه ورزش باعـث دلگرمـی کارکنـان 
فولاد هرمزگان و مردم خونگرم این استان 
خواهد شد. امیدوار هستیم طبق برنامه ریزی 
انجـام شـده با تلاش بازیکنـان، کادرفنی، 
مدیریت امور ورزش و همه دست اندرکاران 
فوتبال، طی سه سال آتی بتوانیم به آرزوی 
چندین ساله مردم استان هرمزگان و شهر 
بندرعباس جامه عمل بپوشانیم و به لیگ 
دسته یک و حتی لیگ برتر صعود کنیم.

در  هرمـزگان  فـولاد  فوتبـال  تیـم  نقـش 
امیدآفرینی کمتر از تولید نیست

رضا صفریان، مدیر روابط عمومی شرکت 
فـولاد هرمـزگان در ایـن جلسـه بیان کرد: 
بـا توجـه بـه تغییراتـی کـه در کادرفنـی رخ 
داد و نتایجی که حاصل شد، موج جدیدی 

از امید در شرکت فولاد هرمزگان و استان 
هرمـزگان مشـاهده شـده اسـت و نتیجـه 
برنامه ریزی هایی بوده که معاونت منابع 
انسـانی و مدیریـت امـور ورزش صـورت 
داده انـد. تغییـر کادرفنـی تحـول مثبتی را 
در تیـم بـه وجـود آورده اسـت و بـه زعـم 
کارشناسان، تیم خوب و یک دستی را در 

اختیار داریم.
وی عنـوان کـرد: نقـش تیـم فوتبـال فولاد 
هرمـزگان در امیدآفرینـی کمتـر از تولیـد 
نیسـت. البتـه توقـع از تیـم فوتبال فولاد 
هرمزگان بسیار بالا بوده و یک استان به 
این تیم دل بسته است. امیدوار هستیم 
کـه تیـم فوتبـال پله هـای موفقیـت را بـا 
سـرعت بپیمایـد و بـه لیـگ دسـته یـک و 

حتی لیگ برتر کشور صعود کند.

تقویت کادر فنی و بازیکنان با هدف صعود 
به دسته های بالاتر

مهدی کریمیان، سرمربی تیم فوتبال فولاد 
هرمزگان در این جلسه با تقدیر از حمایت های 
مدیرعامل، معاون منابع انسانی و مدیریت 
امور ورزش فولاد هرمزگان از تیم فوتبال، 
بیـان کـرد:. تیـم فوتبـال از سـه ماه قبل با 
یک برنامه ریزی اصولی، کادر فنی و کارگروه 
مناسب را تشکیل دادیم و اقدام به جذب 
بازیکـن کردیـم. بازیکنـان تیـم فوتبـال از 
بهترین هایی هستند که توانستیم آن ها 
جـذب کنیـم و از ظرفیـت نیروهـای بومی، 
غیـر بومـی و پایـه بهـره گرفتیـم. از دو مـاه 
قبـل سـه اردوی تدارکاتـی در در شـهرهای 
بروجرد، شیراز و تهران با بیش از 10 بازی 
تدارکاتی برگزار کردیم. همه اعضای تیم، 
آماده و متحد برای شروع مسابقات در روز 

18 مهر ماه هستند.
وی خاطرنشان کرد: بازدید از کارخانه برای 
اعضای تیم بسیار حائز اهمیت بود و اعضای 
تیم مشاهده کردند که کارگران و زحمتکشان 
عرصه تولید در شرکت فولاد هرمزگان در 
چه شرایطی فعالیت می کنند تا چرخ کارخانه 

و اقتصاد کشور به خوبی بچرخد.
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بازدیـد از کارخانـه اعضـای تیـم را بیشـتر 
ترغیب کرده است تا همچون شرکت فولاد 
هرمزگان که در صنعت پیشرو و رکورددار 
اسـت، تیـم فوتبـال نیـز در عرصـه ورزش 
رکورددار باشد و بتواند در پایان فصل صعود 

به لیگ یک را جشن بگیریم.
در پایـان جلسـه، کادرفنـی و مدیـر امـور 
ورزش فـولاد هرمـزگان یـک پیراهـن را بـه 
معـاون منابـع انسـانی بـه پـاس زحمات و 
توجهـات ایشـان بـه امر ورزش در اسـتان 
هرمـزگان اهـدا کردنـد و بـه طور رسـمی از 
پیراهـن فصـل جدیـد تیم فولاد هرمزگان 

رونمایی شد.

صعود تیم فوتبال ذوب 
آهن اصفهان به جایگاه دوم 

لیگ برتر

تیـم فوتبـال ذوب آهـن در یـک مسـابقه 
جنجالـی و البتـه پـر از هیجـان کـه پـر از 
موقعیـــــت و بـــــرخـــــوردهــــای فیزیکـــی و 
اعتراضـــات به داوری بود، موفق به کسب 

پیروزی 2 بر یک شد.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، اصلا 
انتظـار نمی رفـت کـه ایـن مسـابقه یکـی از 
هیجانی تریـــــن، جذاب تریـــــن و البتـــــــــه 
در  برتـر  لیـگ  رقابت هـای  جنجالی تریـن 
دوره بیسـت و سـوم باشـد، امـا اتفاقاتـی 
در ایـن مسـابقه رقـم خـورد، کـه مصـاف 
شـمس آذر و ذوب  آهـن را بـرای همیشـه 
آذر  بـه خاطره هـا خواهـد سـپرد. شـمس 
بـازی را تهاجمـی آغـاز کـرد، امـا شـاگردان 
و  بودنـد  منسـجم  اول  نیمـه  در  ربیعـی 
دوبـــــــــار روی استفـــــــــــاده درســـــــــــــت از 
موقعیت های نه چندان زیاد خودشان به 

دو گل رسیدند.
ارسـال مهـرداد  ابتـدا در دقیقـه 2۴ روی 
رضایی این محمدجواد محمدی بود که بار 
در  و  بـرای سبزپوشـان درخشیـــــد  دیگـر 

ادامـه بـار دیگـر محمـدی این بار در دقیقه 
3۴ روی یک ضدحمله سریع با یک ضربه 
چیـــــــــــپ دروازه جعفـــرپــــــور سنگربــــــان 
هـواداران  دیـدگان  مقابـل  را  شـمس آذر 

قزوینی باز کرد.
سـعید دقیقی و شـمس آذری ها اما نیمه 
دوم را بـا تـوپ پـر آغـاز کردند. در ادامه در 
دقیقـه ۵7 نـادر محمدی مدافع تیم ذوب 
آهـن از زمیـن اخراج شـد.بار دیگر حملات 
پرتعداد تیم شمس آذر از سر گرفته شد 
تیـم  اول  گل   70 دقیقـه  در  سـرانجام  و 
میزبان روی ارسال کرنر، ضربه سر عیسی 

مرادی و اشتباه فرعباسی رقم خورد.
پس از این گل شاگردان سعید دقیقی با 
دنبـال  را  بیشـتری حملات شـان  اشـتیاق 
کردنـد و تـا آخریـن دقیقـه وقت هـای تلف 
شـده کـه 8 دقیقـه اعـلام شـده بـود، روی 
دروازه تیـم ذوب آهـن بودنـد، امـا در روز 
خـوب فرعباسـی و مدافعیـن حریـف کـه 
البتـه در برخـی دقایـق هـم به دلیل فشـار 
تیـم میزبـان اشـتباه هـم کردنـد، یشـمی 
پوشان قزوینی نتوانستند از این مسابقه 
امتیازی بگیرند و دست خالی ورزشگاه را 

ترک کردند.
سبزپوشـان اصفهانـی در پایـان ششـمین 
بـازی خـود 11 امتیـازی شـدند تـا بـار دیگـر 
جهـش قابـل توجهـی در جـدول رده بنـدی 
مسابقات داشته باشند و پشت سر تراکتور 
12 امتیازی در رتبه دوم جدول رده بندی 

قرار بگیرد.

ملی پوش فولاد هرمزگان 
صاحب مدال برنز المپیک 

آسیایی شد

هدیه کاظمی، ستاره قایقرانی بانوان کشورمان 
و عضـو تیـم فـولاد هرمـزگان توانسـت در 
سومین المپیک آسیایی خود دومین مدال 

را کسب کند.

به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، از روابط 
عمومی شرکت فولاد هرمزگان، هدیه کاظمی، 
ملی پوش فولاد هرمزگان در کایاک یک نفره 
۵00 متـر بانـوان بازی های آسـیایی هانگژو 

صاحب مدال ارزشمند برنز شد.
کاظمی در رقابت با حریفانی از هند، کره، 
سنگاپور، ژاپن، چین، قزاقستان، ازبکستان 
و تایلند با زمان 2:00.63۵ دقیقه صاحب 
مـدال ارزشـمند برنـز شـد. در ایـن رقابـت 
نماینـدگان چیـن و سـنگاپور اول و دوم 

شدند.
کاظمـی کـه متولـد 1۴ تیرمـاه سـال 1373 
اسـت، بـه مـدت 1۴ سـال عضـو تیـم ملـی 
کشورمان است. وی در دوره های گذشته، 
برای نخستین بار در بخش بانوان در تاریخ 
رشـته قایقرانی در المپیک آسـیایی موفق 

به کسب مدال شده بود.
لازم به یادآوری است که هدیه کاظمی در 
مسابقات قایقرانی قهرمانی جهان 2023 
آلمان یکی از موفق ترین ورزشکاران ایران 
بود. او در کایاک 200 و 1000 متر به فینال 
A صعود کرد و در کایاک ۵00 متر هم به 

فینال B رفت.

در لیگ برتر فوتسال جوانان کشور؛

تیم های آیندگان و فولاد 
هرمزگان در برابر حریفان 

خود به تساوی دست 
یافتند

تیم های آیندگان و فولاد هرمزگان در لیگ 
برتر فوتسـال جوانان کشـور برابر حریفان 
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خود به تساوی دست یافتند.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، در روز 
مرحلـه  برگشـت  دور  از  پایانـی  و  هفتـم 
مقدماتـی، تیـم آینـدگان هرمزگان از گروه 
نخسـت، در سـالن فجـر سـاوه برابـر تیـم 
مقاومت شـهرکرد به تسـاوی 3-3 دسـت 

یافت.
دیگـر نماینـده اسـتان، یعنـی تیـم فـولاد 
هرمزگان در گروه دوم نیز برابر آناصنعت 

قم به تساوی 1-1 رضایت داد.
با این نتایج تیم فولاد هرمزگان با کسب 
1۵ امتیاز و آیندگان با 12 امتیاز در جایگاه 
پنجم جدول رده بندی گروه خود قرار گرفتند 

و در لیگ ماندنی شدند.
چهار تیم برتر مرحله نهایی این مسابقات 

از 8 مهرماه به مصاف یکدیگر می روند.
گفتنی اسـت، لیگ برتر فوتسـال جوانان 
کشور با رقابت 1۴ تیم در دو گروه پیگیری 

می شود.

مبینا و دوستان به 
کره جنوبی رسیدند

کماندار بافقی باشـگاه سـنگ آهن اردوی 
آماده سازی خود را در کره جنوبی ادامه خواهد 
داد. بـه گـزارش پایـگاه خبری معدن نامه، 
از روابط عمومی باشـگاه فرهنگی ورزشـی 
سنگ آهن بافق، کمانداران کشورمان که 
قرار است اواخر شهریورماه در رویداد مهم 
و معتبر بازی های آسیایی در هانگژو چین 
دسـت بـه تیـر شـوند، روز گذشـته عـازم 
کره جنوبـی شـدند تـا در ایـن کشـور اردوی 

تدارکاتی خود را برگزار کنند.
در جمـع تیرانـدازان ریکـرو کشـورمان نـام 
مبینـا فـلاح، کماندار خوب باشـگاه سـنگ 
آهن بافق نیز به چشم می خورد که پس 
از درخشش در بازی های دانشجویان جهان 
این روزها با انگیزه مضاعفی تمرین می کند 
تـا بـا حفظ فـرم ایده آل خود در هانگژو نیز 

نتیجه ای مطلوب کسب کند.
گفتنی اسـت اردوی تیم ملی تیراندازی با 
کمـان کشـورمان تـا روز 1۵ شـهریورماه در 

کره جنوبی ادامه خواهد داشت.

سنگ آهن با حذف شهداب 
به نیمه نهایی رسید!

تیم سنگ آهن بافق موفق شد به مرحله 
نیمه نهایی لیگ برتر والیبال ساحلی ایران 

راه یابد.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، از روابط 
عمومی باشگاه سنگ آهن بافق، مرحله یک 
چهارم نهایی لیگ برتر والیبال ساحلی ایران 
امـروز در تهـران برگـزار شـد کـه در یکـی از 
مهم ترین دیدارهای این مرحله و در دربی 
یزدی ها سنگ آهن بافق و شهداب یزد به 

مصاف هم رفتند.
سـنگ آهـن موفـق شـد دیـدار اول دو تیم 
را با نتیجه 2-1 به نفع خود پایان برساند؛ 
بافقی ها سـت های اول و سـوم را 21-17 و 
17-1۵ بردند و تنها در ست دوم 23-21مغلوب 

رقیب شدند.
شهداب نایب قهرمان دوره گذشته رقابت ها 
که نمی خواست وداع زودهنگامی با لیگ برتر 
داشته باشد در دیدار دوم هرچه در توان 
داشت را به کار گرفت و هرچند دست اول 
را 21-16 به سنگ آهن باخت ولی با پیروزی 
23-21 و 17-1۵ در دو سـت دوم و سـوم 
بازی دوم را با پیروزی پشـت سرگذاشـت 
و کار را به گلدن ست کشاند؛ در این دست 
پرهیجان هم تجربه رحمان رئوفی و کامبیز 

کلتـه بـه کار سـنگ آهـن آمـد و بـا پیـروزی 
1۵-9 مقابل شهداب، سنگ آهن به جمع 

چهارتیمی پایانی راه یافت.

یـک امتیـاز ارزشـمند شـاگردان ربیعـی از 
آزادی!

تیم فوتبال ذوب آهن 
مدافع عنوان قهرمانی را در 
ورزشگاه آزادی متوقف کرد.

به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، آفساید 
واضـح، پرسـپولیس را از شکسـت نجـات 

داد.
شـاگردان محمـد ربیعـی در جریـان هفتـه 
سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
ایران مقابل پرسپولیس تهران به تساوی 

یک_ یک دست یافتند.
این تساوی در حالی است که گل تساوی 
پرسـپولیس در موقعیـت آفسـاید بـه ثمر 

رسید.

آمارهایی خواندنی از نبرد 
سپاهان – استقلال

در حسـاس ترین دیـدار هفتـه سـوم لیـگ 
برتر ایران، سپاهان و استقلال در ورزشگاه 
نقش جهان به مصاف هم خواهند رفت.
بـه گـزارش پایـگاه خبری معدن نامه، تیم 
سپاهان در حالی امشب از ساعت 20 در 
دیـداری از هفتـه سـوم لیـگ برتر ایران به 
مصاف استقلال خواهد رفت که می تواند 
با برتری در این نبرد 6 امتیازی خودش را 
بـه عنـوان مدعـی قهرمانی از ابتدای فصل 

مطرح کند.
شکست ناپذیری سپاهان

تیم فوتبال سـپاهان در فاصله سـال های 
81 تا 82 در ۵ بازی متوالی موفق به شکست 
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استقلال شد؛ از این ۵ دیدار، ۴ مسابقه 
در چارچـوب رقابت هـای لیـگ برتـر و جـام 
حذفی و یک دیدار در چارچوب جام اتحادیه 

تهران برگزار شد.
۴ دبل

سـپاهان در تاریـخ لیـگ برتـر ۴ بـار موفـق 
شـده اسـت اسـتقلال را در دو دیدار رفت 
و برگشت یک فصل فوتبالی شکست دهد؛ 
این ۴ دبل سپاهانی ها در لیگ های دوم، 
هفتـم، بیسـتم و بیسـت و دوم بـه ثبـت 

رسیده است.
برترین گلزن ها

لئون اسـتپانیان، رسـول خطیبی و مهدی 
سیدصالحی با به ثمر رساندن 6 گل برترین 
گلزنان تقابل سپاهان و استقلال هستند.

موفق ترین مربی
فرهاد کاظمی، سرمربی اسبق سپاهانی ها 
با 8 پیروزی در 11 مسابقه بهترین عملکرد 
و  سـپاهان  تقابل هـای  در  سـرمربی  یـک 
استقلال را به خود اختصاص داده است.

پرتکرارترین نتیجه
تقابل هـای دو تیـم 19 بـار با نتیجه یک بر 
صفر به پایان رسیده است که 10 برد سهم 
سپاهان و 9 برد سهم استقلال بوده است.

هت تریک ها
سـید امین موسـوی و لئون اسـتپانیان از 
سـپاهان تنهـا بازیکنانـی هسـتند کـه در 
رویارویی های سـپاهان و اسـتقلال در یک 
بـازی 3 گل بـه ثمـر رسـاندند و موفـق بـه 

ثبت هت تریک شدند.

نقش پررنگ فولاد هرمزگان 
در حمایت از ورزش کارگری و 

قهرمانی

فولاد هرمزگان یکی از تولیدکنندگان اصلی 
فولاد در کشور که نقش پررنگی در صادرات 
هـم ایفـا مـی کنـد، در تـلاش اسـت تـا در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی به ویژه حوزه 

ورزش با نگاهی تخصصی، پتانسـیل های 
موجود در استان را شناسایی و سهم قابل 
توجهی در حوزه ورزشی دربین بنگاه های 

اقتصادی داشته باشد.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، فولاد 
هرمزگان در کنار موفقیت هایی که در تولید، 
فـروش و صـادرات دارد بـه عنـوان وظیفـه 
هر بنگاه اقتصادی، در حوزه مسئولیت های 

اجتماعی نیز خوش درخشیده است.
درواقع این مجموعه در تلاش است تا در 
کنـار توسـعه اقتصـادی کـه در اسـتان رقم 
مـی زنـد، بـا توسـعه فعالیت هـای خـود در 
بخـش مسـئولیت های اجتماعی، توسـعه 
فرهنگی و کاهش آسیب های اجتماعی را 
هم محقق کند. سرمایه گذاری این مجموعه 
در حوزه های فرهنگی، ورزشی و اجتماعی 
نه تنها برای استان بلکه برای فولاد هرمزگان 

هم سودآور خواهد بود.
یکی از اقدامات مهمی که این مجموعه در 
بحث مسئولیت های اجتماعی در دستور 
کار قرار داده است افتتاح دفتر امور ورزشی 
است که می تواند حاکی از اجرای برنامه های 
مهمی برای این حوزه باشد. در واقع افتتاح 
ایـن دفتـر نشـان می دهـد فولاد هرمزگان 
توسعه اجتماعی استان را در اولویت های 

خود قرار داده است.
فولاد هرمزگان علاوه بر رکورد شکنی های 
پی در پی توانسته به عنوان بنگاه اقتصادی 
پیشران در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
باشد. نگاهی به این حوزه نشان می دهد، 
36 تیـم در بخـش قهرمانـی و حرفـه  ای در 
فـولاد هرمـزگان فعالیـت دارنـد کـه شـامل 
رشته هایی همچون فوتبال، فوتبال ساحلی، 
فوتسال، بسکتبال، والیبال، والیبال ساحلی 
قایقرانی، تیراندازی، دوومیدانی، ورزش های 
جانبازان و معلولین )بسکتبال با ویلچر و 

والیبال نشسته( می شوند.
اما فولاد هرمزگان فعالیت در این بخش 
را تنها به داشتن تیم های ورزشی محدود 
تـا  اسـت  تـلاش  در  بلکـه  اسـت،  نکـرده 
زیرسـاخت های توسـعه ورزشـی را نیـز در 

استان توسعه دهد. این مجموعه در حال 
نهایی کردن دریافت زمینی در شهر بندرعباس 
جهت ایجاد و ساخت ورزشگاه اختصاصی 
به همراه مراکز پیشرفته و حرفه ای ورزشی 
است که بتواند سهم خود در حوزه ورزش 

استان را افزایش دهد.
این موضوع می تواند کمک کند تا افراد با 
اسـتعداد بـا حمایـت ایـن مجموعـه راهـی 

تیم های ملی کشور شوند.
دفتر امور ورزش فولاد هرمزگان در بخش 
حرفـه ای و قهرمانـی نیـز در جهت تسـهیل 
و  زیرمجموعـه  ورزشـی  تیم هـای  امـورات 
پشتیبانی ایده  آل تیم های ورزشی در شهر 
بندرعبـاس راه انـدازی شـده کـه مـی توانـد 
باعث شود تا این مجموعه در حوزه ورزشی 
نیزحـرف بسـیاری داشـته باشـد و بتوانـد 
ظرفیت های موجود را به بهره برداری برساند.

نگاه تخصصی همراه با سرمایه گذاری می 
تواند دستاوردهای بسیاری را برای منطقه 
به همراه داشته باشد. بدون شک با توسعه 
ورزش در منطقه میزان آسیب های اجتماعی 
کاهش پیدا می کند و این می تواند یک 
دستاورد بسیار بزرگ برای فولاد هرمزگان 
باشـد. از سـویی دیگر مردم منطقه نیز با 
مشـاهده چنیـن آثـار مثبتـی، بـی تردیـد 
حمایت های خود از این مجموعه و توسعه 
هرچه بیشتر طرح های تولیدی آن را افزایش 
داده و به نوعی شاهد توسعه اقتصادی و 

فرهنگی در استان خواهیم بود.
درواقـع فـولاد هرمـزگان ثابـت کرده اسـت 
بدنبـال توسـعه پایـدار در منطقـه اسـت و 
تـلاش مـی کنـد بعد اقتصـادی و اجتماعی 
را بـه طـور همزمـان پیـش بـرده و عـلاوه بـر 
حضـور پررنـگ در زنجیـره ارزش فـولاد در 
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حوزه هـای فرهنگـی و ورزشـی نیـز بتوانـد 
درمیان تولیدکنندگان فولادی سهم بیشتری 

را از آن خود کند.

با کسب مدال طلا از سوی علیرضا عبدولی

تداوم افتخار آفرینی 
کشتی گیران ملی پوش گروه 

ملی صنعتی فولاد ایران در 
مسابقات جهانی اردن

مسـابقات رده بنـدی و فینـال پنـج وزن 
نخست رقابت های کشتی فرنگی جوانان 
قهرمانـی جهـان از عصـر امـروز )شـنبه( در 

شهر امان اردن در حال برگزاری است.
بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامه، وی 
در ایـن مرحلـه بـا نتیجـه 8 بر صفر مقابل 
ابراهیم تابایف از بلژیک به پیروزی رسید 
و راهی مرحله نیمه نهایی شد. عبدولی در 
این دیدار با نتیجه 3 بر 1 مقابل تورنیکه 
میکلادزه از گرجستان به برتری دست یافت 
و راهی دیدار فینال شد. وی در این دیدار 
با نتیجه 1 بر 1 از سـد الکسـاندر سـولووی 
از مولداوی گذشـت و به مدال طلا دسـت 

یافت.

کسب مدال برنز مسابقات 
رنکینگ کشور توسط 

کماندار سنگ آهن بافق

مبینا فلاح بافقی کماندار پر افتخار باشگاه 
سـنگ آهـن بافـق بـه مـدال برنـز رنکینـگ 

کشوری رسید
بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامـه، بـه 
نقل از روابط عمومی باشگاه فرهنگی ورزشی 
سنگ آهن بافق؛ مرحله سوم مسابقات 
تیراندازی با کمان ریکرو رنکینگ کشور به 

میزبانی تهران برگزار شد
مبینـا فـلاح بافقـی کماندار باشـگاه سـنگ 
آهن بافق در دور مقدماتی این مسابقات 
بـا ۴۴ کمانـدار از سراسـر کشـور بـه رقابت 
پرداخت و توانسـت با 20 اختلاف در رده 
اول قرار گیرد و در دور حذفی با ۴ برد و 1 
باخـت مـدال برنـز ایـن رقابت ها را به خود 

اختصاص دهد.

دیدار مدیرعامل گروه ملی 
صنعتی فولاد ایران با رئیس 

فدراسیون کشتی

علی محمدی مدیرعامل گروه ملی صنعتی 
فولاد ایران روز چهارشـنبه 18 مردادماه با 
حضور در محل فدراسیون کشتی با علیرضا 
دبیر رئیس فدراسـيون دیدار و گفت وگو 

کردند.
بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامـه، در 
این دیدار که سعید عبدولی قهرمان کشتی 
فرنگـی جهـان بـه همراه بـرادر خود کرامت 
عبدولی که به تازگی به استخدام شرکت 
گروه ملی صنعتی فولاد ایران در آمده اند، 
دکتـر محمـدی را همراهـی مـی کردنـد، در 
خصوص حضور تیم گروه ملی در لیگ برتر 

کشتی فرنگی بحث و تبادل نظر شد.
در این دیدار علیرضا دبیر ضمن تقدیر و 

تشکر ویژه از اقدام گروه ملی صنعتی فولاد 
ایران در اسـتخدام نخبگان کشـتی کشور 
و استان، در خصوص حمایت همه جانبه 

از این تیم اعلام آمادگی نمود.
شـایان ذکـر اسـت ابتدای مردادمـاه جاری 
گروه ملی صنعتی فولاد ایران با همراهی 
بانـک ملـی ایـران، با جذب و حمایت از 21 
کشـتی گیـر ملـی پـوش خوزسـتانی، بـرای 
حضـور در لیـگ برتـر کشـتی فرنگـی اعـلام 

آمادگی کرد.
تقدیر از کشتی گیران ملی پوش و بازدید 
از امکانات کمپ تیم های ملی و ساختمان های 
فدراسیون کشتی از دیگر برنامه های این 

دیدار صمیمانه بود.
روابط عمومی گروه ملی صنعتی فولاد ایران

فولاد خوزستان با حضور در 
۲۹ شهر، بهترین ها را 

انتخاب کرد

باشگاه فولاد خوزستان نقطه به نقطه به 
دنبال کشـف اسـتعداد اسـت و از این رو 
با حضور در 29 شهر، بهترین بازیکنان را 

انتخاب کرد.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، وقتی 
نام خوزستان به ذهن خطور می کند، ناگزیر 
آفتـاب سـوزان، چاه هـای نفـت و رودهـای 
پرآب به ذهن متبادر می شود. سرزمینی 
که هشت سال زیر شدیدترین آماج حملات 
دشمن بعثی بود، ولی خم به ابرو نیاورد 
و با حضور غیرتمندانی از جنس ایثار، یک 

وجب از خاک را به دشمن نداد.
اینجا خوزستان است. جایی که الماس های 
تراش نخورده از دل معادن بیرون کشیده 
می شود و با کمک مردمانی از جنس تلاش 
به لولوئی مبدل می شود که هیچ جواهرشناسی 

نمی تواند بر آن قیمت بگذارد.
اینجا با چند پاره سنگ و توپ پلاستیکی 
دوپوسـته در اوج آفتـاب، از بچه هـای پنـج 
شش ساله تا مردمان میانسال، چنان غرق  140
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بـازی می شـوند کـه تا آفتـاب غروب نکند، 
هیچکس راهی خانه نمی شود.

افتخـاری دیگـر بـرای ورزش شهرسـتان و 
استان رقم خورد

کماندار بافقی در راه 
المپیک

بانـوی کمانـدار بافقی باشـگاه سـنگ آهن 
در ترکیـب اصلـی تیـم ملی برای حضور در 

رقابت های المپیک آسیایی قرار گرفت
 hc ،بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامـه
روابط عمومی باشگاه فرهنگی ورزشی سنگ 
آهـن بافـق؛ مبینـا فـلاح بافقـی کمانـدار پر 
افتخارتر باشگاه سنگ آهن و استان بعنوان 
تنها کماندار ریکرو استان یزد با نظر کادر 
فنی در لیست نهایی کمانداران تیم ملی 
برای حضور رقابت های المپیک آسیایی قرار 

گرفت.
مبینـا فـلاح اولین بانوی ملی پوش ریکرو 
استان یزد است که توانست با درخشش 
و پشتکار در رنکینگ کشور و ارودهای تیم 
ملی در صدر جدول امتیازها قرار گیرد و با 
نظر مربی کره ای تیم ملی در لیست نهایی 
تیم ملی برای حضور در رقابت های المپیک 

آسیا قرار گرفت.

درخشش پینگ پنگ باز 
باشگاه سنگ آهن بافق در 

مسابقات منطقه ۸ کشور

مسابقات تنیس روی میز جوانان و امید 
دخترمنطقـه 8 کشـور بـا حضـور تیم هـای 
اصفهان,چهار محال و بختیاری،یزدو سنگ 
آهن بافق به میزبانی اصفهان برگزار شد

به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، زهرا 
مصطفـی پـور پینـگ پنـگ بـاز خـوش آتیـه 
سنگ آهن بافق با درخشش در این مسابقات 

توانست مقام سوم جوانان منطقه هشت 
کشـور را کسـب کنـد و سـهمیه حضـور در 
مسابقات تور ایرانی کشور در دو رده جوان 

و امید را بدست آورد.
خانم نوابی بعنوان مربی تیم سنگ آهن 

در این مسابقات حضور داشت.

برگزاری ورکشاپ تخصصی 
عکاسی ورزشی در سطح 

شهرستان بافق

ورکشاپ تخصصی عکاسی ورزشی باحضور 
استاد ابوالفضل امان الله به میزبانی باشگاه 
سنگ آهن و همکاری اداره فرهنگ و ارشاد 

اسلامی شهرستان بافق برگزار شد
بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامـه، در 
این دوره تخصصی 18 عکاس از شهرستان 
بافـق بصـورت تئـوری و عملـی کـه در حین 
بـازی فوتبـال لیـگ برتـر جوانان اسـتان به 
میزبانی باشـگاه سـنگ آهن برگزار شد با 
جدیدتریـن اصـول عکاسـی ورزشـی آشـنا 

شدند
استاد ابوالفضل امان الله عکاسی ۵ دوره 
جام جهانی، 2 دوره المپیک و 3 دوره جام 

ملت ها را در کارنامه خود دارد.

شهرآورد استان یزد به کام 
ساحلی بازان سنگ آهن 

بافق

شـهداب یـزد در خانـه خـود حرفـی مقابـل 
سنگ آهن بافق نداشت.

به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، از روابط 
عمومی باشگاه فرهنگی ورزشی سنگ آهن 
بافق؛ تیم والیبال ساحلی سنگ آهن در 
هفته پایانی لیگ برتر والیبال ساحلی کشور 

بمصاف شهداب یزد میزبان رفت.
تیم والیبال ساحلی سنگ آهن با ترکیب 
رحمـان رئوفـی و کامبیز کلته توانسـت در 

دو بازی خود تیم شـهداب یزد را در خانه 
شکست دهد.

تیم سنگ آهن بافق همچنان در رده چهارم 
جدول قرار دارد که امروز از سـاعت 18 در 
بازی آخر قبل از پلی آف بمصاف تیم ساوانا 

خواهد رفت.

شروع مقتدرانه سپاهان در 
فصل جدید

تیـم فـولاد مبارکـه سـپاهان در نخسـتین 
هفته از فصل بیست وسوم لیگ برتر ایران 
مقابـل تراکتـور بـا نتیجـه 3 بـر یـک پیـروز 

شد.
بـه گـزارش پایـگاه خبـری معـدن نامـه، در 
حساس ترین دیدار از هفته اول لیگ برتر 
ایران، ورزشگاه نقش جهان اصفهان میزبان 
دیدار طلایی پوشان سپاهان و تراکتور بود 
که در این دیدار میزبان اصفهانی با نتیجه 

3 بر یک پیروز شد.
سـپاهان بـازی را بـه بهترین شـکل ممکن 
شـروع کـرد و در دقیقـه 10 بـه اولیـن گل 
فصل رسـید. آقای گل فصل قبل شـهریار 
مغانلـو بـا پـاس طلایـی فرشـاد احمـدزاده 
ورزشگاه نقش جهان را منفجر کرد. چیزی 
طول نکشید که دومین گل را هم سپاهان 
وارد دروازه مهمـان تبریـزی کنـد. همـکاری 
دو سـتاره جدیـد سـپاهان رضـا شـکاری و 
رضـا اسـدی، تیـم مورایـس را بـه گل دوم 

رساند.
پاس شکاری در دقیقه 2۵ به اسدی رسید 
و ایـن بازیکـن دروازه تیـم سـابقش را بـاز 
کرد. سپاهان موقعیت های خوب دیگری 
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هـم داشـت کـه دو مرتبـه بـا آفسـایدهای 
اشـتباه کمـک داور ترمـز بازیکنان این تیم 
را کشید. در نهایت نیمه اول با همان برتری 

2 گله به پایان رسید.
نیمه دوم در حالی که تراکتور برای کاهش 
فاصله تلاش می کرد، اشتباه عجیب حسین 
پورحمیدی سنگربان تیم تبریزی گل سوم 
را بـرای سـپاهان رقـم زد. تـوپ بلنـدی کـه 
رامیـن رضاییـان بـه پشـت محوطه جریمه 
تراکتور فرسـتاد با ضربه سـر رضا شـکاری 
در دقیقه 60 تبدیل به گل سوم شد. اما 
در شـرایطی کـه سـپاهان بـه حفـظ نتیجـه 
فکر می کرد، با ضربه سـر سـعید کریم آذر 
تبریزی هـا در دقیقـه 89 یکـی از گل هـای 

خورده را پاسخ داد.
در دقیقه 79 هم نیلسون جونیور مدافع 
برزیلی سپاهان از پیام حیدری داور دیدار 
کارت قرمز دریافت کرد. در دقیقه 86 هم 
صفا هادی هافبک عراقی تراکتور اخراج شد.

با این برد، سپاهان نشان داد عزم جدی 
برای کسب عنوان قهرمانی دارد و با کسب 
بردی روحیه بخش در رده دوم جدول پایین تر 
از گل گهر قرار گرفت که با 3 گل فولاد را 

روز گذشته را شکست داده بود.

ویژه خانواده ذوب آهن اصفهان

بزرگترین جشنواره استعداد 
یابی شنا برگزار شد

اولیـن دوره جشـنواره شـنا ویـژه فرزنـدان 
خانواده بزرگ ذوب آهن اصفهان به همت 

سرپرسـتی امـور ورزش همگانی مدیریت 
خدمات و امور رفاهی و با همکاری هیات 
شـنای اسـتان جمعـه 30 تیرمـاه بـا هـدف 
اسـتعداد یابـی در ایـن رشـته ورزشـی در 
استخر انقلاب اصفهان با حضور 200 شناگر 

در رده های سنی مختلف برگزار شد.
به گزارش پایگاه خبری معدن نامه، شهداد 
مرتجی سرپرست امور ورزش همگانی ذوب 
آهـن اصفهـان در ایـن خصـوص گفـت: در 
این جشنواره که برای اولین بار برگزار شد، 
از بین 1000 ورزش آموز خانواده بزرگ ذوب 
آهن که از سال گذشته در دوره های آموزشی 
شنا شرکت کردند، 200 نفر حضور یافتند 
و در رده های سنی مختلف از 7 تا 1۴ سال 

شرکت کردند.
وی با بیان اینکه این مسابقات با استقبال 
خوبـی از طـرف خانـواده بـزرگ ذوب آهـن 
اصفهان مواجه شد، اظهار داشت: امیدوارم 
بتوانیم این برنامه خوب و موثر را در سال 
آینده نیز اجرا کنیم تا به هدفمان که ایجاد 
یک تیم شنای قدرتمند در سطح ملی است 

در سال های آینده دست پیدا کنیم.
مرتجی از مسئولین شرکت به جهت حمایت 
و تشویق برگزاری این برنامه ها برای خانواده 

بزرگ ذوب آهن اصفهان قدردانی کرد.
پیمان گرامی رئیس هیات شـنای اسـتان 
اصفهان و مسـئول کمیته اسـتعداد یابی 
فدراسـیون شـنا نیز گفت: برای اولین بار 
اسـت کـه جشـنواره شـنا در ایـن سـطح بـا 
هدف استعدادیابی از بین هزار نفر برگزار 
می شود و ذوب آهن اصفهان با اجرای این 
برنامـه، در امـر اسـتعدادیابی گام مهمـی 

برداشته است.
اسامی برندگان این جشنواره شنا در رده های 

سنی مختلف بدین شرح است:
رده سـنی 1۴ سـال: علـی جعفـری، پارسـا 
ایزدی و امیر علی حاجی بابایی به ترتیب 

اول تا سوم شدند.
رده سـنی 13 سـال: محمـد طاهـا نعمتـی، 
علی فروزان و امیر مهدی رفیعی به ترتیب 

اول تا سوم شدند.
رده سنی 12 سال: محمد حسن ملائیان، 
محمد جواد کاظمی و حسـین شـاهمرادی 

به ترتیب اول تا سوم شدند.
رده سـنی 11 سـال: کمیل حاجی حسـینی، 
دانیال شفیعی و امیر میرعباسی به ترتیب 

اول تا سوم شدند.
رده سنی 10 سال: محمد مهدی نجفیان، 
سـید سـپاس میرصفایی و محمد حسین 

کاظمی به ترتیب اول تا سوم شدند.
رده سـنی 9 سـال: سـامیار نجاتی، هومان 
کبیری و امیر علی فدایی به ترتیب اول تا 

سوم شدند.
رده سنی 8 سال: محمد سجاد کاویانی و 

هیراد ملک پور اول و دوم شدند.
رده سـنی 7 سـال: محمـد ابراهیمـی، امیـر 
علی اسدی و امیر رضا زاهدی نفرات برتر 

شدند.

ذوب آهن نائب قهرمان 
مسابقات فوتبال كارگران 

اصفهان شد

مسابقات فوتبال كارگران استان اصفهان 
با نائب قهرمانی تیم کارگران ذوب آهن به 

كار خود پايان داد.
در این دوره از مسابقات که بصورت دوره ای 
و با حضور ۵ تیم )ذوب آهن، فولاد مبارکه 
سپاهان، سیمان اصفهان، پالایشگاه اصفهان 
و پلـی اکریـل( برگـزار شـد، تیم هـای فـولاد 
مبارکه سپاهان، ذوب آهن و سیمان اصفهان 
توانستند به ترتیب مقام های اول تا سوم 

را کسب کنند.
در  کارگـران  مسـابقات  اسـت  بذکـر  لازم 
رشته های مختلف، هرساله به همت هيات 
ورزش كارگري و اداره امور ورزش كارگران 
اسـتان اصفهـان، بـا حضـور فعـال شـرکت 

سهامی ذوب آهن برگزار می گردد.
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